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DNES SI MŮŽETE PŘEČÍST

Příští Blovické noviny 
vyjdou 24. 4. 2020. 
Uzávěrka článků 
16. 4. 2020 do 12.00. 

● Krizový štáb ORP Blovice – aktuální informace
● Nařízení tajemníka MěÚ Blovice
● Město Blovice nabízí pomoc osamělým seniorům
● Omezení služeb v Blovicích a České pošty
● Za památkami našeho města – kostel sv. Jana Evangelisty
● Blovické osobnosti – Jan Sýkora
● 100 let naší státní vlajky
● Zápisy do MŠ Blovice
● Vyhlášení nejlepších blovických sportovců za rok 2020
● Vzpomínka na Jaroslava Kuberu
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Vážení čtenáři, 
uzávěrka aktuálního čísla Blovických 
novin byla ve čtvrtek 12. března, velká 
většina příspěvků tak byla připravena 
a napsána před tímto datem. Tedy 
v době, kdy šířící se epidemie korona-
viru COVID19 byla v naší zemi teprve 
na počátku (první 
potvrzený případ 
byl oznámen v ne-
děli 1. 3.). Z toho 
důvodu se mohou 
v článcích vyskyt-
nout např. pozvání 
na akce, které se 
z logických důvodů 
vůbec neuskuteč-
ní. Myslím, že autoři těchto příspěvků, 
stejně jako my všichni, jsme v té době 
vůbec netušili, jak budou naše běžné 
životy ovlivněny zmíněnou epidemií již 
za pár dnů, kdy budou Blovické noviny 
vycházet.
První čtyři stránky našich novin jsme 
dokončovali v pozdních nočních ho-
dinách úterý 17. 3., obsahují tedy po-
měrně aktuální informace pro všechny 
naše čtenáře a občany. Mohu si jen 
přát a doufat, že v době, kdy budete 
tyto věty číst, nebude situace v našem 
městě horší a v rámci celé naší repub-
liky se bude situace již zlepšovat.

V úvodu chci ještě zmínit informaci, 
jak je patrno z úvodní fotografie, že 
toto číslo je věnováno autorovi Česko-
slovenské vlajky, blovickému rodákovi, 
Jaroslavu Kursovi. 30. března 2020, 
uplyne právě 100 let od schválení 
naší státní vlajky, tehdejším Národním 
shromážděním. Na tento den jsme 
připravovali slavnostní vzpomínkový 
akt spojený s bohatým programem 
pro pozvané hosty i veřejnost. Akce 
byla z logických důvodů odložena a já 
doufám, že ji budeme moct co nejdříve 
uskutečnit a vzdát tak hold jednomu 
z našich nejvýznamnějších rodáků.
Buďme k sobě ohleduplní a přeji nám 
všem pevné zdraví!

S úctou Bc. Robert Zelenka, 
starosta města

 Zprávy z radniceÚVODNÍ SLOVO
KRIZOVÝ ŠTÁB ORP BLOVICE – AKTUÁLNÍ INFORMACE

V Blovicích jsme začali s vývojem epidemie koronaviru v ČR a Evropě činit postupná opatření. 
Nejdříve se jednalo zejména o informační kampaň zaměřenou na rozšíření informací o postupu 
v případě podezření na nákazu virem, zejména na postup občanů v případě jejich cest do oblastí 
s rozšířeným výskytem viru (zejména Itálie). 
Následně jsme dle vládních nařízení uzavřeli základní školu a vydal jsem rozhodnutí o uzavření 
domu dětí, základní umělecké školy a později také mateřské školky. Byly zrušeny veškeré akce 
v sále Lidového domu a později také zavřena naše knihovna. Zvýšili jsme frekvenci a rozsah úklidu 
městských objektů, byly rozmístěny hygienické a dezinfekční prostředky na místa kontaktu s ob-
čany. Od počátku jsme se snažili zajistit z běžného prodeje dostatek těchto prostředků a případně 
také roušek a respirátorů, kterých se v té době již bohužel nedostávalo. 
Vzhledem k vyhlášení nouzového stavu v ČR dne 12. 3. jsme se hned následující den 13. 3. 
sešli v rámci jednání krizového štábu ORP Blovice a začali jsme přijímat jednotlivá opatření. Dal-
ší jednání štábu proběhlo v pondělí 16. 3. v 6.45 hod a následně pak v úterý 17. 3. v 7.00 hod. 
Předmětem jednání byla aktuální situace vývoje pandemie koronaviru, byla prezentována aktuální 
nařízení Vlády ČR, zejména omezení volného pohybu osob a další restriktivní opatření, jsme stále 
v kontaktu se všemi starosty našeho ORP.
Na území našeho města jsme rozhodli o omezení provozu polikliniky a zubních ordinací, dále byly 
omezeny úřední hodiny Městského úřadu v Blovicích. Podrobné informace k těmto opatřením 
naleznete dále v textu a na webových stránkách města Blovice www.blovice-mesto.cz v sekci 
aktuality a důležité informace. 
Po linii krizového řízení jsme předali výše náš naléhavý požadavek na respirátory, roušky a další 
hygienické potřeby a pomůcky, kterých se nám vůbec nedostává. V našem ORP Blovice chceme 
v první řadě pro lékaře, policii, hasiče, úředníky, lékárníky, prodavačky a prodavače a další. Ná-
sledně pak samozřejmě pro všechny naše obyvatele. O způsobu distribuce Vás budeme informo-
vat, sledujte prosím zejména webové stránky města Blovice.
Na základě požadavku hejtmana Plzeňského kraje jsme za naše ORP určili Dům dětí a mládeže 
v Blovicích jako místo k vykonávání péče o děti a mládež rodičů, kteří pracují jako lékaři, jsou sou-
částí IZS atd. Následně bylo panem hejtmanem vydáno rozhodnutí. V případě potřeby se, prosím, 
obracejte přímo na ředitelku DDM paní Šroubkovou, či přímo na mě, starostu města. Vzhledem 
k vývoji v této situaci případně zapojíme ještě naší mateřskou a základní školu.  
Ve spolupráci s odborem sociální péče nabízíme seniorům zajištění nákupu potravin, léků a atd. 
Podobné informace jsou uvedeny v letáku dále. 
S Vašimi dotazy se obracejte v pracovní době na telefonní linku na krizový štáb ORP Blovice  
371 516 121. Současně a v mimopracovní době pak předseda krizového štábu a starosta města 
Robert Zelenka: 602 466 115, tajemník MěÚ Blovice Václav Kybic: 724 160 794, tajemník krizového 
štábu ORP Blovice Petr Sedláček: 725 042 483, místostarosta města Michal Hodek: 724 517 402.
Veškeré důležité informace o postupu v případě podezření na nákazu obdržíte na KHS za 
Plzeň-jih na tel. číslech: 377 155 205, 377 155 104, 377 155 212, 377 155 120, 377 155 143,  
377 155 231, 377 155 233, po pracovní době 724 090 060, 736 483 572.
Prosím všechny občany o respektování krizových opatření.

 Bc. Robert Zelenka
starosta města, předseda krizového štábu ORP Blovice
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MĚSTSKÝ ÚŘAD Blovice 
Tajemník 
Masarykovo náměstí 143, 336 01  Blovice 

Spisová značka:  MUBlov 4240/20                                      
Vyřizuje: Václav Kybic                                           
Telefon.: 371516124     
E-mail: vaclav.kybic@mublovice.cz         

Datum: 16.03.2020 
Nařízení tajemníka MěÚ Blovice 

k zajištění chodu úřadu a potřebných činností členů pracovních skupin krizového 
štábu v době vyhlášeného nouzového stavu pro území České republiky 

V souladu s usnesením Vlády ČR č. 194 ze dne 12.03.2020, o bezpečnosti České 
republiky o nouzovém stavu, které bylo vydáno z důvodu ohrožení zdraví v souvislosti s 
výskytem koronaviru SARS-CoV-2 na území České republiky  a usnesením Vlády ČR č. 
217 ze dne 15. března 2020 o přijetí krizových opatření, 

                                                          n a ř i z u j e  

tajemník Městského úřadu Blovice ve smyslu § 5 písm. c) a § 6 odst. 1 písm. b)  zák. č. 
240/2000 Sb., o krizovém řízení, v platném znění, s účinností ode dne 16. března od 
00:00 hod. do  06:00 hod. dne 24. března 2020 níže uvedená opatření: 

1. Úřední dny a hodiny takto:   pondělí od 08.00 do 11.00 hod. 
                                                středa od 12:00 hod. do 15:00 hod 

Mimo tyto úřední hodiny budou všechny budovy městského úřadu pro veřejnost uzavřeny. 

2. Omezení osobního kontaktu zaměstnanců s klienty tj veřejností na nezbytně
nutnou dobu, tj: 
- nahrazení osobního styku písemným, elektronickým či telefonickým 

kontaktem, ve všech případech, kdy je to možné, a to včetně kontaktu s 
ostatními zaměstnanci městského úřadu Blovice. 

- příjem fyzických dokumentů od klientů-veřejnosti bude prováděn pouze 
prostřednictvím pracoviště hlavní podatelny v budově Radnice Masarykovo 
nám. 143,  případně elektronicky epodatelna@mublovice.cz  

3. Zaměstnanci městského úřadu zařazeni do pracovních skupin krizového 
štábu, jsou povinni v době účinnosti tohoto nařízení plnit přednostně úkoly zadané 
vedoucími pracovních skupin krizového štábu. 

4. Vedoucí odborů a oddělení MěÚ zajistní nezbytný chod svých útvarů
zaměstnanci, kteří nejsou zařazeni do pracovních skupin krizového štábu. 

Bc. Václav Kybic  v.r. 

tajemník MěÚ Blovice
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MĚSTO BLOVICE NABÍZÍ POMOC OSAMĚLÝM SENIORŮM 
V souvislosti s mimořádnou epidemiologickou situací nabízíme zajištění nákupu, 

dovozu základních potravin a hygienických potřeb či léků pro seniory starší 70 let,  
dalším osamělým seniorům a lidem v izolaci, kteří nemají přirozenou síť sociálních 

kontaktů ze strany rodiny, sousedů či známých. 

Pokud sami potřebujete pomoci nebo znáte ve vašem okolí někoho, kdo by 
potřeboval výše zmíněnou pomoc, obraťte se na nás  

Kontakt v případě potřeby zajištění nákupu, dovozu základních potravin,  

hygienických potřeb a léků: 

Tel. 371 516 165  nebo 371 516 138 (pondělí – pátek    od 8:00 h do 13:00 h) 

 

Děkujeme za sdílení informací a solidaritu s ohroženými lidmi. 
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VLAJKA PRO TIBET

BLOVICKÉ NOVINY A FACEBOOKOVÝ PROFIL MĚSTA ZABODOVALY

NOVÝ STOJAN NA KOLA NA NAŠEM NÁDRAŽÍ

Město Blovice se na základě usnesení 
Rady města Blovice ze dne 27. 1. 2020 
přihlásilo tradičně k akci Vlajka pro Tibet. 
Jedná se o symbolickou podporu okupova-
nému Tibetu ze strany Číny. Tibetskou vlaj-
ku jsme na budovu radnice vyvěsili v úterý 
10. 3. 2020. Cílem kampaně je poukázat na 
dlouhodobé porušování lidských práv v Ti-
betu. K podobnému kroku se připojila další 
města našeho regionu, např. Nepomuk, 
Přeštice a Plzeň.

Jak jsme avizovali, přihlásili jsme se do soutěže o nejlepší Rad-
niční listy roku a do soutěže komunikace na sociálních sítích 
Zlatý lajk. Ankety vyhlásila nezisková společnost Kvalikom. 
V kategorii obcí od 2 do 10 tisíc obyvatel postupují Blovické noviny do 
krajského kola z druhého místa v rámci okresu Plzeň-jih. U facebooku 
města jsme ještě úspěšnější, zde postupujeme do krajského kola z první-
ho místa v okrese!

K zajištění vyššího standardu upevnění jízdního kola a zejména ke zvýšení bezpečnosti jeho 
uložení, byly u nádražní budovy instalovány kryté stojany. V nejbližší době budou hlídány ka-
merovým systémem napojeným na Policii ČR a Městskou policii Blovice. Na jeho pořízení nyní 
intenzivně pracujeme. 

Město Blovice obdrželo aktuální vyjádření spol. ČEVAK, a.s., že je na-
bízeno dostatečné množství zdravotně nezávadné pitné vody. Zároveň 
jsou omezeny některé služby při styku s veřejností. Společnost Prodo-
mia, s.r.o. správce bytů a nebytových prostor města Blovice a správce 
několika společenství vlastníků jednotek informuje, že uzavírá do od-
volání provozovnu správy na adrese Hradišťská 148 v budově MěÚ. 
V souvislosti s omezením služeb pro veřejnost je na základě rozhodnutí 
společnosti Západočeské komunální služby a.s. do odvolání uzavřen 
Sběrný dvůr Blovice.
Od 18. března 2020 do odvolání (nejdéle však do 13. 6. 2020) dochází 
ve veřejné linkové dopravě k přechodu na prázdninový režim jízdních 
řádů (včetně "blovické" linky 450007). Na vybraných linkách je zcela 
zrušen víkendový provoz, případně podvečerní provoz. Důvodem jsou 
jednak přísnější opatření Vlády ČR a také omezený počet řidičů u do-
pravců. Seznam zrušených spojů naleznete zde: https://www.idpk.cz/
cz/krizove-autobusove-jizdni-rady-od-18-3-2020/. Ve vozidlech nakázán 
nástup a výstup prostředními dveřmi a v autobusech se neodbavuje, je 
doporučena ochrana obličeje: https://www.idpk.cz/cz/opatreni-k-omeze-
ni-kontaktu-cestujicich-s-personalem-dopravce/

VYJÁDŘENÍ ČESKÉ POŠTY, S.P.

Česká pošta vyzývá všechny své klienty, aby zvážili jakoukoliv návštěvu 
pobočky. Pokud si bezodkladně musí vyřídit své poštovní záležitosti, dů-
razně je žádáme, aby používali ochranné prostředky, ideálně respirátor 
nebo roušku nebo alespoň měli překrytý nos a ústa (podobně jako je 
tomu v dopravních prostředcích Prahy). Na všech pobočkách lze pla-
tit bezhotovostně, což v současné situaci snižuje případný přenos viru. 
Vzhledem k aktuálnímu vývoji situace jsme rozhodli, že v případě uza-

vřených lokalit budeme jednat s jednotlivými krajskými hygienickými 
stanicemi o možnosti doručovat zásilky v dané lokalitě. V případech uza-
vřených lokalit budou zásilky uloženy bez pokusu o doručení s tím, že jim 
bude prodloužena ukládací doba.  
Česká pošta udělá vše pro to, aby byly důchody ve všech případech 
doručovány. V lokalitách uzavřených krajskými hygienickými stanicemi 
bude možnost doručování důchodů komunikována s touto organizací. 
Doručování pak proběhne buď za asistence bezpečnostních složek stá-
tu, nebo s ochrannými prostředky. Také v ostatních lokalitách bude po-
stup při doručování důchodů upraven tak, aby nedošlo k přímému kon-
taktu mezi pošťáky a klienty. Peníze budou příjemci předávány v obálce 
pokládané na zem.
Obyčejné listovní zásilky se doručují standardním způsobem, jako dopo-
sud. U zapsaných zásilek se listovní zásilky vždy uloží na ukládací poštu 
bez pokusu o doručení. U těchto ukládaných zásilek bude prodloužena 
úložní doba na 30 dnů. Balíky se v uzavřených lokalitách uloží bez poku-
su o doručení a bude u nich prodloužena úložní doba na 15, resp. 30 dnů 
(podle druhu zásilky). V ostatních případech u neuzavřených lokalit 
budou balíky doručovány bez přímého kontaktu s adresátem. Adresát 
bude vyzván, ať položí osobní doklad na zem nebo jiné vhodné mís-
to a ustoupí. Doručovatel si doklad převezme, ověří totožnost, zapíše. 
Stejným způsobem mu bude i předána zásilka. Po dokončení doručení, 
ošetří doručovatel své ruce dezinfekčním sprejem.
Propagační materiály nebudou do odvolání doručovány ani přijímány. 
Je také zastaveno poskytování služby „Komplexní doručení“ a „Odvoz 
spotřebiče“.
Pobočky České pošty jsou zatím otevřené podle standardních oteví-
racích dob každé pobočky. Vyzýváme klienty, ať už jednotlivce nebo 
hromadné podavatele, aby zvážili návštěvu pošt a dalších provozoven. 
V současné době je důležité minimalizovat osobní kontakt kdekoli. Pri-
márně jde o život a zdraví zaměstnanců a zákazníků. Česká pošta pro-
dloužila úložní dobu dopisů na 30 dnů a balíků na 15 dnů.

OMEZENÍ SLUŽEB V BLOVICÍCH V SOUVISLOSTI 
SE ZAMEZENÍM ŠÍŘENÍ KORONAVIRU



6

ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ MĚSTA BLOVICE 

Odpadové hospodářství je jedna z důle-
žitých činností města Blovice v rámci své 
samosprávné činnosti. Má ho v kompetenci 
Ing. Michal Hodek, místostarosta města. Sys-
tém likvidace odpadů upravuje obecně zá-
vazná vyhláška města č. 2/2015, o stanovení 

systému shromažďování, sběru, přepravy, tří-
dění, využívání a odstraňování komunálních 
odpadů a nakládání se stavebním odpadem 
na území města Blovice. Místní poplatek za 
odpady upravuje OZV č. 2/2019, o místním 
poplatku za provoz systému shromažďování, 
sběru, přepravy, třídění, využívání a odstra-
ňování komunálních odpadů. Výběr poplatků 
zajišťuje odbor ERM MěÚ Blovice, státní sprá-
vu v této oblasti vykonává OŽP MěÚ Blovice.
Nejprve bych si dovolil uvést několik vět k sys-
tému odpadového hospodářství u nás v Blo-
vicích. Komunální odpad se třídí na složky: 
biologický odpad rostlinného původu, papír 
a nápojový karton, plasty, sklo, kovy, nebez-
pečné odpady, objemný odpad a další složky. 
Po vytřídění těchto všech složek zbývá tzv. 
směsný komunální odpad (SKO). 

Tříděný odpad
Tříděný odpad je shromažďován do zvlášt-
ních barevných nádob rozmístěných na 
území města a na určená místa ve sběrném 
dvoře. Celkový počet nádob máme v Blovi-
cích 357, z toho nejvíce na plast (žluté) a na 
papír (modré), dále na sklo barevné (zelené) 
a šest zvonů určených na separaci bílého 
skla. Nádoby jsou od velikosti 240l, 1100l 
(kontejnery) a 1500l (zvony). Většina nádob 
je v majetku společnosti, která vyváží tyto 
odpady na základě smlouvy s městem Blo-
vice, tedy AVE CZ odpadové hospodářství 
s.r.o. Smlouva platí do roku 2022. Faktu-
race je rozdělena na nájem nádob, který 
činí symbolických 1 Kč/nádobu/rok a dále 
službu likvidace, která je odvislá od četnosti 
vývozu a velikosti nádoby. Dále platíme pau-
šál za tunu toho kterého odpadu v případě 
materiálového využití. Vhledem k rostoucím 
cenám služeb a dále problémům s odbytem 

druhotných surovin celková cena v čase vý-
znamně roste. Co se týká počtu nádob, tak 
Blovice jsou nadstandardně vybaveny, máme 
cca 100 míst, kde se může odpad odevzdat. 
Plasty jsou odváženy jednou týdně v pátek, 
papír rovněž týdně, a to ve středu, dále sklo 

je vyváženo jednou za měsíc (z toho bílé sklo 
jednou za kvartál). Množství odpadu neustá-
le roste, proto průběžně monitorujeme celý 
systém, posilujeme počty nádob, snažíme 
se o osvětu. Velmi nás trápí situace, kdy nám 
v nádobách končí odpad, který tam nepatří, 
nebo jsou zde typicky velkoobjemové kartony 
a plasty, které patří do sběrného dvora. Sluš-
ní občané pak nemají možnost odevzdat svůj 
odpad, protože jsou nádoby plné „vzduchu“. 
Apelujeme na všechny, aby se snažili např. 
papírové krabice zmačkávat, aby se do ná-
dob vešlo co nejvíce. V porovnání s celkový-
mi údaji v České republice nebo v Plzeňském 
kraji o vytříděném množství odpadu na hlavu, 
jsou na tom Blovice velmi dobře. Jak je pa-
trno z tabulky, množství vytříděného odpadu 
však neustále roste. Za rok bylo odevzdáno 
318 tun tříděného odpadu (nádoby a sběrný 
dvůr). Pravidelně se umísťujeme v soutěži tří-
dění odpadů obcí v rámci Plzeňského kraje 
na předních místech.

Třídit umíme, viz. tabulka:

Údaje 
v tunách 2017 2018 2019

Plasty 82 90 93

Papír 115 125 133

Sklo 90 91 92

Celkem 287 306 318

Sběrný dvůr v Blovicích
Sběrný dvůr (dále jen „SD“) byl zkapacitněn 
za pomoci prostředků Evropské unie z pro-
gramu OPŽP v roce 2014. Od září 2014 je 
provozovatelem na základě zadávacího ří-

zení společnost Západočeské komunální 
služby a.s..Provozní doba je 5 dní v týdnu, 
mimo úterý a neděle. Sběrný dvůr je určen 
pro širokou paletu odpadů, slouží zejména 
občanům Blovic a přilehlých obcí a majitelům 
rekreačních objektů. Tyto osoby mohou v pří-
padě zaplacení poplatku (viz. dále) odevzdat 
odpad zdarma. Náklady spojené s likvidací 
těchto odpadů hradí v plné výši město Blo-
vice – paušál za provoz SD a dále cenu za 
likvidaci dle množství. Místo slouží i ostatním 
osobám, např. z jiných obcí nebo pro podni-
katele. Tyto osoby musí za uložení odpadu 
zaplatit dle ceníku provozovatele. 
Jak již bylo řečeno, ve sběrném dvoře mohou 
skončit i výše zmíněné složky separovaného 
odpadu. Významnou složkou co do množství 
jsou objemné odpady. Nejvíce je stále velko-
objemových odpadů, např. koberce, matrace, 
rozbitá zařízení. Mezi tuto kategorii řadíme 
i vývoz velkoobjemových kontejnerů v chato-
vých oblastech města. Odpady končí ve spa-
lovně v Chotíkově. Cena likvidace je nejdražší 
ze všech odpadů, mělo by ho být co nejméně. 
V pořadí na druhém místě co do objemu jsou 
stavební odpady, které jsou přijímány v ma-
lém množství, tj. např. max. vozík za autem. 
Odpady končí v recyklačním centru spol. AZS 
v Blovicích. Proto prosíme, abyste tyto odpa-
dy vozili přímo na recyklaci. Dále přijímáme 
dřevěný odpad, typicky se jedná o odpady 
ze starého nábytku. Tady se odpad částečně 
materiálově využívá. Další významnou polož-
kou jsou bioodpady. Občané mají přednostně 
povinnost likvidovat tyto odpady rostlinného 
původu na svých pozemcích, např. kompos-
továním. Město se rozhodlo, že jediným sběr-
ným místem pro bioodpad bude vzhledem 
k charakteru naší venkovské oblasti sběrný 
dvůr, nikoliv zvláštní nádoby rozmístěné po 
městě, jako je tomu u velkých měst. Odbyt 
odpadu je většinou v kompostárně pana 
Školy, tj. náklady spojené s bioodpadem jsou 
menšího charakteru. Množství tohoto odpadu 
je závislé na klimatických podmínkách (sucho 
– méně odpadu). V rámci sběrného dvora se 
likvidují i větve stromů a dřevin, které nechá-
me několikrát do roka seštěpkovat, za tuto 
službu nic neplatíme. Pneumatiky tvoří další 
část odpadů, které najdou částečné materi-
álové využití. Cena jejich separace je relativ-
ně vysoká. Sběrný dvůr přijímá dále veškerý 
kovový odpad, jsou vybírány i hliníkové ple-
chovky. Pro tyto obaly by bylo neekonomic-
ké rozmístit nádoby po Blovicích. Město vítá 
dobrovolnou iniciativu svazu žen, kdy se jed-
nou měsíčně první středu v měsíci shroma-
žďuje hliník v budově DPS, tento se převáží 
do ZOO Plzeň, výtěžek je určen jako podpora 
pro tuto organizaci. Další možností je nádoba 
na kovové odpady u budovy na nádraží, se-
paraci řeší přímo spol. Správa železnic, s.p. 
Nebezpečné odpady, které se mohou ukládat 
do sběrného dvora, jsou motorové oleje, filtry, 
barvy, ředidla a rozpouštědla a jiné chemiká-
lie. Jejich množství je relativně malé, ale cena 
likvidace dosti vysoká. Další novou položkou 
jsou jedlé oleje a tuky z domácností, které 
patří od loňského roku do speciální nádoby 
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ve sběrném dvoře. Nejhorší variantou je vy-
lévání tohoto odpadu do kanalizace. Ucpává 
se domovní kanalizace, ale i kanalizační řady 
města. Ukládejte prosím tento odpad do sběr-
ného dvora!
Upozorňuji, že nebezpečné látky jako azbest 
do sběrného dvora nepatří, ne nutná zvláštní 
likvidace přímo u spol. ZKS. Dále nepřijímá-
me výkopovou zeminu, která musí být sklád-
kována podle platných právních předpisů.
Na sběrném dvoře v Blovicích je sběrné místo 
pro zpětný odběr elektrozařízení, tedy většiny 
velkých i malých elektrospotřebičů, zářivek 
apod. Tato zařízení je možné odevzdat zdar-
ma, město za tento „odpad“, který lze materi-
álně využít, neplatí žádné prostředky. Jsme 
zapojeni do zpětného odběru na základě 
smluv se společnostmi ASEKOL, ELEKTRO-
VIN a EKOLAMP. Množství je v řádu jednotek 
tun, zde dostáváme podle množství finanční 
výtěžek do rozpočtu města.

Sběrný dvůr Blovice v číslech:

Po vytřídění všech druhů odpadu vzniká 
tzv. směsný komunální odpad, který je likvi-
dován vývozem nádob před rodinnými a by-
tovými domy a končí většinou ve spalovně 
pro energetické využití pro výrobu elektřiny 
a tepla. Odpad vyváží na základě smlouvy 
spol. Západočeské komunální služby a.s. 
Pro bytové domy a pro domácnosti se čtyř-
mi a více osobami je zajištěn týdenní vývoz, 
pro domácnosti se 3 členy, je možné si vybrat 
mezi svozem 1 × za 14 dní nebo kombinova-
ným vývozem (14 dní v létě, týden v zimě). 
Domácnosti do dvou osob dostanou známku 
se 14 denním vývozem. Vlastníci rekreačních 
objektů mohou obdržet 8 jednorázových zná-
mek na vývozy. Zájemci si mohou doplatit 
vyšší standard vývozu nad rámec daný OZV. 
Celkové množství tohoto odpadu je zdaleka 
největší – 686 tun za rok. Cena likvidace je 
velmi vysoká, jedná se o přibližně o 3000 Kč 
za tunu. Snahou všech by mělo být tvořit co 
nejmenší množství tohoto odpadu.

Rozpočet města v odpadovém hospodář-
ství
Mezi hlavní zdroje patří místní poplatek podle 
OZV. Pro rok 2020 se nemění místní poplatek 
za likvidaci odpadů ve výši 700 Kč/občana. 
Za objekty sloužící k individuální rekreaci, 

domy a byty činí poplatek rovněž 700 Kč/ne-
movitost/rok. Pokud objekt vlastní osoba ma-
jící trvalý pobyt v Blovicích, platí jen 550 Kč za 
nemovitost/rok. Od poplatku jsou osvobozeny 
děti narozené v daném kalendářním roce. Po-
platek je nutné uhradit do 31. 3. 2020, poté 
dochází k jeho vymáhání podle daňového 
řádu. Dalším zdrojem do rozpočtu je příspě-
vek od spol. EKOKOM za separaci odpadu. 
Čím více vytřídíme, tím více obdržíme zpět. 
Malými příjmy jsou dále platby za službu za 
vývoz odpadů nad rámec garantovaný OZV, 
popřípadě příjem od majitelů chat v oblasti 
Kamenska, která spadá pod katastr Zdemy-
slic, ale dopravně je obsloužena naším měs-
tem. Zvláštním příjmem je výtěžek za nájem 
pozemků pod recyklačním centrem na Po-
hodnici. Nejmenším zdrojem je příspěvek za 
odevzdané vysloužilé elektrospotřebiče od 
výše zmíněných kolektivních systémů.
Výdaje v odpadovém hospodářství tvoří ze-
jména vývoz směsného komunálního odpa-
du, dále pak provoz sběrného dvora, vývoz 

separovaného odpadu, odvozy kontejnerů 
s velkoobjemovým odpadem. 

Přehled příjmů a výdajů naleznete 
v přiložené tabulce:

Jak je patrno, město Blovice každoročně do-
tuje tuto oblast nemalými prostředky. V roce 
2018 město dotovalo každého poplatníka 
94 Kč, v roce 2019 byla tato dotace již 190 Kč 
a v roce 2020 to bude odhadem 420 Kč na 
každého občana a majitele rekreačních ob-
jektů. Celkový doplatek města bude činit letos 
2 miliony Kč, to je jedna nově vyasfaltovaná 
ulice!

Očekávání jsou jasná, máme uzavřené 
smlouvy na další roky, náklady za likvidaci 
odpadů porostou. Množství odpadů může-
me eliminovat jen do určité míry, i separace 
má své ekonomické meze. Jedním z témat 
je zapojit do systému podnikatelskou sféru, 
jako tomu bylo v minulosti. Nesmí však dojít 
ke zneužití odpadového hospodářství. Potře-
bovali bychom se zamyslet, zda tuto oblast 
dále sanovat z rozpočtu města nebo se po-
kusit v rozumné míře zvýšit místní poplatek, 
který se už několik let nezvyšoval. Nejsme 
jako v okolních městech, kde drží jejich před-
stavitelé poplatky uměle nízko, aby se zalíbili 
svým občanům. Chápeme poplatek za odpa-
dy jako určitou daň za naši stále se zvyšující 
životní úroveň, kdy negativně ovlivňujeme 
tvorbou odpadů naše životní prostředí. Disku-
zi povedeme v Radě a Zastupitelstvu města 
velmi odpovědně.

Ing. Michal Hodek, 
místostarosta města Blovice

Vybrané kategorie odpadu 
ve sběrném dvoře Blovice

Objem odpadu v r. 2019 
v tunách Cena za t v Kč bez DPH

Objemný odpad 344 2.350,-

Stavební suť 337 230,-

Dřevo 119 1.940,-

Bioodpad 104 490,-

Pneumatiky 12 4.500,-

Kovy 15 0,-

Nebezpečné odpady 6 8.500,- – 16.000,-

Textil 7 0,-

Jedlý olej a tuk 0,16 0,-

Příjmy v tis. Kč / rok 2018 2019

Místní poplatek 3.120 3.106

Příspěvek od EKOKOM 647 670

Vývozy odpadů – služba 93 120

Nájem recyklace AZS 98 106

Příspěvek za elektrozařízení 40 42

Celkem 3.997 4.044

Výdaje v tis. Kč / rok

Odvoz SKO 2.231 2.582

Sběrný dvůr (bez separu) 1.305 1.398

Separovaný odpad 744 745

Velkoobjemové kontejnery 129 215

Celkem 4.409 4.940

Doplatek z rozpočtu 412 896
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KOSTEL SV. JANA EVANGELISTY

Dnešní díl věnujeme baroknímu kostelu sv. 
Jana Evangelisty, který se nachází na severo-
východním okraji města na hraně terasy nad 
řekou Úslavou, a jehož silueta tvoří významný 
prvek v panoramatu města. Kostel byl pro-
hlášen za kulturní památku v roce 1958 jako 
příklad vrcholně barokní církevní architektury 
z 60. let 18. století. Do areálu této kulturní pa-
mátky patří rovněž klasicistní kaple sv. Kříže 
s hrobkou Kolovratů a Pálffyů (této stavbě se 
budeme věnovat samostatně), dále pamětní 
kříž osazený před jižním průčelím lodi kostela 
a zbytky ohradní zdi bývalého hřbitova.

Původně gotická stavba,poprvé připomí-
naná v písemných pramenech k roku 1374, 
získala svoji dnešní podobu pravděpodob-
ně v letech 1765–1767, kdy byla přestavěna 
v barokním stylu podle plánů významného 
českého architekta Jana Filipa Joendla. V září 
roku 1845 byly do výklenků v průčelí kostela 
vloženy sochy českých patronů sv. Vojtěcha, 
sv. Prokopa, sv. Cyrila, sv. Metoděje, sv. Jana 
Nepomuckého a sv. Václava, které zhotovil 
významný český sochař Emanuel Max. Pat-
ronem a velkým příznivcem blovického kostela 
byl hrabě Hanuš Kolovrat Krakovský.

Kostel byl vystavěn jako jednolodní podél-
ně orientovaná stavba se zaoblenými nárožími 
na půdorysu latinského kříže s krátkými příč-
nými rameny, zhruba půlkruhovým závěrem 
a západní hranolovou věží. Ve věži byly pů-
vodně zavěšeny tři zvony zasvěcené svatým 

Janovi, Josefovi a Prokopovi. Za první světo-
vé války byl rekvírován (zabrán pro vojenské 
účely) zvon Josef, během druhé světové války 
pak zvon Jan, na původní místo se již nevrátily. 
K poslednímu z původních zvonů pak v pová-
lečných letech přibyl zvon sv. Vojtěcha přive-
zený ze zaniklé farnosti Dolní Vltavice a v roce 
1968 byly oba tyto zvony elektrifikovány. Dvo-
jici velkých zvonů doplňuje ještě jeden menší 
zvon – umíráček. 

Hlavní oltář blovického kostela je zasvěcen 
sv. Janu Evangelistovi, před ním je zavěšena cí-
nová věčná lampa z roku 1822. Po pravé straně 
stojí tři boční oltáře – oltář P. Marie, sv. Josefa 
a Neposkvrněného početí P. Marie a na protěj-
ší levé straně dva boční oltáře – oltář P. Marie 
Sedmibolestné a sv. Izidora. Od roku 1853 je 
v kostele umístěno 14 olejových obrazů křížové 
cesty. Varhany pochází z roku 1774 a jsou dí-
lem varhaníka Ferdinanda Gutha z Čisté. 

Celkový pohled (foto – Markéta Supíková) Vitrážové okno (foto – Markéta Supíková)

Varhany (foto – Markéta Supíková)

Za památkami našeho města
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V průběhu 20. století probíhaly opravy 
blovického kostela většího i menšího rozsa-
hu, celkové obnovy se kostel dočkal v letech 
1995–1998, kdy byla kompletně vyměněna 
střešní krytina, věže kostela byly zakryty mě-
děným plechem a byla provedena kompletní 
obnova fasády včetně nového barevného po-
jetí. V bezprostřední blízkosti kostela bylo po-
káceno sedm vzrostlých stromů, které poško-
zovaly střechu, okapy i omítku. Také pamětní 
kříž ze 60. let 19. století, stojící v prostoru mezi 
silnicí a jihovýchodní stěnou lodi kostela, byl 
opraven, kdy původní pískovcový podstavec 
byl nahrazen žulovými stupni, litinový kříž opat-
řen novým nátěrem a plastika Krista pozlace-
na. Obnovu zajišťovalo město Blovice, a to jak 
organizačně, tak jako investor za významného 
přispění státu zejména prostřednictvím tehdej-
šího Okresního úřadu Plzeň-jih. Částka získa-
ná ve veřejné sbírce od blovických občanů, 
firem a organizací se vyšplhala k neuvěřitelné-
mu milionu korun.

V roce 2013 bylo zahájeno restaurování vý-
maleb a jemné štukové výzdoby interiéru kos-
tela,jejíž ornamentiku tvoří rozviliny1 a mušle2 

(stejné motivy se uplatňují i na fasádě kostela 
ve výzdobě rámů oken a vstupního průčelí), 
a to v okrové barevnosti dochované ze 30. let 
20. století. Celá akce byla dokončena v roce 
2018 a restaurátorské práce provedl ve vysoké 
kvalitě pražský restaurátor akademický malíř 
Ivan Viták.

Z ohradních a opěrných zdí, které v minu-
losti okolo kostela vymezovaly nevelkou nepra-
videlnou plochu hřbitova (část původní ohradní 
zdi viz historické foto),zůstala do dnešních dnů 
jen torza. Pozůstatky ohradní cihelné zdi v dél-
ce cca 8 metrů s litinovou brankou se nachází 

po pravé straně lodi kostela. Při kamenném 
schodišti k suterénu Kolovratské kaple je do-
chovaná část opěrné zdi. Při provádění odvod-
nění kostela v létě roku 2016 byl v areálu za-
niklého hřbitova proveden rozsáhlý záchranný 
archeologický výzkum, který realizovalo Muze-
um jižního Plzeňska v Blovicích pod vedením 
Mgr. Jiřího Boudy. 

Kostel sv. Jana Evangelisty je farním kos-
telem Římskokatolické farnosti Blovice, v jejíž 
správě jsou také kostely ve Žďáře, Zdemysli-
cích, Seči, Letinech a Řenčích. Mnozí z farářů 
a děkanů (v roce 1846 byla blovická farnost 
povýšena na děkanství), kteří v průběhu his-
torie v Blovicích působili, patřili k významným 
osobnostem města a povídání o nich by vydalo 
na samostatný článek. Současným administ-
rátorem blovické farnosti je od r. 2007, tedy již 
třináctým rokem, P. Piotr Marek. 

Více už se do dnešního dílu nevejde, ale 
v tom příštím se do areálu kostela vrátíme 
a navštívíme již zmíněnou kapli sv. Kříže.

Irena Hambergerová, MěÚ Blovice

Vysvětlivky
1) ornamenty z obvykle spirálovitě stáčených úpon-
ků rostlin spojených s akantovými listy (listy rostliny 
paznehtníku) a někdy i květy 
2) mušle stylizované jako ornament 

Zdroje: 
Koželuh, Josef. Historie kostela sv. Jana Evange-
listy v Blovicích, publikováno v: BLOVICE. Církevní 
a židovské památky. Muzeum jižního Plzeňska 
v Blovicích. Blovice. 2010. ISBN 978-80-87495-00-1
Archiv města
Archiv Římskokatolické farnosti Blovice

Interiér po renovaci výmalby (foto – archiv města)

Pohled na kostel od JV – 20–30. léta 20. st. 
(fotografie ze sbírky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích,p. o., 
inv. č. 11848)
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V loňském roce došlo k otevření nově vy-
budovaného autobusového terminálu a také 
parkoviště u autobusových zastávek, které 
je osazené dopravní značkou K+R. Co tato 
značka znamená, a mohu na tomto parko-
višti zastavit? Na tuto otázku se nyní po-
kusíme odpovědět. Nejprve tedy definice 
dopravní značky. Dopravní značka „Parko-
viště K+R“ (č. IP 13e) označuje parkoviště, 
na kterém lze zastavit za účelem vystoupení 
a nastoupení osob, které dále využívají pro-
středek hromadné dopravy osob. Zkratka 
K+R vychází z anglického „Kiss and Ride“, 
tedy polib a jeď. 

Parkoviště označené touto dopravní 
značkou se nacházejí v blízkosti nádraží, 
stanic metra a jiných terminálů a zastávek 
veřejné dopravy. Je to pro případy, kdy ři-
dič přepravuje automobilem k místu veřejné 
dopravy (autobusu, vlaku, metru apod.) ješ-
tě další osobu nebo osoby, tam jim umožní 

přestup na veřejnou dopravu a následně 
pokračuje vozidlem dále do cíle své cesty. 
Před zavedením této značky bylo možné 
označovat tato parkoviště jako parkoviště 
s omezenou dobou stání do 5 minut nebo 
značkou zákazu zastavení s dodatkovou ta-
bulkou s vyznačenou výjimkou.

Občas si lidé pletou parkoviště K+R s par-
kovištěm označeném dopravní značkou P+R 
Takto jsou označena 
parkoviště, ze kterého 
lze pokračovat v jízdě 
prostředkem hromadné 
dopravy osob. Obvyk-
le se tedy nachází na 
okrajích velkých měst 
a u terminálů veřejné 
dopravy a lidově se jim 
říká záchytná parkoviš-
tě. Často bývají takováto záchytná parkoviš-
tě zpoplatněna s tím, že slevu za parkovné 
dostanete při nákupu lístku na hromadnou 
dopravu.

Pokud tedy v našem městě někoho veze-
te na vlak, autobus a nebo jedete pro osobu, 
která cestuje těmito dopravními prostředky, 
můžete na takto označeném parkovišti za-
stavit, nechat spolujezdce vystoupit, nastou-
pit, nebo případě mu pomoci se zavazadlem 
k vlaku, nebo autobusu. Nelze se však od 

zaparkovaného vozidla vzdálit na delší 
dobu, nebo zde vozidlo nechat zaparkované 
celý den. 

Taktéž se provádíme v letošním měření 
rychlosti měřícím přístrojem ProLASER III 
PL-DOK I, který každoročně prochází kalib-
rací u ČMI. Měření bude během roku prová-
děno na těchto úsecích schválených Policií 
ČR, Dopravním inspektorátem Územního 
odboru Plzeň – venkov:
– Blovice, ulice 5. května – od křižovatky 
s ulicí Setecká, po křižovatku s ulicí Jirotova 
– Blovice, ulice Kamenického – od křižovat-
ky s ulicí Cihlářská k parkovišti u hřbitova
– Blovice, ulice Luční – příjezd od Štítova 
(rovný úsek), po křižovatku k chatové oblasti 
Kamensko
– Blovice, ulice Husova – od křižovatky s uli-
cí Sýkorova, po křižovatku s ulicí Hradišťská
– Blovice „Bohušov“ – od ul. Hradišťská po 
křižovatku směr Struhaře
– Blovice, ulice Pod Strání – navazuje na 
obec Vlčice (od značky konec obce) rovný 
úsek ke křižovatce směr Bohušov 
– Vlčice – průtah obcí
– Štítov – průtah obcí

Řidiči, kteří dodržují zákonem stanove-
nou rychlost se nemají čeho bát.

MP Blovice

Městská policie Blovice informuje
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Město Blovice zahájilo řadu aktivit v oblasti 
ochrany přírody a krajiny v okolí města, potaž-
mo na území celého ORP Blovice. V minulých 
dílech jsme psali o plánované revizi ÚSES 
v rámci rozsáhlejšího projektu Modrá a zelená 
infrastuktura města Blovice, představili jsme 
plány s areálem bývalé cihelny. Řada těchto 
aktivit se zabývá efektivním využitím vody. Po-
kud ale chceme efektivně hospodařit s vodou 
v krajině, je nutné provést řadu odborných ana-
lýz, které jednak popíší aktuální stav a dále při-
nesou návrhy na zlepšení. Jednou z takových 
studií je studie odtokových poměrů v krajině.

Co to jsou odtokové poměry?
Je jistě známé, že naši krajinu vodou dotují 

srážky. Srážky jsou nějak rozložené v čase 
(někdy prší méně, jindy více), existuje jejich 
souhrnný roční úhrn. Voda, která na dané 
území naprší (nebo nasněží), se může vydat 
několika cestami. Příznivá je cesta, kdy je voda 
zadržena na místě; je zachycena listy, půdou, 
kořeny stromů; odtud se může pomalu vypařo-
vat – odborně se těmto jevům říká intercepce, 
evaporace, transkripce (vysvětlení viz ilustrač-
ní obrázek). Voda také může odtéct relativně 
rychle po povrchu, který to umožní; rychle te-
koucí voda s sebou bere i cennou půdu, způ-
sobuje erozi. Tato cesta vody není pro krajinu 
příznivá. 

Rychlý odtok vody není pro krajinu dobrý; 
potřebná je akumulace vody na místě, voda 
se může potom vsakovat do podzemí a dotuje 
podzemní vodu (a vysoká úroveň podzemní 
vody se projeví na dobrém vodním stavu na-
šich studní), akumulace a evapotranspirace 
také dotují tzv. malý vodní cyklus, tedy mra-
ky, které se odpaří nad našimi loukami a lesy 
a v odpoledních přeháňkách se u nás zase 
zpátky vyprší.

A co jsou tedy ty odtokové poměry? Odto-
kové poměry charakterizují velikost přímého 
odtoku z konkrétního povodí v jeho uzávěro-
vém profilu. Přímý odtok je ovlivňován přede-
vším množstvím a intenzitou srážek, typem 
pokryvu povrchu, vlastností půd, způsobem 
využití území, sklonem svahů a mírou nasyce-
ní povodí.

Studie odtokových poměrů
Studie odtokových poměrů je komplexní 

dokument, který umožní koncepční přístup 
k nakládání s dešťovou vodou. Aktuálně se 
v rámci metropolitní sítě ITI tvoří řada podob-
ných dokumentů pro Plzeň a další ORP v Pl-
zeňském kraji. 

Cílem této studie je analyzovat malé vodní 
toky, hydrologicky posoudit celé území, snížit 
zatížení odtokové sítě, zlepšit hospodaření 
s dešťovou vodou, zvýšit výpar a tím i schop-
nost adaptace na klimatické změny.

Očekávaným přínosem pro naše měs-
to je pak zvýšení čistoty našich malých toků, 
definování rizik při suchu a záplavách, návrhy 
na vsakování velkého úhrnu dešťových srážek 
v konkrétních místech na území Blovic, a také 
posouzení limitů pro odpouštění odpadních 
vod z kanalizace (zabraňující např. úhynu ryb 
apod.).

Pavel Vlach, 
člen rady města Blovice

Srážky dotují krajinu vodou. Co rychle odteče, se do krajiny obtížně vrací. 
Tento obrázek ukazuje, co se děje se srážkovou vodou v každé krajině.

Město a životní prostředí

Zarostlé louky s remízky, příčné strouhy a terénní rýhy, rybníčky a tůně na vhodných místech; 
to jsou opatření, která umožňují snížit rychlý odtok vody z krajiny a zlepšit odtokové poměry (ilustrační foto).
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Symboly ochrany přírody
Naposledy jsme v tomto seriálu psali o tom, 
že není rak jako rak – invazní americké dru-
hy raků způsobují mnoho problémů nejen 
našim rakům, ale i rybám, vodním rostlinám 
a dalším složkám vodních ekosystémů. Je 
tedy namístě se trochu blíže seznámit s těmi 
našimi původními druhy raků. Dnes začne-
me s nejhojnějším z nich, a tím je jednoznač-
ně rak říční.

Rak říční – jak ho poznat?
I poučený laik, který získá určitou zkuše-

nost, je schopen rozeznávat od sebe jednot-
livé druhy raků. Rak říční se nechá zamě-
nit s rakem bahenním a rakem signálním. 
Všechny tyto druhy totiž mají za okem dvě 
za sebou umístěné postorbitální lišty (tako-
vé hrbolky), které patří mezi hlavní určovací 
znaky. Hlavohruď raka říčního nenese žád-
né výrazné trny, kromě jednoho dopředu 
směřující trnu na zadním okraji hlavohrudi. 
Klepeta raka říčního mají zpravidla stejnou 
barvu jako tělo, avšak v kloubu obou prstů 
je charakteristické červené až ohnivě oran-
žové zbarvení (na rozdíl od raka signálního, 
který zde má bílou nebo modrou skvrnu). 
Klepeta mají na vnitřní straně několik hr-
bolků (u raka bahenního jsou pak hladké). 
Prsty klepet jsou od sebe vzdáleny mírnou 
mezerou. Klepeta samců jsou mnohem větší 
než u samic. Rak říční dorůstá do velikosti 
až 15 cm a hmotnosti 250 gramů. Zbarve-
ní raka říčního je převážně tmavohnědé se 
světlejším, nejčastěji béžovým zabarvením 
bříška. Modré zbarvení raka je vzácnější. 
Zbarvení ale není možné považovat za určo-
vací znak; je značně proměnlivé.

Kde najdeme raka říčního?
Výskyt raka říčního je v současnosti 

znám v 39 zemích Evropy (obr. 2). Je široce 
rozšířen i v ČR, kde obývá širokou škálu bio-
topů od drobných potoků až velké řeky, dále 
osidluje i rybníky, lomy nebo pískovny. Jen 
stěží lze ale jeho současný areál považovat 
za původní; byl často vysazován na mnoha 
místech, přičemž vysazováni byli i jedinci 
importovaní ze zahraničí. Vysazování např. 
v podobě záchranných transferů nebo pře-
nosů při výlovech rybníků stále probíhá, 

přičemž jen malá část výsadků je úředně 
povolena. 

Rak říční, stejně jako rak kamenáč, je 
považován za bioindikátora kvality vod; nic-
méně se ukazuje, že je schopen přežívat 
i v relativně znečištěných vodách. Samo-
zřejmě velmi nízká kvalita vody jeho výskyt 
limituje, stejně jako krátkodobé velké výky-
vy její kvality, zvláště v kombinaci s dalšími 
negativními vlivy, např. vysycháním toků. 
Negativně působí na populace raka říčního 
také narušení přírodního charakteru toku, 
často v souvislosti s vodohospodářskými 
úpravami toků, např. v rámci protipovod-
ňových opatření nebo při likvidaci povod-
ňových škod. V neposlední řadě jsou raci 
ohroženi predací rybami, některými druhy 
ptáků a drobnými šelmami. 

Rozšíření raka říčního v ČR
O výskytu raka říčního na našem území 

existovalo ještě v nedávné minulosti málo 
souhrnných informací. Za první publikace 
věnující se tomuto druhu lze považovat prá-
ce z přelomu 70. a 80. let minulého století, 
ucelenější informace o výskytu tohoto dru-
hu pak přinesla „Akce rak“ z 80. a 90. let 
20. století. Další podrobné mapování vý-
skytu raků organizované Agenturou ochrany 
přírody a krajiny ČR (AOPK) probíhalo od 
roku 2004. Mimo jiné se zaměřovalo na ově-
ření nálezů z výše uvedené „Akce rak“, a na 

234 lokalitách skutečně výskyt raka říčního 
potvrdilo. Uvedené mapování výskytu toho-
to druhu probíhalo až do roku 2009, a výskyt 
raka říčního byl hodnocen jako víceméně 
rovnoměrný a pravidelný, přičemž udává ná-
lezy tohoto druhu na 1082 lokalitách.

V roce 2012–2015 proběhla další (a za-
tím na delší dobu poslední) plošná mapo-
vací kampaň. Sám jsem mapoval území 
celého Středočeského kraje, většinu území 
pak zpracovával Zamenis o.s. V rámci toho-
to posledního mapování jsme raka říčního 
našli na 664 lokalitách. Celkově lze tedy říct, 
že tento druh obývá více než 1500 lokalit 
v České republice (obr. 3).

Rak říční se aktuálně nevyskytuje v ro-
vinatých nížinných oblastech zatížených 
průmyslovou nebo zemědělskou výrobou 
(střední Polabí, jihomoravské úvaly) nebo 
naopak řadě chladných horských oblastí 
(např. Krkonoše, Jizerské hory, Jeseníky). 
Oproti historickým záznamům ubylo v po-
slední době mnoho populací raka říčního 
z různých důvodů; především poslední 
suchá léta se negativně podepsala ve 
Středních Čechách, ale i na Moravě nebo 
Vysočině. Každoročně řada populací raka 
říčního také vymírá v důsledku otrav, kana-
lizací toků nebo nákaz račím morem, např. 
v Černém potoce v Peci pod Čerchovem, 
v Kornatickém potoce u Šťáhlav v roce 2015 
nebo Svinenském potoce v Novohradských 
horách v roce 2016 a v celém povodí Strou-
pínského potoka u Zdic v roce loňském.

A kde najdeme raka říčního v okolí Blovic? 
Ojediněle se vyskytuje v Chocenickém poto-
ce, najdeme ho i v dalších přítocích Úslavy; 
pravděpodobně se i v současnosti této řece 
nehojně vyskytuje. Hojnější je pak ve Štítov-
ském potoce v Kamensku. Obývá i Bravadu 
a rybníky, které se kolem tohoto toku vyskytu-
jí; sázka na jistotu jsou pak rybníky v Nových 
Mitrovicích, zvláště pak Drahota. 

V blízkosti našeho města se vyskytuje 
častěji a hojně mnohem více ohrožený rak 
kamenáč; ale o tom až v dubnovém čísle 
Blovických novin.

Pavel Vlach

Obr. 1: Rak říční z řeky Bystré v Českém středohoří 
(foto P. Vlach)

Obr. 3: Mapa výskytu raka říčního v ČR 
(modré body znázorňují výskyt zjištěný v rámci mapování v letech 2012–2015).

Obr. 2: Mapa výskytu raka říčního v Evropě. Oran-
žová  plocha  znázorňuje  pravděpodobný  původní 
výskyt druhu (Kouba a kol. 2014).
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JEDEME DÁL!
Vážení a milí příznivci Muzea jižního Plzeňska 
v Blovicích, p. o.,
žijeme v pohnuté době, teď navíc zjitřené oba-
vami z šířící se nemoci. Přestože nás velice 
mrzí, že jsme museli v souvislosti s nařízením 
vlády ČR zrušit vernisáž výstavy Peregrinus 
Silva Bohemica, Koncert populární hudby 
i Velikonoční jarmark, věříme, že se situace 
brzy uklidní a náš život se vrátí do normálních 
kolejí. Proto vás srdečně zveme na přednášku 
Mgr. Marie Mírkové Patronátní právo na zám-
ku Hradiště z cyklu Zámek a panství Hradiště, 
kterou plánujeme na úterý 24. 3. od 17 hod 
v kapli sv. Ondřeje. Zasvětí vás do další z kapi-
tol chystané publikace, na jejíž křest se můžete 
těšit na konci tohoto roku.

Na Zelený čtvrtek pro vás chystáme tradič-
ní Velikonoční otevřené dílny, na které můžete 
dorazit 9. 4. buď v 10 hod, nebo ve 14 hod. Bě-
hem cca dvouhodinového programu vám uká-
žeme, jak jsme letos vyzdobili zámek Hradiště, 
a budeme si povídat o lidových a křesťanských 
tradicích. Také letos se můžete těšit na „křístá-
ní“ v zámeckém parku, které mělo v loňském 
roce velký úspěch. A na závěr budete moci 
ochutnat velikonoční dobroty, upečené z pocti-
vých surovin podle tradičních receptur a hlav-
ně! S láskou pro vás! 

Po Velikonocích, konkrétně 16. 4., pokraču-
jeme v krasojízdě vernisáží výstavy Mezi po-
vinností a svědomím (Bezpečnostní složky na 
jižním Plzeňsku v období Protektorátu Čechy 

a Morava). Kdo přijde, jistě neprohloupí – uvidí 
palné zbraně, četnickou stanici, setká se s pří-
slušníkem Protektorátního policejního praporu 
Čechy během nasazení v Říši a dozví se, jak 
četnictvo fungovalo. Sraz v kapli sv. Ondřeje 
v 17 hod.

Úterý 21. 4. si rezervujte pro další před-
nášku, věnované tentokrát osobnosti hraběte 
Hanuše Krakovského z Kolovrat a jeho životní-
mu příběhu. V kapli sv. Ondřeje vám bude od 
17 hod přednášet Mgr. Anna Fišerová.

Na rozdíl od škol, divadel, kin a dalších míst 
s větší koncentrací lidí je naše muzeum i zá-
mecký park otevřené. Myslím, že je to ideální 
příležitost udělat si čas a navštívit nás. Kromě 
výše zmíněných akcí vás jistě potěší precizní 
3D modely sakrálních staveb ve výstavě Pe-
regrinus Silva Bohemica, nebo připomínka 
osobnosti a díla Boženy Němcové, kde můžete 
trávit dlouhé chvíle třeba v našem čtenářském 
koutku.

Tento článek je psán 12. 3. 2020 (k tomuto 
datu jsou tedy aktuální informace v něm uve-
dené). Prosím o sledování našich webových 
stránek (www.muzeum-blovice.cz) a sociál-
ních sítí FB (Muzeum jižního Plzeňska v Blovi-
cích, p. o.) a IG (muzeumblovice), kde budeme 
zveřejňovat nové informace týkající se pláno-
vaného programu.

Přeji vám klidné dny, pevné nervy a hodně 
zdraví!

Mgr. Tereza Pelcrová
Muzejní pedagog a PR

Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích

KALENDÁRIUM AKCÍ:

24. 3., 17 hod  
přednáška Patronátní právo 
na zámku Hradiště
9. 4., 10–12 a 14–16 hod
Velikonoční dílna pro veřejnost
16. 4., 17 hod 
vernisáž výstavy Mezi povinností 
a svědomím (Bezpečnostní složky na 
jižním Plzeňsku v období Protektorátu 
Čechy a Morava)
21. 4., 17 hod 
přednáška Životní příběh 
Hanuše Krakovského z Kolovrat
25. 4., 13–17 hod
workshop pro celou rodinu 
– Papírová sobota
18. 5., 10 – 17 hod
tematický speciál – Mezinárodní den 
muzeí – Dotýkejte se, prosím!
6. – 7. 6., 10–17 hod
tematický speciál – Víkend otevřených 
zahrad – speciální program ZUŠ Blovice
11. 6., 17 hod
vernisáž výstavy Proměny zámku Hradiště
19. 6., 17–22 hod
Muzejní noc – celostátní Festival 
muzejních nocí – doprovodný program 
k výstavě Mezi povinností a svědomím
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STO LET NAŠÍ STÁTNÍ VLAJKY – ZÁKON 
O STÁTNÍ VLAJCE, STÁTNÍCH ZNACÍCH  
A STÁTNÍ PEČETI
Dne 30. března 1920 Národní shromáždění 
republiky Československé schválilo zákon č. 
252/1920 Sb., kterým se vydávala ustanovení 
o státní vlajce, státních znacích a státní peče-
ti. Zákon byl účinný od 22. dubna 1920 a jeho 
provedením byl pověřen tehdejší ministr vnitra 
Antonín Švehla, jenž zákon spolupodepsal. 
Svůj podpis připojili i prezident Tomáš Garri-
gue Masaryk a tehdejší předseda vlády Vladi-
mír Tusar.

První paragraf tohoto zákona definoval po-
dobu státní (národní) vlajky, kterou používáme 
do současnosti: „(…) skládá se ze spodního 
pole červeného a vrchního bílého, mezi něž 
jest vsunut modrý klín od žerdi do středu vlaj-
ky“. Poměr stran vlajky byl stanoven na 2:3. 
Jednalo se o původní návrh Jaroslava Kursy, 
který byl jen mírně upraven výtvarníkem Fran-
tiškem Kyselou. Některé Kursovy návrhy z fon-
du Národním archivu byly představeny v roce 
2018 na výstavě „Zlatá éra první republiky“, 
kterou připravilo Muzeum jižního Plzeňska 
v Blovicích, p. o. k oslavám 100 let od vzniku 
Československé republiky.

Zákon také určil podobu státních znaků 
republiky Československé. Na definitivním 
heraldickém návrhu znaků se podílel i Jaro-
slav Kursa. Nakonec byl provedením jejich 
výtvarné podoby pověřen opět František Ky-
sela. Malý státní znak se svou podobou blížil 
současnému malému státnímu znaku České 
republiky. Jednalo se o znak Čech (zastupující 
české země) doplněný o znak slovenský: „Na 
červeném štítě stříbrný dvouocasý lev ve sko-
ku vpravo hledící, (…), nesoucí na svých prsou 
červený štítek s třemi modrými vrchy, z nichž 
na prostředním vyšším vztyčen jest stříbrný 
kříž patriarší“. Střední státní znak republiky 
Československé měl dva štíty, přední a zad-
ní. Na předním (srdečním) byl znak český. 
Zadní štít byl čtvrcený. V jeho horním pravém 
poli byl znak slovenský, v levém horním poli 
znak Podkarpatské Rusi, v pravém spodním 
poli znak moravský a v levém spodním poli 
znak slezský. Tento znak používala některá 
ministerstva, vyšší soudy, četnictvo a policie. 
Velký státní znak měl obsáhnout znaky všech 
historických území nového státu. Skládal se ze 
štítu předního a zadního. Na předním byl znak 
český. Zadní štít byl rozdělen na sedm polí 
třemi vodorovnými pruhy a obsahoval sloven-
ský znak, znak Podkarpatské Rusi, moravský 
a slezský znak, znaky Těšínska, Opavska 
a Ratibořska. Po pravé i levé straně štítu stál 
zlatý dvouocasý lev s čelenkou. Pod štítem se 
vinula stuha, na níž bylo heslo "Pravda vítězí." 
Používání tohoto znaku bylo vyhrazeno Národ-
nímu shromáždění a prezidentu republiky. 
 

Tímto zákonem byla určena i podoba stan-
darty (vlajky) prezidenta republiky Českoslo-
venské. Vlajka byla bílá a její okraj se skládal 
z plaménků střídavě bílých, červených a mod-
rých. Uprostřed bílého pole se nacházel velký 
státní znak. 

Poslední část zákona byla věnována stát-
ním pečetím. Na malé státní pečeti byl vyobra-
zen malý státní znak, kolem něhož byl v kruhu 

nápis „Republika Československá“. Na veliké 
státní pečeti byl umístěn velký státní znak i se 
strážci štítu a heslem. Kolem něho v kruhu byl 
také nápis „Republika Československá“. 

Mgr. Michal Červenka, vedoucí oddělení 
historie a společenských věd

Použitá literatura:
Sbírka zákonů a nařízení státu československého, 
r. 1920, částka XLVIII. Praha: Státní tiskárna, 1920.
Aleš Brožek: Blovický rodák autorem českosloven-
ské vlajky. In: Jižní Plzeňsko IV, 2006, s. 47–52

Některé návrhy československé státní vlajky od J. Kursy. 
Foto: Národní archiv, f. Kursa Jaroslav, PhC. (NAD 254), ka 1, inv. č. II 

Úspěšný návrh československé státní vlajky. 
Foto: Národní archiv, f. AR – ÚAMV (NAD 241/2), ka 91, inv. č. 33, sign. V/7a 
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ROZHOVOR S ODBORNÍKEM NA HISTO-
RII VLAJEK ING. ALEŠEM BROŽKEM
V rámci oslav stého výročí od schválení 
naší státní vlajky, jejímž autorem je blovický 
rodák Jaroslav Kursa, jsme požádali o roz-
hovor emeritního ředitele Severočeské vě-
decké knihovny v Ústí nad Labem Ing. Ale-
še Brožka, který se již mnoho let věnuje 
historii vlajek. Je autorem několika článků, 
ve kterých odhalil životní dráhu a podobu 
Jaroslava Kursy. Jako čestný host se dne 
28. října 2005 zúčastnil odhalení pamětní 
desky Jaroslavu Kursovi na budově Staré 
školy v Blovicích.

Pane inženýre, můžete nám vylíčit 
Vaši profesní dráhu?

Vystudoval jsem Vysokou školu chemic-
ko-technologickou v Praze, ale byla to spí-
še mladická nerozvážnost. V té době jsem 
šel ve stopách staršího bratra, který si však 
svá studia na VŠCHT po roce rozmyslel 
a nakonec vystudoval knihovnictví. Přes 
to jsem se nakonec dostal ke knihovnictví 
i já. Od roku 1990 do roku 2017 jsem řídil 
Severočeskou vědeckou knihovnu v Ústí 
nad Labem.

Kdy jste se začal zajímat o historii 
a symboliku vlajek? 

Zájmem o vlajky mě v první řadě ovliv-
nil můj otec, pedagog výtvarného umění, 
který přednášel o barvě. Jistý vliv na mě 
měly i prvomájové průvody, kde mě zaujaly 
vlajky lidově demokratických zemí. Nemé-
ně zajímavé byly světové atlasy, kde bývala 
tabule s vyobrazením vlajek všech nezá-
vislých zemí. Od mých osmi let jsme byd-
leli v Ústí nad Labem, kde jsme s bratrem 
začali překreslovat státní vlajky na kartičky, 
srovnávali jsme různé zdroje a došli jsme 
ke zjištění, že jsou vlajky některých států 
v různých období jiné a tak jsme si uvědo-
mili, že se státní vlajka nemusí užívat neu-
stále stejná, že dochází ke změnám, a to 
byl impulz pro to, abychom začali zjišťovat, 
kdy se vlajka změnila, proč se změnila, co 
znamenají jednotlivé figury na vlajce.

Co Vás přivedlo k bádání o vzniku 
naší státní vlajky?

V době vysokoškolských studií jsem si 
uvědomil, že pokud chce člověk vyniknout, 
tak je nutné se specializovat a nejlepší bylo 
se zaměřit na naše vlajky. V té době vy-
šlo několik článků, kde se psalo o tom, že 
autorem naší vlajky je výtvarník Jaroslav 
Jareš, v novinových článcích byly i jeho 
návrhy, tak jsem tomu slepě věřil. Při zaklá-
dání Vexilologického klubu se můj pohled 
změnil. 

Zmínil jste se o Vexilologického klu-
bu (dnes Česká vexilologická společ-
nost), jak to bylo s jeho vznikem?

Vexilologický klub byl založen v roce 
1972 při Obvodním kulturním domě v Pra-
ze 3. Byl jsem jedním ze zakládajících 
členů, a to společně s Dr. Ludvíkem Mu-
chou a jediným profesionálním vexilologem 
PhDr. Zbyškem Svobodou, který tehdy 
pracoval ve Vojenském historickém muzeu. 
Klub působil po celém Československu. Už 
od roku 1972 vydával čtvrtletník Vexilolo-
gie, který vychází až do současnosti. Pro 

naši práci bylo nutné navázat kontakty se 
Západem, tak jsme využili toho, že s námi 
měli zájem si dopisovat ze SSSR a tak jsme 
otiskli i články sovětských vexilologů. Ve-
dení Prahy 3 bylo spokojeno s kontaktem 
se SSSR, a tak nám trpělo i korespondenci 
se Západem.

Předpokládám, že právě ve Vexilolo-
gickém klubu jste narazil na Jaroslava 
Kursu?

První nás na Jaroslava Kursu upozornil 
doktor Svoboda. Bylo to již na konci roku 
1970, kdy vyšel článek o naší vlajce, kde 
byl jako autor uveden opět Jaroslav Jareš. 
Doktor Svoboda v reakci na článek uvedl, 
že v archivu nenarazil na Jaroslava Jareše, 
ale právě na Jaroslava Kursu. Doktor Svo-
boda publikoval v prvním čísle čtvrtletníku 
Vexilologie v říjnu 1972 článek o naší vlajce, 
kde je Jaroslav Kursa zmíněn jako člen zna-
kové komise. Díky těmto zjištěním jsme se 
pustili já, doktor Svoboda a doktor Mucha 
do bádání o vzniku naší vlajky. Nechávali 
jsme si svoje zjištění pod pokličkou. Dostali 
jsme se k pozůstalosti Jaroslava Kursy.

Co v Kursově pozůstalosti ukázalo 
právě na něj?

Kursa byl archivář Ministerstva vnitra, 
a tak moc dobře věděl, jak si řádně uspo-
řádat svou pozůstalost. Napsal si dokonce 
životopis vlastní rukou. V jedné větě píše, 
že je autorem naší vlajky. Není to však je-
diný pramen. V Národním archivu se také 
dochovaly dokumenty z jednání znakové 
komise při Ministerstvu vnitra, ze kterých 
se potvrdilo, že to nebyl Jareš, ale oprav-
du Kursa. Od roku 1989 jsou všechny tyto 
archivní materiály dostupné pro kohokoliv. 

Jak probíhalo jednání o podobě stát-
ní vlajky?

Návrh zákona od Ministerstva vnitra pu-
toval do Ústavního výboru Poslanecké sně-
movny, ale naše vlajka s modrým klínem to 
v něm neměla jednoduché. Členem Ústav-
ního výboru byl tehdy i Ing. Josef Záruba-
-Pfeffermann a ten prosazoval svůj vlastní 
návrh (bílo-červená vlajka a na bílý pruh 
kladl vlajku amerických Slováků). Vlajka 
s modrým klínem se mu nelíbila. Důležitá 
byla i role inženýra Antonína Valšíka. Byl to 
námořní inženýr, který měl praktické zku-
šenosti s vyvěšováním vlajek. Zkoušeli je 
na parnících na Vltavě a dívali se z břehu, 
jak vlajka vypadá a jestli je rozeznatelná. 
Rozporoval návrh Záruby-Pfeffermanna, 
který dle jeho soudu měl být špatně roze-
znatelný. Podle mě, kdyby nebylo ing. Val-
šíka, tak by to bylo mnohem těžší, byl uzná-
vaným odborníkem. Zásadní slovo měl i šéf 
znakové komise prof. Gustav Friedrich, 
který prosazoval Kursův návrh. Ústavní 
výbor se usnesl, že bude preferovat pouze 
návrh Ministerstva vnitra s modrým klínem. 
Václav Vilém Štěch pozval výtvarníky Fran-
tiška Kyselu, V. H. Brunnera a architekta 
P. Janáka, aby posoudili vlajku s třetino-
vým modrým klínem. Kyselu napadlo pro-
táhnout klín do poloviny, mělo to vypadat 
esteticky lépe a vyváženě. Takto upravený 
návrh šel znovu do Ústavního výboru, poté 
do Parlamentu a byl schválen. 

Připravujete v letošním roce něco 
k výročí vlajky?

Mým snem bylo vždy napsat knihu 
o historii naší vlajky, proto intenzivně bá-
dám. Jsem takový typ, že dokud vše ne-
vybádám, tak nic nenapíši. Ale využil jsem 
nabídky České vexilologické společnosti, 
která vydá souborně některé mé články ze 
čtvrtletníku Vexilologie, které se týkají naší 
vlajky. Mělo by to vyjít do půl roku. Do břez-
nového čísla chystám článek o Zárubovi-
-Pfeffermannovi.

O jaká další témata z historie vlajek 
se zajímáte?

Dnes je to otázka, kde se používala 
bílo-červená vlajka v 19. století. Ukazuje 
se, že jsme k ní měli opravdu vřelý vztah. 
Toto téma souvisí také se spolkovou čin-
ností a prapory spolků v 19. století. Věnuji 
se také výrobcům vlajek a praporů. Mezi 
nejvýznamnější patřil Jindřich Trenkwald. 
Chtěl bych zmapovat i další výrobce pra-
porů.

Jak vzpomínáte na rok 2005, kdy jste 
se účastnil odhalení Kursovy pamětní 
desky? Znal jste v té době Blovice? 

Poprvé jsem byl v Blovicích až v roce 
2005. Přijel jsem sám společně s Kurso-
vou praneteří Evou Sassmannovou a její 
rodinou. Pan starosta Jan Poduška počítal 
s tím, že přijedu i s manželkou, a tak pro 
ni nechal připravit nádhernou kytici, na niž 
manželka vzpomíná dodnes. Vzpomínám 
i na druhou návštěvu v roce 2018, kdy jsem 
si po přednášce v muzeu prošel město, 
zastavil se u Kursovy pamětní desky, ale 
nejvíce času jsem strávil u ZŠ a studoval 
tam názvy keřů a stromů v jejich zajímavé 
"botanické zahradě". No a teď se těším na 
třetí návštěvu.

Pane inženýre, děkujeme Vám za roz-
hovor a přejeme Vám mnoho dalších ba-
datelských úspěchů.

Rozhovor vedl 
Mgr. Michal Červenka

Ing. Aleš Brožek, 
foto: Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích, p. o.
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BLOVICKÉ OSOBNOSTI
JAN SÝKORA
Dne 7. března jsme si připomněli 170 let od narození našeho prv-
ního prezidenta Tomáše Garrigua Masaryka. Z našeho regionu 
pochází jeden z jeho blízkých spolupracovníků z doby prvního 
zahraničního odboje legionář Jan Sýkora. 

Narodil se 23. července 1876 v Komorně. V Praze se vyučil 
truhlářem. V roce 1897 odešel pracovat do Berlína. Po třech le-
tech v Berlíně odjel do Paříže, kde však nezůstal příliš dlouho. 
Již v roce 1901 se usadil v Londýně. Když byla v roce 1903 za-
ložena TJ Sokol Londýn, stal se Jan Sýkora jejím členem a pů-
sobil také v krajanském spolku Žižka. Jeho hotel Český dům se 
brzy stal centrem společenského života české krajanské komu-
nity. Česká kolonie v Londýně ustavila na podzim 1914 Londýn-
ský český výbor a legii pro britskou službu (London Bohemian  
/Czech/ Committee and Legion for British Service), v jehož čele 
Jan Sýkora stanul. Rakousko-uherští státní příslušníci byli jako 
občané nepřátelského státu na podzim 1914 ve Spojeném králov-
ství internováni. Londýnskému českému výboru se díky pomoci 
britských žurnalistů Wickhama Steeda a Roberta Williama Seton-
-Watsona podařilo vyjmout Čechy z působnosti tohoto opatření. 
V roce 1915 organizoval československou část průvodu na italské 
demonstraci v Londýně při vstupu Itálie do války. Řídil také or-
ganizaci jihoslovanské kolonie a spolupracoval s jihoslovanskou 
emigrací. Byl přijat budoucím králem Alexandrem (vrchní velitel 
srbských vojenských sil, budoucí král Království Srbů, Chorvatů 
a Slovinců). Po příjezdu T. G. Masaryka do Londýna v roce 1915 
jej všestranně podporoval a spolupracoval s ním až do jeho od-
jezdu do Ruska počátkem roku 1917. Jednal také s M. R. Štefáni-
kem a E. Benešem. Jan Sýkora též podepsal prohlášení čs. ne-
závislosti ze 14. listopadu 1915. V roce 1916 britská vláda povolila 
službu Čechů a Slováků v britské armádě. Do konce války do ní 
vstoupilo na tři stovky krajanů, tedy celá třetina jejich celkového 
počtu včetně žen a dětí. Jan Sýkora narukoval i přes svůj tehdy již 

pro armádu vysoký věk 29. květ-
na 1917 k Army Service Corps, 
kde sloužil až do 6. února 1919. 
Do vlasti se vrátil v roce 1923. 

Po okupaci českých zemí se 
v dubnu 1939 zapojil do protinaci-
stického odboje. Byl organizáto-
rem odbočky ilegální organizace 
„Petiční výbor Věrni zůstaneme“, 
která distribuovala ilegální časo-
pis „V boj!“ a zajišťovala předá-
vání zpravodajských informací 
z Plzeňska do pražského ústředí. 
V květnu 1940 byl zatčen a více 
než dva roky vězněn. Osudným 
se mu stal 16. listopad 1942, kdy 
byl v Berlíně za svou odbojovou 
činnost popraven. V roce 1947 
mu byl v rodném Komorně poblíž 
kapličky vztyčen pomník. Ten je od roku 1958 kulturní památkou.

K připomínce 100 let od založení Československa v roce 2018 
zařadil Vojenský historický ústav Praha (VHÚ Praha) Jana Sý-
koru do webové databáze PROJEKT 300–100 LET, ve kterém je 
představeno 100 významných osobností naší moderní vojenské 
historie, 100 artefaktů ze sbírek VHÚ a také 100 unikátních zbraní.

Mgr. Michal Červenka, 
vedoucí oddělení historie a společenských věd

Použitá literatura:
KOŽELUH, Josef – KLÍMOVÁ, Vendula – MAŠKOVÁ, Jana a kol. Památce čes-
koslovenských legionářů okresu Plzeň-jih. Blovice: Okresní muzeum Plzeň-jih, 
1999.

Jan Sýkora, poč. 20. let 20. století, 
inv. č. 7592, ze sbírky Muzea jižního 

Plzeňska v Blovicích, p. o., 
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Mateřská škola Blovice  
podává informace k zápisu  
na školní rok 2020/21 
 
Dne 27. 4. 2020 od 15.00 hod. do 17.00 hod.  
si rodiče vyzvednou v MŠ Blovice tiskopisy k zápisu, 
informační leták a proti podpisu jim bude přiděleno 
registrační číslo dítěte. 
  
Kritéria přijímání dětí do MŠ Blovice: 
podle Školského zákona č. 561/2004 Sb., vyhlášky č. 14/2005 Sb.  
ve znění pozdějších předpisů a Školního řádu MŠ Blovice. 

 
1. Přednostní přijetí dětí, na které se vztahuje povinné předškolní 
vzdělávání, a které mají místo trvalého pobytu na území města Blovice  
a obcí Ždírec a Louňová. 
Předškolní vzdělávání je povinné pro děti, které dosáhnou pátého roku věku  
do 31. 8. 2020, a to od následujícího školního roku 2020/21 až do zahájení 
povinné školní docházky dítěte.  
 
 
2. Do mateřské školy jsou přijímány děti ve věku zpravidla  
od 3 do 6 let, nejdříve však pro děti od 2 let, které mají místo 
trvalého pobytu na území města Blovice a obcí Ždírec a Louňová. 
Děti jsou přijímány v pořadí podle věku – od nejstarších po nejmladší, 
do naplnění kapacity MŠ. Dítě mladší 3 let nemá na přijetí do 
mateřské školy právní nárok.  
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Vážení čtenáři,

v samotném úvodu se omlouvám za velmi strohé informace k budoucím společenským ak-
cím v Lidovém domě. V souvislosti s mimořádným opatřením Ministerstva zdravotnictví ze dne 
10. 3. 2020 a po dohodě se zřizovatelem Městského kulturního střediska se ruší do odvolání kul-
turní a společenské akce pořádané na sále Lidového domu. Činnost knihovny včetně plánovaných 
akcí, kde se nepředpokládá počet návštěvníků nad 100 osob, je nadále v provozu. Vzhledem 
k situaci, která se v tomto okamžiku (v době uzávěrky Blovických novin) nedá předvídat, sledujte 
naše oficiální stránky a profily na sociálních sítích, kam budeme přidávat aktuální informace nebo 
nás kontaktujte telefonicky / emailem.

Dále upozorňuji, že na zrušenou akci ČIPERKOVÉ (14. 3.) vracíme vstupné na základě předlo-
žení zakoupené vstupenky (po předchozí domluvě).

Závěrem mi dovolte malé ohlédnutí za uskutečněnými akcemi. První v pořadí je samozřejmě 
tradiční taneční podvečer s Václavem Žákovcem a Aničkou Volínovou, který opět přichystal per-
fektní atmosféru a plný taneční parket. Druhou akcí byl oblíbený DISCO PLES, který pod taktov-
kou dvojice DJ BUTCHER a DJ DRAKE vyprodal Lidový dům! Děkujeme!

Snad brzy na shledanou!
Václav Podroužek

ředitel MKS Lidový dům Blovice

KULTURNÍ PŘEHLED

Muzikál Tarzan 
divadlo Hybernia, Praha
Termín: sobota 17. 10. 2020 od 14.00 h
Cena vstupenky: 
990 Kč + doprava 300 Kč

Legenda jménem Holmes
hudební divadlo Karlín, Praha
Termín: plánujeme na září nebo 
listopad 2020 (dle počtu přihlášených)

Zájemci se mohou hlásit na níže 
uvedené kontakty.

Bližší informace o dalších 
plánovaných akcích naleznete na:
 Webu – www.lidovydumblovice.cz 
 Facebooku –  
www.facebook.com/ldblovice 
 Instagramu –  
www.instagram.com/ldblovice 
 Telefon – 371 522 236
 Email – info@ldblovice.cz 

Informace z Lidového domu
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Informace z městské knihovny
Každý měsíc vám budeme v Blovických 

novinách přibližovat práci v Městské knihov-
ně. Tentokrát něco o tom, co se u nás nejví-
ce čte a jací autoři jsou nejžádanější.

Do naší knihovny nakoupíme v průmě-
ru každým rokem okolo 1500 nových knih. 
Nakupujeme průběžně během celého roku 
a pečlivě sledujeme knižní trh, aby nám ne-
unikly nejočekávanější novinky. Naši čtenáři 
mají nejrůznější přání a požadavky, které se 
snažíme splnit. Jejich čtenářské chutě jsou 
velice rozmanité a roky se mění. Ženy před 
deseti lety, převážně četly romantické romá-
ny a skutečné příběhy ze života. Po invazi 
severských detektivek na knižní trh, byli naši 
čtenáři zvědaví na knihy od Jo Nesba. Knihy 
tohoto autora se staly na dlouhou dobu ve-
lice žádané nejen u mužů, ale i u žen. Dnes 
půjčujeme více thrillerů než romantických 
románů. Mezi nejoblíbenější autory patří 
ChrisCarter, Lars Kepler, Lisa Jackson, Ca-

milla Läckberg a další. Velkou oblibu hlavně 
u čtenářek mají knihy se silnou ženskou hr-
dinkou, která se dokáže poprat se životem 
a nepřízní osudu. Do téhle kategorie patří 
Hana od Aleny Morštajnové, Heřmánkové 
údolí od Hany Marie Körnerové a Podbrdské 
ženy od Petry Poncarové. Všichni, kteří mají 
rádi naši historii, jistě znají jméno Vlastimil 
Vondruška. Knihy tohoto autora patří mezi 
nejžádanější a čtenáře od jejich přečtení 
neodradí ani jejich velký rozsah. Dalším žá-
daným autorem je Patrik Hartl, kterého ve 
společnosti jistě nepřeslechnete díky jeho 
charakteristickému smíchu. Z populárně 
naučné literatury mají čtenáři zájem o knihy 
popisující Šumavu, Brdy. A trvale je zájmem 
o Toulavou kameru, kterou pravidelně do-
plňujeme do našeho fondu. Mohly bychom 
dále vypisovat oblíbené autory, lepší bude 
přijít si k nám vybrat.

pracovnice knihovny

MALÁ OCHUTNÁVKA Z NOVINEK:

Vlastimil Vondruška: 
Breviář pozitivní anarchie

Vynikající český spisovatel a historik se ve 
své knize snaží především o objektivitu. Na 
základě faktů přesvědčivě dokazuje, že se 
na cestě, kterou v posledním desetiletí kráčí 
evropská společnost, opakují fatální chyby 
našich předků. Kniha je vynikající historickou 
analýzou.

Michele Campbell: 
Cizinec na pláži
Luxusní dům na pláži, jedna žena mezi dvě-
ma muži …a vražda

V knize autorka proniká pod skořápku zdán-
livě dokonalého manželství a zároveň odha-
luje rozporuplný svět bohatých lidí. Caroline 
Starkové se jednoho dne zhroutí život. Má 
sice luxusní dům na pláži, ale její manžel je 
lhář. Zdrcená hledá útěchu v náručí cizince 
a zároveň se chce pomstít manželovi. Vše 
kolem se velmi rychle změní v děsivou noční 
můru.

Jarmila Mandžuková: 
Léčivá síla vody
Voda je zdrojem zdraví a vitality a sehrává 
důležitou roli pří léčbě řady nemocí a zdra-
votních potíží. Tato publikace přináší množ-
ství cenných informací o vodě, pitném reži-
mu a vodoléčbě. Nechybí praktické rady jak 
v domácnosti šetřit pitnou vodou.

ColleenMcCulloughová: 
Hořkosladký život

Podmanivá, romantická i napínavá sága od 
autorky bestselleru Ptáci v trní se rozvíjí 
v bouřlivých letech po první světové vál-
ce v Austrálii. Edda a Grace, Trs a Kačka, 
jsou čtyři neobyčejné sestry. Všechny jsou 

krásné, bystré a ambiciózní, ale musejí čelit 
předsudkům v tehdejší společnosti. Jejich 
životy se od základu změní, když se dají 
zaměstnat jako ošetřovatelky a zapojí se 
do programu, kterým v minulosti vznikalo 
povolání diplomovaných zdravotních ses-
ter.
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GYMNÁZIUM BLOVICE

Zprávy ze školství

ŠKOLNÍ AKCE OČIMA NAŠICH ŽÁKŮ
Čtení na zámku
Dne 17. 2. 2020 se uskutečnilo další setkání členek našeho čtenář-
ského klubu. Tentokráte jsme se vypravily za knihami – konkrétně za 
knihami, jež napsala spisovatelka Božena Němcová. 

Muzeum jižního Plzeňska v Blovicích totiž instalovalo k dvousté-
mu výročí narození této slavné spisovatelky velice zajímavou výsta-
vu. Otevřena byla 4. 2. a my jsme si ji s velkým zájmem prohlédly. 
Nejvíce nás zaujaly informace o spekulacích spjatých s původem 
Boženy Němcové, o jejích kontaktech s Hanušem Kolovratem Kra-
kovským, majitelem hradišťského panství, o lékaři Vilému Dušanu 
Lamblovi, který pocházel z Letin a staral se mimo jiné i o nalomené 
zdraví Boženy Němcové a jejích dětí. Nadchla nás také nejrůznější 
vydání knihy Babička, muzeu zapůjčená soukromými sběrateli. A po-
chopitelně došlo i na četbu autorčiných knih, které jsou návštěvníkům 
přímo ve výstavních prostorách k dispozici. 

Výstava „Naše paní Božena Němcová“ potrvá až do 30. 8. 2020 
a určitě stojí za zhlédnutí.

Členky čtenářského klubu

Tercie v divadle
Dne 25. 2. 2020 se žáci třídy tercie vydali pod dohledem paní učitelek 
Evy Menclové a Hany Tlapové na divadelní představení Josef a jeho 
úžasný pestrobarevný plášť na Nové scéně Divadla JKT v Plzni. Po 
příjezdu do západočeské metropole jsme si udělali procházku histo-
rickým centrem města a poslechli si výklad o různých uměleckých 
slozích. Pak jsme se už nedočkavě přesunuli do divadla. Muzikál byl 
inspirován příběhem ze Starého zákona o Josefovi a jeho závistivých 
bratrech. Zaujaly nás hlavně skvělé melodie slavného A. L. Webbera 
a také nápadité veselé kostýmy. Show měla velký úspěch a v závěru 
zaslouženě sklidila obrovský potlesk. Všem se nám představení moc 
líbilo a chtěli bychom poděkovat oběma paním učitelkám za odvahu 
vydat se s naší třídou do divadla. 

Eliška Jelínková, tercie 

Lyžařský kurz
V neděli 1. 3. 2020 vyrazili žáci kvinty a 1. ročníku směrem Velká 
Úpa. Od lyžařského kurzu měl každý z nás jiná očekávání. Někdo 
nemohl nedočkavostí ani dospat, jiní takové nadšení nesdíleli. Za-
čátek nebyl zrovna ideální, neočekávanou závadou na autobusu 
se čas našeho příjezdu na Penzion Mileta posunul o více jak dvě 
hodiny, ale jak se říká: konec dobrý, všechno dobré. Ale začněme 
hezky od začátku.

Sníh a počasí nebyly první dny zrovna nejlepší, ale to nám neza-
bránilo užít si společnou zábavu, a to i když jsme zrovna na svahu 
nebyli. Za celý týden jsme poznali hned několik sjezdovek (Portáš-
ky, Hnědý vrch, Zahrádky, atd.). Každý z nás si našel svůj oblíbený 
kopec, a tak jsme si radost z lyžování užili opravdu všichni. Někteří 
upřednostnili lyže, někteří zvolili snowboard.

Společně strávený čas mezi oběma třídami zajišťoval přátelskou 
atmosféru a mnoho z nás si našlo i nové přátele, se kterými by bez 
pobytu na lyžařském kurzu asi nikdy nepromluvil. 

Pátek se dostavil možná až moc rychle a probudil v nás buď 
to zklamání, nebo radost z odpočinku a vlastní postele. Ale ať už 
se někomu kurz líbil, nebo ne, znovu jsme spolupracovali jako tým 
a navzájem si pomáhali nejen na sjezdovkách, ačkoliv jsme se s do-
tyčným člověkem teprve poznali. 

Nathaniel Harant, 1. roč.
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PEDAGOG, FILOZOF, PREZIDENT 
A MILOVNÍK KÁVY – T. G. MASARYK
7. 3. 2020 jsme si připomněli 170. výročí na-
rození T. G. Masaryka. Rozhovor plný pokory, 
noblesy a úcty připravila Markéta Járová.
Do podvědomí českého lidu se dostal poprvé 
především díky hilsneriádě, procesu, při němž 
byl odsouzen Žid Leopold Hilsner za vraždu 
křesťanské dívky Anežky Hrůzové, kterou ne-
spáchal. Podruhé už jako prezident Osvobodi-
tel, kdy procestoval velkou část světa, aby vy-
dobyl podobu samostatného Československa. 
Kdo by neznal Tomáše Garrigue Masaryka?
Co se musí udělat pro to, aby se chlapec 
z chudé rodiny stal prezidentem Českoslo-
venska?
Myslím si, že to, že je člověk z chudé rodiny, 
nehraje v zásadě žádnou roli. Důležité je vě-
dět, co od života chtít, být vzdělaný a být sám 
sebou. Vědět, že nic není zadarmo. A samo-
zřejmě mít taky trochu štěstí. 
Jaké máte vzpomínky na své dětství?
Vyrůstal jsem spolu se svými bratry. Martin, 
ten starší, byl ideál hošství. Byl hodný, milý, 
důvěřivý - neměl jsem ho jenom rád, jaksi jsem 
ho ctil. A Ludvík? Toho jsem neustále koman-
doval a dělal si z něho poslíčka. Jinak jsme si 
ale šli každý po svém. Kamarádil jsem se spíše 
se staršími kluky, rád jsem je poslouchal. Brali 
mě mezi sebe. Dětských her jsem si užil mno-
ho. Hrávali jsme si na vojáky, pěkně venku, na 
čerstvém vzduchu. Samozřejmě, že někdy se 
objevily i nějaké ty nehody, jako třeba naraže-
ný palec, sem tam někdo dostal kamenem do 
hlavy, někdo spadnul ze stromu, někdo se při-
otrávil blínem, když byl koněm a kluci ho krmili 
„mákem“, ale to k tomu právě patří. Takový kluk 
na venkově má spoustu práce, to byste se di-
vila, jejej! Musí umět pískat na prsty, luskat na 
dva způsoby, vylézt na kterýkoliv strom, chodit 
po rukou a stát na hlavě, prát se, rychle utíkat, 
vyřezávat píšťalky, umět střílet z praku, chytat 
raky, jezdit na koni, práskat bičem, plavat, dělat 
ohníčky, chodit na chůdách... Má víc práce než 
dospělý. Jako dítě jsem zbožňoval draní peří. 
Tedy, abyste rozuměla, já osobně jsem ho ne-
dral. Leželi jsme na peci a s ostatními jsme do 
sebe všelijak šťouchali a žďuchali, abychom 
neusnuli a nepřišli ani o jeden zajímavý příběh. 
A navíc, na konci se podávaly buchty. Pořád 
bylo na co se těšit. 
Byla z vás maminka  občas „na nervy“?
Maminka byla hodná, ale rázná. To, co řek-
la, muselo být splněno. Jinak nás ale měla 
ohromně ráda. Snad jsem byl jejím miláčkem, 
i když si to spíše zasluhoval náš Martin. To, jak 
se k sobě lidé chovají v rodině, se potom na 
dítěti odráží. Jak může z děcka, které doma 
bylo svědkem hrubosti, neúcty a hádek vyrůst 
kloudný člověk? To prostě nejde. My jsme ale 
naštěstí byli v tomhle směru v pořádku. 
A tatínek?
Otec byl hodný, ale prostý člověk. Větší vliv než 
on na nás měla maminka. To ona byla u nás 
doma kápo. Tatínek byl zcela přírodní, venkov-
ský člověk. Kdyby mohl, žil by stále v přírodě. 
Pořád ji pozoroval a znal ji lépe, než kdokoliv 
jiný. Dodnes si pamatuji, jak nám jednou při-
nesl v náruči malého zajíčka, kterého našel 
schouleného v lese a poté nám byl schopen 
hodiny a hodiny vyprávět o zaječím životě. Byl 

neučený, ale mně vždycky povídal: „Uč se, 
synku, uč se. Jedině ten, kdo je učený, jednou 
něco dokáže,“ a proto se nestyděl učit se se 
mnou. Uměl pouze číst. 
Jak jste se seznámil s vaší manželkou?
Ó ano, má miss Garrigue... S Charlottou jsme 
se poprvé setkali v Lipsku u rodiny Goeringo-
vých. Měli tam pensionát a já u nich bydlel, 
stejně jako ona. Byla skvělá pianistka, žel bohu 
její dráhu překazily problémy s rukou. Spolu 
s ní a domácími jsme velice často navštěvovali 
koncerty a divadla.
Takže láska na první pohled?
A jaká!
Styděl jste se?
Ano, ze začátku ano. Jednoho dne jsme jeli 
spolu s domácími na výlet na loďce. Paní 
Goeringová náhle přepadla do vody a jak byla 
chudák tělnatá, všichni jsme se báli, že se uto-
pí. Neváhal jsem a skočil jsem pro ni. Nedařilo 
se mi ji vytáhnout, málem jsem se utopil sám. 
Nakonec se mi to ale povedlo. Naneštěstí jsem 
se u toho ovšem nějak nachladil, a tak jsme se 
potom, kdy já ležel v posteli, učili s Charlottou 
společně doma. Četli jsme převážně anglickou 
poezii. Tehdy jsme se blížili. A já, protože jsem 
si uvědomil, jak blízko smrti jsem byl, jsem se 
rozhodl svou milovanou Charlie konečně požá-
dat o ruku…
Bál jste se odpovědi?
Tak samozřejmě, to asi každý muž. Ona se mi 
ale ihned nevyslovila, což mě překvapilo a leh-
ce znervóznělo. Nakonec to ale dobře dopadlo 
a já jí teď můžu říkat milovaná manželko.
Vaše snoubenka odjela zpět do Ameriky. 
Před tím jste si ovšem slíbili, že se po půl 
roce shledáte a vezmete se. Nebyl jste ner-
vózní, aby vše vyšlo? Přece jenom, půlrok 
je poměrně dlouhá doba…
Byl, ale co jsem mohl dělat? Musela domů. 
A já nemohl jet s ní. Věřili jsme v naši lásku. 
Oba dva. Zanedlouho mi ale přišla zpráva, 
že je Charlie těžce zraněná, ať rychle jedu do 
Ameriky. Neváhal jsem, v Hamburku nasedl na 
loď a plavil se za ní. Byla to taková dobrodruž-
ná cesta, protože loď byla ve špatném tech-
nickém stavu. Na americkém kontinentě jsem 
vystoupil ještě v pořádku, ale cestou zpátky se 
ta loď potopila. Nicméně v Americe jsem našel 
Charlottu živou a zdravou.
Nedlouho poté jste se vzali. Co vás vedlo 
k tomu, začít používat příjmení Garrigue?
Úcta ke své ženě. Víte, nesdílím názor, že muž 
by měl vydělávat peníze a žena by mu za to 
měla být vděčná. Žena nežije jen pro muže 
a muž nežije jen pro ženu. Oba mají hledat zá-
kony Boží a ty uskutečňovat.
Jak se vám jako novomanželům žilo?
Ze začátku velice krušně, měli jsme velmi málo 
peněz. Žili jsme ve Vídni, každodenně jsme měli 
starosti, co vůbec dáme do úst, ale i přesto za 
mnou pořád chodili všelijací bankéři, nabízející 
mi služby pro mé vyženěné americké miliony. 
Jednu k nám také přišel na návštěvu jeden klo-
bucký občan. Tak dlouho u nás okolkoval, až 
z něho nakonec vypadlo, že se přišel podívat 
na mou ženu, že ještě nikdy neviděl černocha. 
To víte, Američanka, vzbuzovala rozruch.
Nakonec jste se přestěhovali do Prahy…
Mně osobně se tam moc nechtělo, Charlie 
ale byla nadšená. Nakonec nám to oběma 

prospělo. Má Američanka se stala Češkou, 
mravně i politicky. Pomáhala mně v mých 
bojích politických a v celé politické činnosti. 
Byla zde šťastná. Charlie nesnášela oslovení 
ve stylu ruku líbám, milostivá, ale nechávala si 
říkat paní Masaryková. Všechny tím udivova-
la. Dokonale se naučila česky a seznámila se 
s díly našich spisovatelů. Oblíbila si Babičku 
od Boženy Němcové. A také hudbu Bedřicha 
Smetany.
Nechal jste se slyšet, že muž a žena jsou si 
rovni. Trváte na tom stále? 
Samozřejmě! Také proto dostaly naše česko-
slovenské ženy mezi prvními v Evropě volební 
právo a v ústavě byly zrovnoprávněny s muži. 
Žena mužovi je úplně rovná, jen rozdíl fyzický 
budiž uznáván: ona je slabší.
Pomáhal jste tedy vychovávat i děti?
Ovšem! Víte, výchova dětí je jedna z nejkrás-
nějších věcí na světě. Každý den objevujete 
něco nového. Já je běžně krmil i přebaloval. 
Když ještě byly v kočárku, jezdíval jsem s nimi 
po Vídni a budil veřejné pobouření. Olga měla 
ráda, když jsem dělal koně a vozil ji na zádech. 
S Jendou jsme zase v knihovně hrávali kuličky.
Co pro vás bylo nejhorším životním obdo-
bí?
Bezkonkurenčně období rukopisných sporů, 
a pak hilsneriáda. Společně s Janem Geb-
auerem a Jaroslavem Gollem jsme se snažili 
dokázat, že rukopisy byly padělky. Českoslo-
venská kultura a historie by se neměla opírat 
o falešné spisy.
Co vás k tomu vedlo?
Už pouze to, že byly po tak krátké době za se-
bou nalezeny dva starodávné rukopisy, navíc 
jen tak, bez jakéhokoliv pátrání, je přece dosti 
podezřelé. Nesedělo tam ale víc věcí. Jenže 
to vysvětlujete lidem. Byli hladoví po starých 
památkách, a tak se jim takovýto objev ná-
ramně hodil. A tož proti mně se samozřejmě 
zvedla obrovská vlna odporu. Pamatuji si 
jednu básničku. „Vás věru nezrodila matka 
česká, spíš netvorná, zlo sálající saň, jež nad 
hlavou nám perutěmi pleská a stále žádá krve 
naň.“
To jsou docela ostrá slova.
To není nic proti tomu, co otiskly Národní lis-
ty. „Jdi k čertu, ohavný zrádče, přimkni se se 
svou pochybnou duševní troškou a se svou 
mravní mizerií, ke komu chceš. Jen neopo-
važuj se už ani užívati našeho posvátného 
jazyka a pokáleti jej svým podlým duchem 
a otravným dechem. Jdi, přimkni se k nepří-
teli, jemuž sloužíš. Zapomeň, že jsi kráčel po 
české půdě. My tě z našeho národního těla 
vylučujeme jako šerednou hlízu. Jdi, uteč 
z této svaté země, než se pod tebou otevře, 
aby tě pohltila.“ Dodnes je mám schované. 
Nakonec se přeci jenom podařilo společnost 
přesvědčit a na základě mnoha dokazování 
byly rukopisy uznány za falsum. A tak jsem 
opět mohl klidně spát.
Nevím, jestli se vás teď mohu zeptat na 
hilsneriádu...
Ach ano, hilsneriáda... Jako malý jsem se Židů 
bál. Věřil jsem, že potřebují křesťanské krve, 
a proto jsem si raději pokaždé zašel o pár ulic, 
než abych šel kolem nich. Jejich děti si se mnou 
chtěly hrát, protože jsem trochu uměl německy, 
ale já nechtěl. Teprve později jsem se s Židy 
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tak nějak smířil. Vzpomínám si, To bylo na re-
álce v Hustopeči, jednou jsme měli školní výlet. 
Když jsme po obědě v hospodě dělali hloupos-
ti, jeden spolužák Žid se nám ztratil na dvůr. Já 
šel ze zvědavosti za ním, on se postavil za ro-
zevřené křídlo vrat a tam se tváři ke zdi ukláněl 
a modlil. Tu jsem se nějak zastyděl, že Žid se 
modlí, zatímco my si hrajeme. To mi nešlo do 
hlavy, že se modlí stejně vroucně jako my a že 
nezapomíná na modlitbu ani za hry... A vidíte, 
celý život jsem se snažil dávat pozor, abych ne-
byl k Židům nespravedlivý, proto se říkalo, že 
s nimi držím. Já jsem se zprvu o ten Hilsnerův 
případ příliš nezajímal, ale přijel za mnou můj 
bývalý žák z Vídně a ten mě přiměl k tomu, že 
jsem vystoupil. V Polné na Jihlavsku bylo nale-
zeno mrtvé tělo jisté Anežky Hrůzové. Ve spo-
lečnosti se rozšířila pověra, že Židé potřebují 
krev křesťanské dívky ke svým náboženským 
obřadům, a proto byl z vraždy obviněn Žid Leo-
pold Hilsner. Bylo mi úzko z toho, že lidé něče-
mu takovému věří, a tak jsem musel vystoupit. 
Strhla se proti mně vlna nenávisti, horší než 
za Rukopisů. Studenti mně upískali na mých 
univerzitních přednáškách, mou ženu málem 
napadl zfanatizovaný dav a mé děti musely 
čelit výhružným poznámkám svých spolužáků. 
Tehdy jsem vážně přemýšlel o emigraci. Jeden 
večer, když jsem se opět trápil těmito skuteč-
nostmi, za mnou přišla Charlotta, a když zjistila, 
o čem opět přemýšlím, řekla: „Ne. Tvé místo je 
tady v českém národě. Musíš tady zůstat a při 
hájení pravdy nesmíš ustoupit.“ A snažím se 
podle toho od té doby řídit. 
Bylo to podle vás k něčemu dobré, vystou-
pit se svým názorem a stát si za ním?
Bylo. Nejenom, že jsem se styděl za tu úroveň 
a mé svědomí proto křičelo, že se s  tím musím 
pokusit něco udělat, ale za války jsem pocho-
pil, k čemu to bylo opravdu dobré. Světový tisk 
je zčásti řízen a financován od Židů. Znali mne 
z Hilsnerovy aféry a teď se odvděčili tím, že 
psali o naší věci sympaticky nebo aspoň sluš-
ně. Politicky nám to hodně pomohlo. 
V roce 1914 jste odjel do zahraničí a do 
nově vzniklého Československa se vrátil až 
v roce 1918. Bylo náročné čtyři roky nevidět 
svou vlast?
Ano. Nejtěžší pro mě asi bylo, že jsem tu zane-
chal celou svou rodinu. Původně jsem si mys-
lel, že se vrátím za čtyři měsíce, ale protáhlo 
se to na čtyři roky. Věděl jsem, že je nutné 
začít něco dělat a válku využít k tomu, aby-
chom se konečně odtrhli od habsburské říše. 
Během války jsem procestoval velkou část 
světa a snažil se burcovat vysoké představite-
le a snažit se je přesvědčovat. Nakonec se to 
povedlo v Americe a koncem dubna 1918 byla 
uznána samostatnost československého státu. 
Celu tu dobu jsem myslel na svou ženu a často 
nastávaly chvíle, kdy jsem – od ní vzdálen – 
souběžnost našich myšlenek na dálku přímo 
cítil. Nemyslím, že to je telepatie, ale paralelní 
myšlení a cítění lidí, kteří se ve všem shodují 
a dívají na svět.
Během války to vaše rodina neměla příliš 
lehké…
(na delší dobu se odmlčí) Ano, a to si budu 
taky do smrti vyčítat. Bylo to složité… Omlou-
vám se, ale o tomhle úseku svého života nerad 
mluvím. 

Samozřejmě, omlouvám se. 14. listopadu 
1918 jste byl zvolen prezidentem Českoslo-
venska. Jaké byly vaše reakce? Čekal jste 
to? 
Že se stanu prezidentem, na to jsem nebyl při-
praven. Byl jsem tehdy ještě v Americe a ne-
měl jsem moc času nad tím přemýšlet. Až na 
lodi zpátky domů jsem si lámal hlavu s tím, jak 
by náš nový stát měl vypadat. 
Jak vás uvítali lidé, když jste se 21. prosin-
ce 1918 zase vrátil zpátky domů? 
Bylo to něco neuvěřitelného. Přes celou re-
publiku jsem jel vlakem a na každé zastávce 
mě vítal dav nadšených lidí. Cítil jsem, že jsem 
jim vdechl novou naději. Měli možnost poznat 
něco úplně nového. Na Hradě jsem pak před-
nesl své první poselství. 
Co říkáte na fungování státu? Jste spoko-
jený s lidem?
Ano. Jsem šťastný, že máme vlastní stát se 
svou vlastní demokracií a že jsme konečně, 
konečně samostatní. Rád poslouchám, když 
někdo mluví s láskou a chutí o svém povolání. 
Rád se dívám na děti a mluvívám s nimi. Zdá 
se mi, že už dnes jsou kurážnější a říkám si, 
že z nich vyrostou volní, svobodní lidé. Lidé 
nelžou a přestali se bát, že je chce někdo na-
pálit, nebo jim ublížit. Lidé pod vládou svobody 
konečně rozkvetli.
Jak byste vlastně popsal onu demokracii? 
Co pro vás znamená?
(zamyslí se) Demokracie? Demokracie zna-
mená, že každý občan může říct po vzoru 
francouzského monarchy: „Stát jsem já.“ Nebo 
skromněji: „I já jsem stát.“
Vaším druhým domovem je zámek v Lá-
nech. Jak probíhá váš tamní běžný úřední 
den?
Úřední den v Lánech začíná v devět hodin. 
To už mívám přečtené noviny a prostudované 
informace o dění ve státě a ve světě. Poté mi 
sekretář přednese referáty a zprávy z prezi-
dentské kanceláře. Pak jsou na řadě návště-
vy – většinou politici, literáti, národohospodáři, 
ale i umělci a známé osobnosti. Jakmile jsou 
návštěvy vyřízené, pouštím se obvykle do 
své literární práce. Přesně v jednu se podává 
oběd. Většinou se ho kromě mé rodiny účastní 
ještě nějaký host. Po obědě většinou tak do tří 
hodin odpočívám, ale hned ve tři opět začínám 
pracovat. Mezi pátou a šestou si pravidelně vy-
jíždím na projížďku. Od šesti do osmi pak opět 
trávím čas v pracovně. 
A co děláte ve volném čase, máte-li ho vů-
bec?
Ve volném čase většinou poslouchám rozhlas 
a dvakrát týdně – většinou ve středu a v sobo-
tu se promítá v zámku film. Jsem rád, že Lány 
si oblíbila celá má rodina. Často zde pobývá 
Alice, jezdí sem i Jan a pravidelně také Olga.
 Říká se o vás, že milujete jízdu na koni. Je 
to pravda?
A jak! Panečku, jak já to miluji! Nevím, k čemu 
bych pocit v sedle přirovnal. To asi nejde. 
Máte nějakého oblíbeného koně?
Hektor. Tak se jmenuje. Jezdecký světlý hně-
douš s hvězdou. Je to můj miláček. Vždycky, 
když se mu podívám do těch jeho nádherných 
nevinných očí, mám pocit, že přesně ví, co si 
myslím. Tato zvířecí duše je mi ze všech nej-
milejší.

Jaký je prezidentův jídelníček?
Řídím se heslem, že žaludek si potřebuje 
odpočinout, jako každý pracující úd, a toho 
se mu dostane vyhladověním. Mnoho lidí ale 
nechává svůj žaludek dřít do úmoru – přejídat 
se je jako nosit nad své síly těžká břemena. 
Také mám velkou úctu k chlebu. Byl jsem k ní 
vychován z domova. Chléb, i nedojedený, je 
vždy na zvláštním talířku a vedle odloženého 
krajíce se nikdy nesmí položit zbytek jiného 
jídla. To je moje pravidlo. Jinak snídám oves-
nou kaši, nebo tousty, máslo a zavařeninu, 
občas kousek opečené slaniny, neslazený 
čaj, čerstvou ovocnou šťávu z ovoce... K obě-
du míváme například polévku s drůbky, can-
dáta s bramborem a holandskou omáčkou, 
krocana s nádivkou, ovoce a kávu. Na noc si 
naopak dopřávám sklenici mléka, jen jemně 
ochucenou kapkou černé kávy, k níž si dám 
kousek buchty nebo sladké kaše, a nebo bí-
lou kávu s nalámaným rohlíkem. Jako prezi-
dent chtěl jsem i své hosty nutit, aby jedli bez 
vína a piva, ale nešlo to. No, dobře, myslím si, 
ať každý dělá, jak se mu líbí. Abstinence není 
mým náboženstvím, ale občas se pokouším 
své spoluobčany upozornit, jak nesmírné pití 
je, stručně řečeno, hloupé. 
Jaká jídla preferujete?
Především jsem milovníkem kávy. Na kvalitní 
černou kávu si obzvlášť potrpím a umím si ji 
labužnicky vychutnávat. Pokud se zrovna 
nacházím v Lánech a počasí to jen trochu 
umožní, podává se káva venku a pro ty účely 
se vynáší speciální proutěný nábytek. Jinak 
nejraději mám jídla, jaká vařila doma mamin-
ka - bramboračku, šlejšky, škubánky, topinky 
s česnekem, hlávkový salát, krupicovou kaši… 
Ale ze všeho nejvíc miluji švestkové knedlíky 
s mákem… O Vánocích leží v Lánech na stole 
vždy speciální cukroví podle receptu mé ma-
minky. Jedná se o máslová ořechová kolečka 
obalovaná v cukru.
A jak je to se stravou za hranicemi? Ochut-
nal už jste něco speciálního?
Pokaždé, když jsem v zahraničí, postesknu 
si. Už mám těch kuřat, beefsteaků, pommes 
frites a všelijakých á la až po krk. Kdyby 
takhle byl pořádný český vdolek, lívanec… 
Když se mi pak druhý den ocitnou na stole 
lívance s jahodami, vím, že se o ně zaslou-
žila má dcera Alice. A jsem hned spokoje-
nější.
A oblíbená jídla dalších členů prezidentské 
rodiny?
Alice dává přednost zeleninovým jídlům a mi-
luje brynzové halušky. A Jan, ten má nejraději 
vuřty s křenem, bramborovou polévku nebo 
houbovou omáčku. Pokaždé, když v Lánech 
rostou hříbky a křemenáče, připraví mu je per-
sonál na smetaně do kastrůlku, pokličku na to 
a on si je tak s sebou bere do Černínského pa-
láce. I rodina prezidenta má smysl pro humor 
(pousměje se).
A co pátečníci?
Ach ano, pátečníci. Setkávání s kulturní-
mi a politickými osobnostmi ve vile našeho 
znamenitého spisovatele Karla Čapka, na to 
nezapomenu do konce svého života. Rád se 
pouštím do tamních debat. Vždy mají hlavu 
a patu. A mimochodem, Čapek má výbornou 
černou kávu. 
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Jaké to je, být hlavou státu?
Mám-li říci, v čem můj život vyvrcholil, tedy ne 
v tom, že jsem se stal prezidentem a že mohu 
nést tuto stejně velkou čest jako těžkou povin-
nost. Má osobní satisfakce, smím-li to tak na-
zvat, je hlubší: že jsem ani jako hlava státu nic 
podstatného nevyškrtl z toho, v co jsem věřil 
a co jsem miloval jako chudý študent, jako re-
formní učitel mládeže, jako nepohodlný kritik, 
jako reformní politik. Že, stoje v moci, nena-
cházím pro sebe nižádného jiného mravního 
zákona ani jiného vztahu k bližním, k národu 
a k světu, než jaké mne řídily před tím. Smím 
říci, že se mi potvrzuje a naplňuje vše, v co 
jsem věříval, takže jsem nemusel změnit nic 
na své víře v humanitu a demokracii, na svém 
hledání pravdy, ani na nejvyšším mravním 
a náboženském příkazu lásky k člověku. Pra-
vím to ze zkušeností, kterých ještě stále nabý-

vám ve svém postavení, že není jiné morálky, 
jiného etického řádu pro státy a národy a jejich 
správce než pro jednotlivce. Není to osobité 
uspokojení z toho, že jsem po celý svůj život, 
tak podivně a složitě utvářený, zůstal sám se-
bou, důležitější je, že v tolika zkouškách zůsta-
ly a ověřily se ty lidské a obecné ideály, které 
jsem vyznával. Říkám si, že v tom neustálém 
zápase, o lepší zítřky národa a lidstva, stál 
jsem na straně dobré. To vědomí stačí, aby 
život člověka byl krásný, a jak se říká, šťastný. 

Zdroje:
https://zena.aktualne.cz/volny-cas/jak-se-jed-
lo -na-hrade-za-prezidenta-masaryka /r~i:ar-
ticle:789904/?redirected=1537887501
https://www.novinky.cz/zena/zdravi/182981-recepty-
-a-stolovani-podle-chuti-prezidenta-masaryka.html
https://www.hrad.cz/cs/prazsky-hrad-pro-navstevni-

ky/ostatni/zamek-lany-10271
http://masarykovaspolecnost.cz/zivotopis/t-g-masa-
ryk-v-lanech
https://zpravy.idnes.cz/charlotta-masarykova-
-americanka-ktera-milovala-prahu-pdw-/domaci.
aspx?c=A080125_150407_zajimavosti_adb
https://www.extra.cz/tajny-pribeh-charlotty-garrigue-
-masarykove-deprese-psychicky-kolaps-a-zbaveni-
-svepravnosti
https://m.novinky.cz/articleDetails?aId=354169&sI-
d=&mId=
https://www.parlamentnilisty.cz/zpravy/tiskovezpra-
vy/AV-CR-Po-stopach-TGM-diky-nove-interaktivni-
-mape-503895#
https://www.radio.cz/cz/rubrika/historie/zajimavosti-
-ze-zivota-rodiny-t-g-masaryka-1
http://www.muzeumrakovnik.cz/cz/osobnosti/Po-
drobny-zivotopis
Hovory s TGM
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KARNEVAL
V rámci patronátů žáků 8. ročníků nad prvňáčky uspořádali osmáci pro 
své malé kamarády karneval. Oslavili tak s nimi jejich první vysvědčení.

JÍDELNA
Každý měsíc probíhá ve školní jídelně tematický den se speciálním 
jídelníčkem.

V lednu jsme byli na návštěvě Hrabalovy hospůdky v Krsech:
28. 1. 2020 Hrabalova hospůdka
Polévka:  Myslivecká
Oběd 1   Kančí se šípkovou omáčkou, houskové knedlíky
Oběd 2   Kančí pečené, zelí dušené, bramborové knedlíky
Příloha   Ovocný pohárek

V únoru jsme oslavili Masopust i Popeleční středu:
25. 2. 2020 MASOPUST
Polévka:  Vepřová s rýží, 
Oběd 1  Zapečený prejt, brambory, 
 kyselá okurka
Oběd 2 Vepřová pečeně, zelí kysané,  
 bramborové knedlíky
Příloha Masopustní kobliha 

26. 2. 2020 POPELEČNÍ STŘEDA
Polévka:  Česneková s bramborem
Oběd 1 Vejce vařené, čočka na kyselo, rohlík, kyselá okurka
Oběd 2 Kaše krupicová s ovocnou omáčkou
Příloha   Ovoce

VERNISÁŽ
28. 2. 2020 proběhla v prostorách naší školy vernisáž obrázků našich 
žáků. Téma bylo 200. výročí narození Boženy Němcové.

O celkovou organizaci včetně programu i pohoštění se postarali žáci 
naší školy pod vedením svých učitelek. Na této akci jsme přivítali pana 
starostu, pana místostarostu, zástupkyně odboru školství, a také řadu 
rodičů a známých vystavujících dětí.
Obrázky, připomínající významnou spisovatelku, zdobí spojovací chod-
bu naší školy

ŠKOLNÍ NOVINY
Jednou z činností našeho školní-
ho sněmu je vydávání školních 
novin. Jsou vydávány jedenkrát 
za měsíc a mezi žáky je o ně 
velký zájem.
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JAK NAŠI ŽÁCI SOUTĚŽILI – SOUTĚŽ MŠMT 2019/2020
Hudební poměřování je a bylo vždy spornou záležitostí. Co nelze zvážit 
a změřit, nějak zaškatulkovat, je vždy jen věcí názoru a nelze to pauša-
lizovat – co se jednomu nelíbí, jiný by třeba ocenil... V historii základního 
hudebního školství byl přelomovým okamžikem rok 1989, kdy se od 
soutěží tohoto typu zcela upustilo a několik let se konaly pouze pře-
hlídky žáků ve snaze odstranit nešvary, pramenící z přílišných a někdy 
až bezohledných ambicí některých pedagogů, pro které hasly veškeré 
snahy všech ostatních...

Ať už návrat k soutěžím původního typu přinesl více objektivity, nebo 
je stále o tom samém, naše škola sleduje především přínos soutěží 
pro hudební rozvoj žáka. Za nejcennější fázi účasti v soutěži pro dal-
ší hudební vývoj žáka považujeme jednoznačně přípravu. Nastudovat 
a technicky zvládnout program ve stanoveném časovém limitu a poté 
pracovat na jeho muzikálním provedení je něco, co se zkrátka neztratí 
a znamená velký posun kupředu. Využíváme tedy hnací motor soutěže 
pro motivaci k práci, ale nelpíme a nesoustředíme se na jediný moment 
soutěžního vystoupení, který může být při nesprávném pojetí pro žáka 
fatálním okamžikem velkého zklamání a následnou demotivací a rezig-
nací na vše dobré, co mu studium hudby přináší.

Soutěž rozhodně není pro každého. Předpokládá rychlost učení, 
dávku exhibicionismu a výkon pod tlakem. Pro školu pak soutěž zna-
mená alespoň nějaký kontakt s ostatními školami okresu Plzeň-jih.

A jak to letos dopadlo? Žáci ZUŠ Blovice soutěžili ve dvou kate-
goriích – hra na kytaru a hra na klavír. Nejprve se 14. února vydalo 
reprezentovat naši školu kytarové duo BEHOW, pod jehož uměleckou 
zkratkou se skrývají spolužáci Lukáš Houdek a Matyáš Bílý. Reperto-
ár nastudovali pod pedagogickým vedením p. uč. Jiřího Sladkovského 
a v okresním kole soutěže ZUŠ vyhlášené MŠMT v Přešticích vybo-
jovali 1. místo a postup do krajského kola. O týden později, 22. února 

ráno blovičtí klavíristé v doprovodu svých rodičů a pedagogů pí. řed. 
Evy Tupé a p. uč. Petra Gonzáleze vyjeli do Dobřan reprezentovat naši 
školu také v okresním kole soutěže ZUŠ, kategorie hra na klavír. Nakolik 
magické toto datum bylo, můžete posoudit sami z výsledkové listiny:

Sára Davídková – II. kategorie – 1. místo 
s postupem do krajského kola
Ludmila Karpíšková – IV. kategorie – čestné uznání 1. stupně
Šimon Vlach – VII. kategorie, 1. místo s postupem do krajského kola
(všichni tři žáci ze třídy pí. uč. Evy Tupé)
Václav Šlajs – VIII. kategorie – 1. místo (p. uč. Petr González)

Všem žákům gratulujeme k úspěchu a děkujeme za vynikající re-
prezentaci naší školy.

Kytarové duo

Soutěž – klavíristé

Soutěž – klavíristé

KOMORNÍ HUDBA
Komorní hudba je jednoduše klasická hudba napsaná pro menší ná-
strojové obsazení. Jak název napovídá, je vhodná pro interpretaci 
v menších sálech a komornějším prostředí, v porovnání s hudbou 
symfonickou bývá také spojena s větší intimitou. Hudební veřejnost 
komorní hudbu vyhledává právě pro bezprostřední kontakt interpretů 
s publikem a možný niternější prožitek hudebního projevu.

Historie komorní hry sahá až do doby renesance, kdy se hudba 
pěstovala při šlechtických dvorech. Skladatelé komponovali drob-
ná díla většinou pro zábavu domácích, hudba byla interpretována 
najatými hudebníky nebo často samotnými členy dvora. Nástrojové 
obsazení renesančních komorních skladeb zahrnovalo hlas, flétny, 
loutnu, renesanční smyčcové nástroje a cembalo. Většina děl této 
doby se z dnešního pohledu zdá být velmi jednoduchá, skladby 
často ani nejsou určeny pro konkrétní nástroje a ve své době velmi 
záleželo na pojetí samotných interpretů, hudebníci zkrátka využívali 
instrumenty, jež měli zrovna po ruce. Podobný charakter si komorní 
hudba zachovala i v době baroka, s přihlédnutím ke zdokonalování 

hudebních nástrojů a složitější kompoziční práci však nabírá na kva-
litě. Zásadní změnu v přístupu ke komorní tvorbě přinesl až o dvě 
stě let později skladatel Josef Haydn. Ten je dodnes považován za 
průkopníka komorní hudby. Díky Josefu Haydnovi se hra v komor-
ním obsazení stala vyhledávaným hudebním druhem a svou popu-
laritou mezi posluchači, interprety i skladateli se po mnoha staletích 
vyrovnala hudbě orchestrální. Velké množství svých skladeb (83!) 
věnoval Josef Haydn smyčcovému kvartetu a uvedl tak smyčcový 
kvartet na post „krále mezi komorními tělesy“, jenž si svou oblí-
benost mezi skladateli udržel dodnes. Autoři ke komponování ko-
morních skladeb v době klasicismu začali přistupovat se stejnou 
vážností jako k tvorbě symfonické. Dokonaleji využívají technické 
možnosti jednotlivých nástrojů, při komponování však také využíva-
jí tematickou práci typickou právě pro koncerty a symfonie, kdy si 
jednotlivé hlasy předávají hlavní a vedlejší témata a hudebně s nimi 
pracují. Toto nové pojetí komorní hudby se zachovalo po další dvě 
století a svou váženost si hra v menším nástrojovém obsazení za-
chovala dodnes.
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V období klasicismu a raného romantismu získala komorní tvorba 
velký prostor v dílech skladatelů, jako jsou W. A. Mozart, L. v. Beetho-
ven, F. Mendelssohn-Bartholdy, R. Schumann nebo F. Schubert. Ti 
do svých skladeb zapojovali další hudební nástroje, kromě smyčců 
vznikaly skladby pro dechové soubory, ať už sólové nebo s doprovo-
dem klavíru. V období romantismu komorní hudba stále hraje důle-
žitou roli jako salónní zábava, zároveň se však na počátku 19. století 
konečně dočkala také přesunu na pódia koncertních sálů. V souvis-
losti s vývojem společnosti a postupným opouštěním stálých angaž-
má pod patronátem bohatých šlechticů pracují skladatelé častěji „na 
volné noze“ a svá díla prodávají přímo interpretům. Mění se tak také 
situace na poli hudebníků – díla již nebývají prováděna amatérskými 
muzikanty, ale naopak vzniká velké množství profesionálních komor-
ních souborů, které napsané skladby premiérují a provádějí na veřej-
ných koncertech. Souborům jsou tak skladby psány přímo „na tělo“. 
V průběhu 20. století se tato skutečnost ještě více umocňuje. Hud-
ba dvacátého století dává velký důraz na zvukovou barvu, vytváří 
nové akordy a harmonie, skladatelé do nejmenších detailů využívají 
technické možnosti jednotlivých nástrojů. Skladby jsou proto často 

interpretačně technicky náročné. Skladatelé dokonce vytváří nové 
soubory a nová nástrojová uskupení, která se od těch původních 
a klasických velmi liší.

Vraťme se ale ke klasickému pojetí komorní hudby. Co takový ko-
morní soubor tedy je? Je to uskupení několika nástrojů, podle jejichž 
počtu následně odvozujeme název souboru. Základní typy jsou duo 
(2 nástroje), trio (3 nástroje), kvarteto (4 nástroje) – od nich následně 
odvozujeme uskupení rozsáhlejší, tedy kvinteto (5), sexteto (6), sep-
teto (7), okteto (8) a noneto (9). Nástrojové obsazení souboru může 
být různé, existují však ustálená uskupení, pro které psali skladate-
lé častěji. Nejdůležitějším je již zmiňovaný smyčcový kvartet (dvoje 
housle, viola a violoncello), jemuž jsou věnována stěžejní díla světo-
vé komorní tvorby. Od smyčcového kvartetu lehce odvodíme klavírní 
kvintet (dvoje housle, viola, violoncello a klavír). Existuje klavírní trio 
(housle, violoncello, klavír), smyčcové trio (housle, viola, violoncello), 
smyčcový kvintet (dvoje housle, dvě violy a violoncello), pro dechové 
nástroje také důležitý dechový kvintet (flétna, hoboj, fagot, klarinet 
a lesní roh) a velké množství dechových souborů v různých obsa-
zeních.

VÝUKA KOMORNÍ HRY V ZUŠ BLOVICE
Ve Školním vzdělávacím programu ZUŠ Blovice se dočteme, že bě-
hem svého studia mají žáci kromě všeobecně známého studia hu-
dební nauky předepsané také další povinné předměty. Jedním z nich 
je právě Komorní hra. Mnoho žáků nastupujících do naší školy však 
vůbec netuší co si pod tímto na první pohled nic neříkajícím slovním 
spojením představit a snad každý učitel alespoň jednou zažil v lep-
ších případech humorný moment, kdy musel našim nejmenším tuto 
záhadu objasnit. 

Při komorní hře v základní umělecké škole se žáky tvoříme spíše 
menší soubory v různém obsazení. Ti interpretují skladby dle svých 
technických možností, nejčastěji z období baroka, klasicismu či ro-
mantismu nebo také populární úpravy a aranže známých skladeb 
dalších hudebních stylů a období.

Proč se ale komorní hra na základní umělecké škole vyučuje 
a proč je tak důležitá? Hra v souboru pěstuje u interpretů schopnosti, 
které během sólového hraní nezískají. Je jimi umění přizpůsobit se, 
poslouchat ostatní hráče a na jejich hru citlivě reagovat. Hráči rea-
gují na momentální podněty inspirace, učí se usměrňovat a rozvíjet 
své hudební názory a cítění. Musí volit přiměřené reakce s ohledem 
na své kolegy, být zodpovědně připraveni, aby zbytečnými chybami 
ostatní nezdržovali a nerozčilovali. Nejde jen o to, technicky zvládnout 

požadovanou úroveň hry. Mnohem důležitější je totiž v hudbě, stejně 
jako v životě, naslouchat ostatním a hudebně s nimi komunikovat. Pro 
posluchače ani interprety není nic krásnějšího, než se ponořit do roz-
pravy dvou hudebních nástrojů a nechat se vtáhnout do tohoto mu-
zikantského rozhovoru. Užít si to kouzlo zvukových barev a akordů. 
Navíc, je-li skladba dobře nacvičená a zvládnutá, zažívají hráči při hře 
pocit sounáležitosti, kdy všichni táhnou za jeden provaz a přispívají 
k celkovému úspěchu společného (v mnohých případech dlouhodo-
bého) snažení. Ne nadarmo se říká, že hudba lidi sbližuje a příznivě 
působí i na lidské a mravní vlastnosti člověka.

V ZUŠ Blovice jsou žáci zařazováni do komorních souborů od 
4. ročníku I. stupně základního studia. Jedná se o předmět povinný, 
jehož plnění je podmínkou pro uzavření ročníku. V případě zájmu mo-
hou soubory navštěvovat i žáci mladší. Nemusí totiž hrát hned první 
hlasy a být „tahouny“ celého souboru, pro počátek mohou ostatní 
pouze doprovázet na rytmické nástroje. Jsou však součástí většího 
celku, spolupracují se svými zkušenějšími spolužáky, berou si z nich 
příklad a kromě jiného snad také získávají motivaci pro svá další 
studia. A tyto dovednosti hudební spolupráce pak ideálně rozvíjejí 
doma, kdy jsou se svými rodinnými příslušníky schopni pro radost 
interpretovat jednodušší skladby komorní hry stejně tak, jako tomu 
bylo v minulosti.

DOMÁCÍ KONCERTY 
– VÝZVA VŠEM OBČANŮM KE SPOLEČNÉMU MUZICÍROVÁNÍ! 
Nakolik hezké a povznášející je společně si zahrát se svými dětmi, 
mohou posoudit jen ti, kteří vloni v červnu sebrali odvahu a vystou-
pili v rámci Dne otevřených dveří ZUŠ Blovice v programu velmi 
spontánního a milého koncertu „Hraje celá rodina“. Letos si ZUŠ 
ve spolupráci s Muzeem jižního Plzeňska vzala za cíl zajít ještě dál 
a obnovit tradici v historii tolik oblíbených „domácích koncertů“.
Pravidla pořádání domácích koncertů jsou příznivá zejména pro 
dětské muzikanty, a proto je jistě budeme všichni rádi respektovat: 
Stačí přijmout pozvání hostitelky paní Radky Křížkové Červené, ře-
ditelky Muzea jižního Plzeňska v Blovicích, a první červnový víkend 
přijít na nádvoří Zámku Hradiště, proměněného za tímto účelem 
v improvizovaný „obývák“. Hosté nepřichází ovšem s prázdnou – 
pro hostitelku a ostatní zúčastněné přinesou sušenky k čaji, jenž 
bude během vystoupení servírován, pro malé muzikanty potom 
dárečky v podobě sladkostí, plyšáků a jiných pozorností. Společně 
strávená hudební hodinka bude naplněna tím, co si rodiny doma 
samy nacvičí, a to bez pomoci učitelů ZUŠ. 
Tímto zveme všechny rodiny, aby se s námi „domácího koncertu 
na zámku“ zúčastnily, ať už v roli vystupujících nebo hostů! Věř-
te, že nám v hudebních číslech nejde o špičkové výkony. Mnohem 
větší hodnotu má čas, který společným muzicírováním s dětmi při 
přípravě vystoupení strávíte a kolik zábavy při tom užijete. Samot-

né vystoupení je již pověstnou „třešinkou na dortu“ a odměnou pro 
učitele ZUŠ, protože smyslem naší práce je především vybavit děti 
možnostmi těšit se hudbou po celý život.
Výzvu uveřejňujeme včas, abyste mohli dostatečně a v klidu vypi-
lovat svá vystoupení. Těšíme se na začátku června na shledanou!
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ZÁKLADNÍ A STŘEDNÍ ŠKOLA OSELCE
VALENTÝNSKÉ SRDCE
14. února 2020 se žáci blovického pracoviště 
Střední školy a Základní školy v Oselcích zú-
častnili již devátého ročníku soutěže věnova-
né svátku sv. Valentýna. Žáci prvního ročníku 
učebního oboru „Cukrářské práce“ si v rámci 
odborného výcviku vyrobili piškotový dort ve 
tvaru srdce. Podle hodnotící komise, která 
byla složena z učitelů odborných předmětů 
a odborníka z praxe pana Lukáše Kvídery, 
se soutěžící cukrářskému oboru věnují teprve 
6 měsíců. Přesto se zadaného úkolu zhostili se 
ctí a nikdo z nich v soutěži nezklamal. Velkou 
motivací byly také velmi pěkné ceny, které ško-
la žákům věnovala. Pro oceněné byly zakou-
peny pečící formy na dorty a drobné cukrářské 
potřeby.

Pořadí nejlepších žáků. 
1. Klára Faimanová Spálené Poříčí
2. Eliška Placatová Blovice
3. Martin Rauner  Zdemyslice

UDĚLENÍ OCENĚNÍ
Ředitel SŠ a ZŠ, Oselce Mgr. Zdeněk Tau-
chen uděluje pochvalu a předává věcný dar 
žákovi školy z odloučeného pracoviště střední 
školy v Blovicích Tomáši Česalovi za odvahu 
a poskytnutí první pomoci při záchraně života 
občana z regionu Blovice, který v lednu tohoto 
roku zkolaboval před zdejší střední školou.
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DDM BLOVICE

Dům dětí a mládeže Blovice 
Tyršova 807, 336 01 Blovice, www.ddm-blovice.cz 

 
 
 

nabízí na léto 2020 vícedenní pobyt u moře  
pro rodiny s dětmi i dospělé jednotlivce 

 
 

CHORVATSKO 
PODGORA 2020 

 
 

Termín:  II. polovina června 2020 (termín je možné vybrat dle uvážení) 
19. 6.–28. 6. 2020, 26. 6.–5. 7. 2020 

 

Místo:  Podgora (Makarská riviéra) 
– možnost výběru i z dalších chorvatských letovisek 
(Makarska, Gradac, Tučepi, Baška Voda, aj.) 
 

Ubytování: Podgora – Hotel Sirena, Aurora, Podgorka, apartmán 
Dražena a další 

 

Strava:  polopenze, vlastní u apartmánů 
 

Doprava:  luxusním autobusem (2500 Kč/osoba)  
Blovice – Podgora – Blovice nebo vlastní 

 

Cena:  dle výběru ubytování (katalog k nahlédnutí  
v DDM Blovice), apartmány již od 2800 Kč za osobu, 
hotel s polopenzí od 8600 Kč za osobu 
sleva 4–7% za včasný nákup   
(z ubytování a stravy u vybraných typů ubytování). 

 

Informace: DDM Blovice – Šárka Fialová, tel.: 604 293 473 
 

V případě vážného zájmu je nutné si včas rezervovat 
ubytovací kapacitu. 

Dům dětí a mládeže Blovice, Tyršova 807, 336 01 Blovice 
 

nabízí 
 

Vícedenní pobyt pro dospělé a děti  
v rekreačním zařízení Kodrea  

– Nové Hutě na Šumavě 
 
 
Termín:   1. 5. 2020–10. 5. 2020  

(je možno si vybrat víkend, prodloužený víkend, všední dny  
– minimálně však dvě noci) 

 
Ubytování: Rekreační zařízení Kodrea 

3.–4. lůžkové pokoje s vlastním sociálním zařízením  
(při ubytování 2 osob ve 3 lůžkovém  pokoji se 3. lůžko neobsazuje) 

 
Cena: 100 Kč/den – dítě do 3 let bez nároku na stravu 
             250 Kč/den – dítě se stravou do 6 let 
             350 Kč/den – dítě 6–15 let 
             400 Kč/den – dospělá osoba 
 
Strava:  plná penze + pitný režim  
              snídaně formou bufetu, oběd + večeře výběr ze dvou jídel  
 
Doprava:   vlastní, v případě dostatečného zájmu je možné zajistit bus 
  (cena cca 200 Kč za osobu) 
 
Informace: Podrobnější informace na telefonu 604 293 473 (Šárka Fialová) 
 

Pro zúčastněné budou v případě zájmu připraveny výlety do okolí. 
Zájemci se mohou hlásti nejpozději do 31. 3. 2020 a zároveň zaplatit 

zálohu 30 %–50 % z celkové částky. Doplatek před odjezdem. 
 
 
 

 
 

Dům dětí a mládeže Blovice, 
Tyršova 807, 336 01 Blovice 

 
nabízí o letních prázdninách příměstský tábor 

  

EXPEDICE  
STRAŠIDLA 

 

 

Termín:  17. srpna 2020–21. srpna 2020  
   Denně od 7.00 do 16.00 hodin 
 

Cena: 1200 Kč (v ceně je zahrnuto jízdné, vstupné, 
stravování, pitný režim) 

 

Program: Čekají nás výlety např. na Minigolf Šťáhlavy, 
do Techmánie Plzeň, Radyně a jinam. 
Nebudou chybět míčové hry, táborák, 
stopovačka a přespání v DDM Blovice. 
Podrobný rozpis programu dostanou děti 
v den nástupu na tábor. 

 

Stravování: oběd, 2 × svačina, pitný režim 
 

Přihlášky: k vyzvednutí v DDM Blovice. Faktury se 
vystavují pouze do 10. 5. 2020.  

 Do 15. května 2020 je nutné děti přihlásit  
 a zároveň zaplatit  
 

Informace: v DDM Blovice, Bc. Helena Jindrová  
(tel.: 371 522 159, 605 867 348) 

 

Dům dětí a mládeže Blovice 
Tyršova 807, 336 01 Blovice, www.ddm‐blovice.cz 

 
 

VOLNÉ PLAVÁNÍ RODIČŮ S DĚTMI 
 

Pro děti od 1.–6. let, které v doprovodu rodičů 
nebo prarodičů mohou navštěvovat plavecký 
bazén v ZŠ. Teplota vody cca 30°C. Bazén je 
možno navštěvovat v tříměsíčních cyklech 
podle domluvy v DDM. Cena je stanovena na 
25 Kč za osobu/krát počet návštěv v daném 
cyklu. Je třeba zaplatit vždy předem v DDM  
u paní Šárky Fialové a domluvit si zde rozvrh 
návštěv (i telefonicky 604 293 473).  
 
Plavecké cyklus:   duben–červen 
Návštěvní dny: Pondělí  

15.00–16.30 hodin,  
16.30–18.00 hodin 

     Úterý  
     15.00–16.30 hodin 
     Čtvrtek 
     15.30–17.00 hod. 
 
Pedagogický dozor:  
Šárka Fialová, Eva Honzová 
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ZPRÁVY Z JUDA

VC KARLOVY VARY
15. 2. 2020
U11 (9–10 let) 
            33 kg
1. místo JAN JAVŮREK
          55 kg
1. místo ADAM KARAS

U13 (11–12 let) Mladší žákyně
             43 kg
1. místo PETRA KUBÁŇOVÁ 
Veliký úspěch pod vedením MUDr. Olgy Javůr-
kové.

MEMORIÁL ING. VLADIMÍRA BENEŠE 
PLZEŇ 22. 2. 2019
U13 mladší žákyně
           40 kg   
1. místo PETRA KUBÁŇOVÁ
3 × vyhrála před časovým limitem na ypony.
           44 kg   
1. místo TEREZKA KADEŘÁVKOVÁ
4 × zvítězila také před časovým limitem.
Svým soupeřkám nedaly žádnou šanci 
i když některé měly vyšší kyu.
U15 starší žáci
            46 kg
2. místo VÁCLAV KARAS 
pouze 1 × prohrál na 2 šida – tresty se svým 
největším rivalem. 3 × vítězství na ypony.
            55 kg
1. místo PETR HODEK   
5 × výhra na ypony krásnými hody vše do 
30 vteřin jako při tréninku.
             +73 kg
1. místo FRANTIŠEK HAVLÍČEK   
5 × vítězství, měl velmi dobré soupeře ve své 
skupině kterou vyhrál + semifinále a také finále 
vše na ypony.

Starší žáci zůstali v Plzni (Sportovní gymná-
zium) na kempu do neděle, kde si zatrénovali  
společně s ostatními účastníky soutěže, kte-
rých bylo skoro 200.
V pátek 21. 2. 2020 na sportovním bále v So-
kolovně byli za judo vyhodnoceni jako nejlepší 
sportovci sportovci juda Ondra Šlais, Petr Ho-
dek, Pavel Kozák, Jan Javůrek a Šimon Javů-
rek.

RANDORI – U11 (9–10 let)
PÍSEK 29. 2. 2020
            38 kg
1. místo VÁCLAV MOTTL 
Vašek překvapil a ve všech utkáních zvítězil na 
ypony.

EVROPSKÝ TURNAJ MLÁDEŽE U13 a U15
ČESKÝ POHÁR, OSTRAVA 29. 2. 2020 
Starší žáci U15
            46 kg
18. místo  VÁCLAV KARAS    
(49 žáků v této hmotnostní kategorii). Va-
šek v 1. kole zvítězil na wazari nad Kowal-
czykem z Polska, ve 2. kole nestačil na 
Slováka Titka /9. místo/, v této části kao 
systému měl Vašek velmi dobré borce  
/Stečínský 7. místo, Český 2. místo/. Kdyby 
Titko ještě jednou zvítězil vytáhl by Václava 
do bojů o 3. místo.
             +73 kg
1. místo FRANTIŠEK HAVLÍČEK   
Vynikající úspěch, v 1. kole zvítězil nad 
Ukrajincem Genadim /9. místo/, ve 2. kole 
na ypon nad Ochotným z Davle-Štěchovice 
/7. místo/, v semifinále porazil Bureše z Kat-
kovic Brno /5. místo/, ve finále pak také na 
ypon Menšíka z judo Beskydy. Finálový boj 
se pro Fandu nevyvíjel moc dobře, 14 vteřin 
před koncem prohrával na trest šido, sou-
peře však stačil hodit chvatem uširo goši 
a v té chvíli na tabuli byla 1 vteřina do konce 
utkání. F. Havlíček je v republikovém výběru 
starších žáků /Karas v krajském/. Na tomto 
mezinárodním turnaji získal body pro účast 
na přeboru ČR /18 b/, /V. Karas 2 b/. Na pro-

gramu jsou ještě další 3 mezinárodní turna-
je, kde se objeví další naši judisté a budou 
se snažit bodovat.

ČESKÝ POHÁR, EVROPSKÁ SOUTĚŽ 
DOROSTU, OSTRAVA 1. 3. 2020  
            81 kg
2. místo MAXIM GALIN
(38 dorostenců). V neděli pokračoval meziná-
rodní turnaj dorostu, juniorů, mužů a žen, kde 
opět uspěl další blovický judista ve velmi silné 
konkurenci v kategorii dorostu. Maxim v 1. kole 
zvítězil nad Ježkem, ve 2. kole nad Lhoteckým 
z Opavy /3. místo/, 3. kolo výhra nad Drdákem 
z Trnavy, v semifinále porazil Malinowského 
z Gdaňska. Ve finále nestačil na polského re-
prezentanta Losiaka z Nova Solu. Maxim byl 
pozván s našimi reprezentanty ČR na turnaj do 
Chorvatska.

VELKÁ CENA MĚSTA HRADCE KRÁLOVÉ 
7. 3. 2020
U11 (9–10 let)
            34 kg
1. místo JAN JAVŮREK
(27 žáčků v této hmotnostní kategorii). Hon-
za postupně porazil /na ypony/ Ducháčka 
z H. Králové, Svobodu z Turnova, žáka z Prahy 
Vršovic, v semifinále Květenského z H. Králové 
a ve finále Zajíce z Náchoda. Soutěž probíhala 
kao systémem, kdy závodník může být vyřazen 
hned v 1. nebo 3. kole, podle počtu účastníků 
ve váze. Pokud ale prohraje, pere se semifina-
listou a je vytažen do bojů o dvě 3. místa, tam 
začíná někdy úplně od začátku. Honzík se vážil 
oblečený, aby se pral s těžšími závodníky.
            66 kg
5. místo ŠIMON JAVŮREK  
(14 ve váze) v 1. kole výhra na wazari nad Krej-
čím z Nového Bydžova, také 2. kolo vítězství 
nad Poklopem z Akademy Praha, na ypon, 
v semifinále nestačil na Rosentala ze Žižko-
va budoucího vítěze váhy. Ten Šimona vytáhl 
přímo do boje o 3. místo, prohrál na 2 wazari 
s Maurou ze Zbraslavi. Byl 2 × blízko medaile.
Na tuto soutěž jsme měli přihlášeno více zá-
vodníků, ale prázdniny a nemoci nám neumož-
nily dostavit se na i na další soutěže.

Za judo Blovice F. Vlčnovský
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JARNÍ PRÁZDNINY V DDM
Tak jako každý rok, tak i letos pracovnice DDM připravily na jarní 
prázdniny bohatý program pro děti. S ohledem na to, že děti jsou 
většinou k neutahání, jsme opět sáhli k osvědčeným formám vyu-
žití volného času. Zahoďte prosím mobily, vstaňte z otomanů a vy-
stupte z pohodlných autíček. Budeme se hýbat, sportovat, lyžovat, 
získávat nové poznatky, hrát deskové hry, jezdit na výlety, budeme 
kreativní. 

Nejprve odjela parta dětí – lyžařů na Šumavu do Nových Hutí, 
do horské chaty Kodrea. I přes letošní nedostatek sněhu jsme měli 
opět štěstí a na sjezdovce na Zadově si děti zajezdily a užily si 
zimní radovánky.  

Další skupina dětí si oproti zimním radovánkám užívala příměst-
ský tábor s názvem Jarní toulky. Toulání přírodou i výlet do Horaž-
ďovic, stopovačka a vyrábění, to vše si děti užily v míře vrchovaté.

Umět paličkovat by chtělo možná hodně dívek, maminek ale 
i babiček. Kroužek paličkování je natolik oblíbený, že se děvčata 
schází ještě o prázdninách na příměstských táborech. Jinak tomu 
nebylo ani letos, kdy se parta děvčat opět o jarních prázdninách 
zabydlela v domě dětí, kde i přespávaly. Výsledkem jejich práce 
jsou paličkované výrobky, které na jaře přihlásíme do krajské sou-
těže Řemeslo má zlaté dno. 

Poslední táborovou skupinou byla parta dětí na pobočce ve 
Spáleném Poříčí, která odlétala na vesmírnou misi do neznámých 
galaxií, kde vytvořily město Protín a planetu Mimozem. Celý tý-
den děti plnily úkoly vesmírné civilizace a vytvořily planetu, která si 
sama vyrábí energii z přírodní sopky, kterou hlídají vesmírní roboti, 
na planetě jsou mluvící stromy, krávosauři, kteří obyvatelům dávají 

mléko a maso, nekonečné peníze, bludiště, kašny s hořící vodou 
a vodním ohněm, skákající domy, bublinové domy, houbové chaty 
a osminozí jednorožci, kteří zajišťují dopravu osob ve městě. Pří-
městský tábor v Domečku je vyhlášen výbornou kuchyní, kterou 
zajišťují také pracovnice DDM a věřte, že některé chody byste si 
dali určitě taky. 

Prázdniny skončily a za vedení DDM chci všem, kteří zajišťova-
li program pro děti, poděkovat za skvěle odvedenou práci a čas, 
který věnovali nejen přípravě, ale i samotné realizaci programů 
táborů.

Za DDM Blovice 
B. Šroubková

Dům dětí a mládeže Blovice, Tyršova 807, 336 01 Blovice 

Tel: 371 522 159, www.ddm‐blovice.cz pořádá 

Letní tábor Svržno 2020 
AKTA X A ZÁHADNÝ METEORIT 

Kde:  tábor  jsme  vybrali  v lokalitě  vesničky  Svržno,  nedaleko  Horšovského 
Týna, kde se nachází rodinný statek s chovem koní. Hřebčín Svržno byl součástí 
hřebčína Hostouň. Na tento tábor pojedeme letos již po osmé. 

Kdy:      od pondělí 27. 7. 2020 do neděle 2. 8. 2020 

Ubytování:  v dřevěných  chatkách po  třech dětech  –  s sebou  slabé  karimatky 
nebo deku, nejlépe napínací prostěradlo, spací pytel, malý polštářek 

Stravování:    3 × denně hlavní jídlo + 2 svačiny + pitný režim po celý den. 
Stravování začíná v den příjezdu obědem a končí v den odjezdu obědem  

Doprava na tábor: společný  odjezd  vlakem  z Blovic  s tím,  že  těžká  zavazadla 
převezeme autem, děti pojedou jen s batůžkem a svačinou 

Cena tábora:  2  700  Kč  –  5  ×  denně  jídlo,  pitný  režim  +  3  ×  svezení  na 
koních  s exkurzí  stájí  a  provozu  statku,  výlet  do  Horšovského  Týna  vlakem, 
popř. další výlet do okolí. 

Cena jezdeckého výcviku:  platí  se  zvlášť  na  místě  tábora  individuálně,  
je možné  kombinovat  5  lekcí  (280  Kč  lekce  )  10  lekcí  (250  Kč  lekce)  nebo 
individuálně dle domluvy lekce 300 Kč  

 

Jezdecký výcvik není podmínkou účasti na táboře, bude probíhat individuálně 
v průběhu táborového programu pod vedením zkušených licencovaných 
trenérů 

 

 

 

 

 

Celotáborová  hra: Akta  X  a  záhadný meteorit  –  děti  budou  rozděleny  na  skupiny: 
výzvědné  služby: MI‐5,  FBI  a  KGB,  které  povedou  agenti  specialisté. Děti  budou  vyškolení 
v profesi, kterou si vyberou – střelci, topografové, biologové, přírodovědci a analytici. Zvolili 
jsme  téma  detektivní,  které  provází  téma  kosmických  záhad,  které  kdysi  v seriálu  Akta  X 
vyšetřovali agenti Mulder a agentka Scullyová. 

Bližší informace:  k programu a organizaci tábora Ing. Božena Šroubková  
(tel.: 604 293 419),  Bc. Helena Jindrová (tel.: 605 867 348) 

Dále je možné nahlédnout na webové stránky www.konesvrzno.cz 
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Hasičský sbor Blovice
ZÁSAHY 2/2020
• Dne 4. února byla jednotka vyslána do Spá-
leného Poříčí, kde byla nahlášena olejová 
skvrna na silnici. Podle získaných informací, 
které měli hasiči k dispozici, se jednalo o skvr-
nu v délce několika desítek metrů, která se 
nacházela na mostě v Jiráskově ulici. Hasiči 
skvrnu zasypali sorbentem a během zásahu 
řídili dopravu.

• Dne 8. února byla jednotka požádána ope-
račním střediskem o výjezd dopravního vozi-
dla Transit. Konkrétně se jednalo o nehodu, 
k níž došlo poblíž Losiné, při které došlo k ha-
várii dodávky, jež převážela několik dětí. Při 
této nehodě se několik dětí zranilo, další bylo 
třeba dopravit k vyšetření do nemocnice. 

• Dne 10. února zasahovali hasiči u několika 
zásahů. Za všemi těmito zásahy stála bouře 
Sabine, která zasáhla také Blovicko. Celkem 
hasiči během tohoto dne zasahovali u šesti 
událostí. Vždy se jednalo o spadlé, nebezpeč-
ně nakloněné a vyvrácené stromy. Za pády 
stromů a vývraty stál silný nárazový vítr, který 
provázel tuto bouři. S dopady této bouře se 
hasiči potýkali také 11. února, kdy zasahovali 
u jedné události. 

• Dne 14. února byla jednotka vyslána k do-
pravní nehodě osobního vozidla se zraněním. 
K události došlo na silnici I/20 u Seče. Při této 
nehodě vylétlo vozidlo ze silnice a skončilo 
v silničním příkopu. Hasiči zajistili místo neho-
dy a provedli protipožární opatření.

• Dne 21. února vyjížděla jednotka k nahlá-
šené události. Konkrétně se jednalo o padlý 
strom, k čemuž došlo v blovické části Bohu-
šov. Podle informací, které hasiči měli k dis-
pozici, se mělo jednat o pád stromu do drátů 
elektrického vedení. Hasiči strom odstranili. 
Během zásahu byla silnice zcela neprůjezdná.

• Dne 24. února byla jednotka vyslána tak-
též k padlému stromu. Konkrétně se jednalo 
o vzrostlý strom, jenž padl do silnice u obce 
Únětice. Po příjezdu jednotky na místo udá-
losti bylo zjištěno, že strom leží napříč přes sil-
nici. Hasiči tuto pozemní komunikaci uzavřeli 
a strom z vozovky odstranili. 

Více na webu: www.sdhblovice.cz

ZPLODINY HOŘENÍ SI VYBÍRAJÍ SVÉ OBĚTI, POMOCI MOHOU 
POŽÁRNÍ HLÁSIČE A DETEKTORY OXIDU UHELNATÉHO
V posledních několika letech přibývá obětí požárů. Z dostupných zdrojů 
vyplývá, že většina osob, která při bytových požárech zahyne, nezemře 
v důsledku působení ohně a samotného požáru, ale vlivem otrav zplodi-
nami hoření. Nejčastěji za jejich úmrtím stojí intoxikace kyanovodíkem, 
který se při požáru uvolňuje z některých běžně dostupných materiálů 
v bytech. Nejčastěji se kyanovodík uvolňuje při hoření molitanu, plastů, 
koberců, lepidel, umakartu, vlny, peří a hedvábí. S kyanovodíkem se 
tedy lze setkat fakticky při každém bytovém požáru, kdy se stává sku-
tečnou hrozbou nejen pro ty, kteří jsou požárem ohroženi, ale také pro 
samotné hasiče. Podle nejrůznějších renomovaných studií vyplývá, že 
také hasiči bývají tímto jedovatým plynem mnohdy zasaženi. Dalším 
nebezpečným plynem, který je schopen zabíjet, je oxid uhelnatý. Ten 
vzniká při hoření nejrůznějších materiálů a špatným spalováním topidel. 
Oba tyto plyny jsou smrtelně jedovaté. 

Zplodiny hoření ohrožují nejen přeživší, ale také hasiče!
Podle studie, kterou před lety realizoval švédský výzkumný institut SP 
Sveriges Teksniska Forksningsinstitut v Boras bylo zjištěno, že nebez-
pečnými plyny vzniklými při požárech jsou ohroženi také samotní za-
sahující hasiči. Příkladem a ilustrací záludnosti tohoto smrtícího plynu 
může být třeba požár v Providence (Rhode Island, USA), ke kterému 
došlo již v roce 2006 a při kterém zkolaboval jeden ze zasahujících 
hasičů. Tento hasič obsluhoval čerpadlo hasičské stříkačky, kdy se na-
cházel mimo hořící budovu. Právě u tohoto hasiče, který se nacházel 
mimo nebezpečnou oblast, došlo k vzniku náhlé srdeční zástavy. Po 
resuscitaci v nemocnici byl u něj v krvi nalezen kyanovodík. Jak se uka-
zuje, tento nebezpečný plyn je hrozbou nejen pro ty, kteří jsou požárem 
přímo ohroženi uvnitř hořících bytů, ale také pro osoby nacházející se 
zdánlivě v bezpečné zóně. To stejné lze říci o dalším nebezpečném 
plynu, konkrétně oxidu uhelnatém. Ten se uvolňuje z hořících materiálů 
při každém požáru, ale také vlivem špatného spalování spotřebičů na 
ohřev vody (tzv. karmy) či v důsledku špatného odvodu spalin ze zane-
seného komína, kdy tento plyn pronikne dovnitř bytu apod.
Obětí přibývá! Tichý zabiják vraždí bez varování
Každoročně hasiči zasahují u několika desítek tisíc bytových požárů, při 
nichž zahyne několik desítek osob. Za úmrtím většiny z nich stojí právě 
intoxikace jedovatými plyny. K takovým zbytečným úmrtím by ovšem 
nemuselo docházet, kdyby také čeští nájemníci a majitelé bytů přistu-
povali k bydlení poněkud odpovědněji. Například v cizině je dnes zcela 
běžné, že domácnosti a byty jsou vybaveny detektory kouře a detektory 
přítomnosti oxidu uhelnatého. Tito malí pomocníci, jejichž cena se po-
hybuje v řádech několika set korun, upozorní nájemníky včas na hrozící 
požár a možnou hrozbu otrav jedovatým plynem. Instalace takových 
hlásičů je pak otázkou skutečně několika mála minut. 
Detektory kouře a oxidu uhelnatého mohou zachránit život
Smyslem použití detektorů kouře je upozornit nájemníky a obyvatele 
bytů na možné ohrožení. Při požáru totiž vznikají nejen jedovaté plyny, 

o nichž jsme si již říkali, ale také především kouř. Právě na tento kouř 
je schopen tento detektor reagovat pomocí fotopaprsku. V případě, že 
čidlo uvnitř tohoto detektoru odhalí zvýšenou intenzitu kouře v místnos-
ti, spustí hlasitou sirénu, která je zabudována uvnitř tohoto detektoru. 
Obyvatelům tyto detektory dávají možnost včasného úniku z ohrožených 
míst. Na stejném principu fungují také detektory přítomnosti oxidu uhel-
natého (CO). Pokud je v místnosti, v níž je umístěn detektor, indikována 
vyšší hladina tohoto jedovatého plynu, detektor spustí hlasitý poplach. 

Michal Šebek – Hasiči Blovice

FRANTIŠEK KLEMENT
Uplynulo 75 let co nás opustil dlouholetý velitel a zároveň též náměs-
tek starosty plzeňské župní hasičské jednoty bratr František Klement. 
Hasičině zasvětil celý svůj život. Byl velitelem Sboru dobrovolných 
hasičů v Blovicích od roku 1910. Dne 15. 12. 1944 byl zatčen pro orga-
nizování a využívání legální hasičské organizace k boji proti fašismu 
a pro přípravu otevřeného boje proti nacistické okupaci. Účastnil se 
schůzí, srazů a školení, kde se tajně předávaly pokyny k odbojové čin-
nosti. V prosinci roku 1944 se podařilo německému Gestapu objevit 
silnou a rozvětvenou odbojovou skupinu uvnitř hasičské organizace. 
Bylo zahájeno rozsáhlé tažení proti hasičstvu. V obvodu plzeňského 
Gestapa bylo zatčeno osm funkcionářů včetně Františka Klementa. Po 
svém zatčení byl vězněn na Gestapu v Plzni a 15. 1. 1945 byl převe-
zen do Terezína – malé pevnosti. Byl nemocen a zemřel před koncem 
války dne 18. 4. 1945 v cele č. 41. Nedožil se, za co bojoval. František 
Klement byl vyznamenán "Válečným křížem" in memoriam a pro svoji 
nezapomenutelnost je zaznamenán v pamětní knize sboru na věčné 
časy jako "Čestný velitel in memoriam".

Dovolte nám, Vás pozvat na pietní akt dne 18. 4. 2020 od 14.00 ho-
din na hasičskou zbrojnici v Blovicích, kdy společně uctíme u pamětní 
desky památku bratra Františka Klementa.

Za SDH Blovice Andrej Červený

Detektor kouře umístěný na stropě obytné místnosti, 
zdroj: wikimedia.org
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TJ Sokol Blovice
BAKUS 2020 ANEB ZIMĚ V BLOVICÍCH 
ODZVONILO

Na sobotu 29. února 2020 připravil odbor 
sokolské všestrannosti další ze svých tradič-
ních akcí – masopustní rej masek. I když s tý-
denním zpožděním, protože období masopus-
tu už začalo. To ale neodradilo příznivce tohoto 
průvodu, kteří se dostavili do sokolovny, odkud 
průvod jako vždy vycházel. Sešlo se zde asi 
třicet masek, pan Háček opět zapůjčil kočár 
s koňmi pro ženicha s nevěstou, nechyběli 
ani tradiční hosté. Přítomné pozdravil starosta 
města Robert Zelenka a pan farář Piotr Marek, 
přítomný byl i starosta Sokola Karel Prokopec. 
Svůj projev přednesl i Kecal. Nejdůležitější ak-
tér – Bakus – také nechyběl, a tak když masky 
obdržely symbolický klíč od města, nic nebráni-
lo tomu, aby se průvod za doprovodu Hájenky 
vydal do blovických ulic. Za pochodu se tanči-
lo, nechyběla tradiční zastávka u Škalů. Po pří-
chodu k řece u Fröhlichova mlýna následoval 
léty zaběhnutý rituál. Kecal pronesl slavnostní 
řeč, ve které se rozloučil s Bakusem, symbo-
lem zimy, Hájenka zahrála smuteční marš a už 
letěla figurína do Úslavy. Bakus se sice cestou 
do vody trochu rozpadl a plul už bez kalhot, na 
čas se zachytl u soutoku Úslavy s Jiříkovským 
potokem, ale vyhánění zimy bylo učiněno za-
dost. A i když letos to byl spíš podzim chvílemi 
se tvářící jako náznak zimy s příchutí jara, bylo 
toto symbolické vyhánění snad příslibem pří-
chodu skutečného teplého a slunečného jara.

Pro všechny, kdo se chtěli dále bavit, jak to 
při správném masopustu má být, byla od 16.00 
připravena na sále v sokolovně taneční zábava 
s Hájenkou.
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V SOKOLOVNĚ SE KONAL PLES SPORTOVCŮ
V pátek 21. února 2020 se na sále v sokolovně konal tradiční Ples spor-
tovců. Jak se stalo dobrým zvykem, všechny příchozí hned u vstupu 
vítali praporečníci v sokolských krojích. Všechny pozdravili tradičním 
Nazdar! a potřesením rukou. U vstupu do sálu čekala skupina krojova-
ných děvčat a dětí jak v lidových, tak v sokolských cvičebních krojích. 
Všichni krojovaní a praporečníci se také předvedli při úvodním slav-
nostním nástupu. Po jejich příchodu zazněla sokolská hymna Lví silou, 
které všichni přítomní vzdali čest povstáním. Poté promluvili starosta 
města Robert Zelenka a starosta TJ Sokol Blovice Karel Prokopec. 
Po odchodu vlajkonošů pokračovala volná zábava se skupinou Orion. 
Tradičním zlatým hřebem programu je vždy vyhlašování nejlepších 
sportovců roku. Každý oddíl nominuje svoje nejúspěšnější sportovce, 
kteří obdrží pamětní list a drobný dárek. Ceny vyhlášeným předávali 
Karel Prokopec, Robert Zelenka a Michal Hodek. O překvapení večera 
se svým vystoupením postarala děvčata z blovické zumby. Už sedm 
let jejich pravidelný pondělní trénink vede Aleš Mandaus, který se ale 
tohoto vystoupení nezúčastnil. Velký úspěch slavila i dámská volenka.
Po celou dobu plesu se mohli nechat návštěvníci vyfotografovat ve 
fotokoutku nebo si prohlédnout výstavku fotografií z celoroční činnosti 
odboru sokolské všestrannosti. 

Nejlepšími sportovci roku 2019 se stali:

Jiří Šabata – oddíl kopané
Laura Brandlová – oddíl kopané
Martin Škala – oddíl národní házené
Denisa Synáčová – oddíl národní házené
Vojtěch Šefl – tenisový klub
Jakub Sochor – odbor sokolské všestrannosti
Ivana Vrátníková – odbor sokolské všestrannosti
Blanka Šindelářová – Rebel team 
Jan Šindelář – za reprezentaci města a mimořádné sportovní výkony
Martin Král – oddíl hokejbalu SK Inter Blovice
Jan Vránek – vodní sporty
Ondřej Hudec – oddíl cyklistiky SK Inter Blovice
Ondřej Šlajs – oddíl juda
Petr Hodek – oddíl juda
Pavel Kozák – oddíl juda
Jan Javůrek – oddíl juda
Šimon Javůrek – oddíl juda
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KRÁTKÝ PORTRÉT VŠECH 
VYHLÁŠENÝCH SPORTOVCŮ ZA ROK 2019
Jiří Šabata – oddíl kopané
Jirka je brankářem A – týmu a zároveň jedním z mladých tahounů 
současného celku. V blovickém oddílu kopané působí od svých žá-
kovských let. Prošel všemi jeho věkovými kategoriemi. Za poslední rok 
udělal velký sportovní pokrok. Svojí pílí a zarputilostí se neustále snaží 
zlepšovat všechny svoje herní činnosti. Byl také členem kádru, který 
přispěl k letošnímu postupu do I. B třídy. Nemalou zásluhu na jeho 
herní kvalitě má především jeho otec a trenér brankářů Radek. 

Martin Škala – oddíl národní házené
Martin je nepostradatelnou oporou útoku. Je neustálou hrozbou pro 
soupeřovu obranu. Umí pro své spoluhráče připravit obrovské množ-
ství střeleckých příležitostí. Příkladná je i jeho účast na zápasech a tré-
nincích. V družstvu mužů, ve kterém hraje již od dorosteneckého věku, 
se vypracoval na skutečnou osobnost.

Denisa Synáčová – oddíl národní házené
Denise je 20 let. Svoji házenkářskou kariéru nastartovala brzy v dět-
ství, kdy se naučila pevným základům a postupně pak nabírala zku-
šenosti, díky kterým se brzy dostala až do ženského A – týmu. Za ten 
odehrála již několikátou sezónu a nabírá zde další cenné zkušenosti 
na postu obránkyně – halfa. Denča byla také jako dorostenka a poz-
ději jako žena žádána díky svým výkonům v Tymákově. Zde se jako 
dorostenka v roce 2017 dostala do výběru reprezentace západních 
Čech a v roce 2018 získala už jako žena titul s tymákovskými děvčaty 
v nejvyšší soutěži národní házené – v 1. lize žen. Na hřišti je velkou 
bojovnicí, která nevypustí jediný souboj. 

Vojtěch Šefl – tenisový klub
Vojta se narodil do tenisové rodiny. Dědeček, tatínek i strýc jsou vý-
borní tenisté, a tak měl Vojta celkem jasné rozhodování, jaký sport 
si zvolí. Už od malička běhal s raketou po plzeňských i blovických 
tenisových kurtech a od nejmenší kategorie minižáků reprezentoval 
blovický SOKOL. Přes babytenis a kategorii mladších žáků dorostl do 
kategorie staršího žactva. Loni předváděl v soutěži družstev skvělé 
výkony, čtyřikrát zvítězil a byl tahounem celého družstva. Navíc při-
dal i pár výborných výsledků na turnajích jednotlivců. Vojta je žákem 
Sportovního gymnázia v Plzni, kde dále rozvíjí svůj mimořádný talent. 

Jakub Sochor – odbor všestrannosti
Svoji sportovní kariéru začal ve 13 letech. Věnuje se sportovní střel-
bě z pistole v kategorii dorostenců. Během svého působení v oddíle 
ČSS RSMC Plzeň pod vedením trenéra Pavla Kužvarta získal už řadu 
významných úspěchů, a to i na mezinárodním poli. Na kontě má pro-
zatím 2 zlata z Her letní olympiády dětí a mládeže, impozantní je ale 
i výčet jeho úspěchů nejen z roku 2019. Zde krátký výčet jeho nejlep-
ších umístění:
– Letní univerzitní hry (Univerziáda 2019), Neapol (Itálie) – jediný český 
pistolář – 31. místo vzduchová pistole, 16. místo MIX vzduchová pistole
– účast na Mistrovství světa juniorů
– 7. + 9. místo na mezinárodním závodě MEYton Cup, Innsbruck (Ra-
kousko)
– 5. místo na mezinárodním závodě juniorských olympijských nadějí, 
Nitra (Slovensko)
– 3. místo MČR – MIX vzduchová pistole v kategorii junioři
– 2 × 3. místo na Akademickém MČR – sportovní a libovolná pistole
– 2. místo na MČR – sportovní pistole, za juniorské týmy

Ivana Vrátníková – odbor všestrannosti
Sportu se věnuje od školních let. V současné době stále aktivně hraje 
nejen volejbal, ale věnuje se i běhu, kde stála u založení Rebel Teamu 
Blovice pod jehož hlavičkou se zúčastňuje běhů na dlouhé tratě napříč 
nejen celou Českou republikou, ale i na Slovensku. K těmto svým akti-
vitám se posledních osm let věnuje jako trenérka v atletickém kroužku 
při TJ Sokol Blovice výchově našich mladých atletů.

Blanka Šindelářová – Rebel Team 
Běhu se začala věnovat při studiu vysoké školy. Jejími nejoblíbeněj-
šími jsou zejména dlouhé tratě. V posledních třech letech se jako 

členka Rebel Teamu Blovice zúčastnila několika štafetových běhů 
nejen v české republice, ale i na Slovensku. Zde absolvovala 345 km 
dlouhý běh Od Tater k Dunaji. V roce 2019 se poněkolikáté stala 
přebornicí Plzeňského kraje v půlmaratonu a v listopadu se v Praze 
stala mistrní republiky v maratonu ve své kategorii.

Martin Král – oddíl hokejbalu SK Inter Blovice
Martin se hokejbalu věnuje od svých 7 let. Letos zahájil svoji šestou se-
zónu v mládežnických kategoriích. V této sezóně dosáhl svého zatím 
největšího úspěchu. Se svým týmem obsadil 3. místo v kategorii mlad-
ších žáků regionu Střed. V průběhu šesti sezón působil i v týmech 
Třemošné a Stříbra. Od září se stal kapitánem týmu mladších žáků 
SK  Inter Blovice. Byl jedním z pěti nominovaných hráčů do repre-
zentačního výběru hráčů do 14 let a jako jediný z týmu se probojoval 
na další reprezentační akce. V letošní sezóně zaznamenal na postu 
obránce ve 13 zápasech 23 gólů a 3 přihrávky.

Jan Vránek – vodní sporty
Honzovi je 15 let a vodu jezdí už osmým rokem. V loňském roce se 
zúčastnil 16 závodů, z toho 6 českých mistrovství republiky. Největ-
ších úspěchů dosáhl na MČR dorostenců v Českém Vrbném, kde 
skončil v celkovém pořadí na 12. místě ve sjezdu. Další úspěch slavil 
V Českém Krumlově na MČR C2 mix ve sjezdu, kde se svou deb-
lovou parťačkou z oddílu TJ Loko Plzeň obsadili 3. místo v kategorii 
dorostenců. Během těchto závodů si vyjel druhou výkonnostní třídu 
na kajaku ve sjezdu, na kajaku ve slalomu taktéž druhou výkonnostní 
třídu a třetí výkonnostní třídu na singlu ve slalomu. Sezónu uzavřel 
největší vodáckou událostí v ČR – Krumlovským vodáckým marato-
nem. Týden nato reprezentoval svůj oddíl v Itálii na Adigemaratonu, 
kde obsadil 10. příčku. Je také členem krumlovského sjezdového 
vodáckého sportovního centra mládeže. 

Ondřej Hudec – cyklistika – SK Inter Blovice
Ondrovi je 17 let. Přes poměrně krátkou dobu, po kterou se věnuje 
cyklistice závodně, se již prosadil mezi nejlepší ve své kategorii. Pří-
pravě věnuje veškerý volný čas. Svým poctivým přístupem k tréninku 
je vzorem pro mladší členy oddílu.

Ondřej Šlajs – oddíl juda 
Ondra se judu věnuje od žákovských kategorií. Nyní bojuje v katego-
riích dorostenců a juniorů. K jeho nejlepším umístěním patří 2. místo 
na MČR do 55 kg juniorů a 9. místo na přeboru ČR dorostenců do 
55 kg. Stabilně je zařazen do ligového družstva dorostenců, kde je 
oporou družstva JC Plzeň.

Petr Hodek – oddíl juda
Petr je krajským přeborníkem do 50 kg. K jeho nejlepším výsledkům 
patří 9. místo z přeboru ČR, stříbrná medaile za družstvo starších 
žáků JC Plzeň, kde byl bezesporu oporou týmu. Na soutěžích v Čes-
ké republice se vždy umístil do 3. místa. Také v zahraničí se mu 
dařilo výborně. V lucemburském městě Differdange obsadil 3. místo. 
Účast na přeboru si Petr musel tvrdě vybojovat na mezinárodních 
a českých pohárech. Zúčastnil se také Olympiády mládeže v Liberci 
za krajské družstvo. 

Pavel Kozák – oddíl juda
Pavel je krajským přeborníkem do 60 kg. Na přeboru ČR vybojo-
val 13. místo, na přeboru ČR družstev za JC Plzeň, kde byl velkou 
oporou, získal stříbrnou medaili. Pavel je stálým členem ligového 
dorosteneckého družstva JC Plzeň. Účast na přeboru ČR jednot-
livců si vybojoval na mezinárodních i českých pohárech. Na soutě-
žích v ČR se většinou umístil na předních místech. Úspěchy slavil 
i v zahraničí. Na mezinárodním turnaji v Lucembursku v Differ-
dange obsadil 1. místo. Za krajské družstvo se v Liberci zúčastnil 
Olympiády mládeže.

Šimon Javůrek – oddíl juda
Šimon je krajským přeborníkem. Na přeboru ČR obsadil 12. místo. 
Účast na velkých cenách v ČR si musel tvrdě vybojovat. Na soutě-
žích doma i v zahraničí se většinou umístil na stupních vítězů, často 
na 1. místě.
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ROZHOVOR S NĚKTERÝMI OCENĚNÝMI SPORTOVCI
Za oddíl kopané byla nominována na Sportovce roku 2019 
Laura Brandlová
Lauře je 11 let. K jejím výjimečným vlastnostem patří cílevědomost, 
zodpovědnost a disciplína. Vyznačuje se sportovní všestranností, nej-
větší vášní je ale fotbal. Kopanou chtěla hrát už v mateřské škole. Mezi 
další koníčky patří opět fotbal a práce s míčem, se kterým skvěle pra-
cuje. S důrazností si ho dokáže vybojovat. Kope kdekoliv a kdykoliv. 
Nevynechá jediný trénink a do fotbalu dává vše. Je všestranná hráčka. 
Výborně zvládá pozici obránce i útočníka. Nyní je kapitánkou týmu. 
Velkým vzorem je pro ni Cristiano Ronaldo.
Proč sis vybrala fotbal jako svůj nejoblíbenější sport? Většinou to 
bývá spíš klučičí záležitost. 
Vlastně to byla spíš náhoda. Jednou mě vzal můj strýc na trénink 
a bylo rozhodnuto.
Chtěla bys někdy fandit na zápase, kde by hrál tvůj vzor Cristiano 
Ronaldo?
Ano, to bych chtěla. Kdyby hrál někdy u nás. Moc ráda bych se s ním 
viděla, vyfotila se s ním a dostala od něj autogram.
Jakého svého výkonu si zatím nejvíc ceníš?
Když jsem byla vyhlášená nejlepším střelcem turnaje na Turnaji čtyř 
družstev v Nepomuku.
Fandíš nějakému domácímu českému týmu?
Samozřejmě plzeňské Viktorce. S tatím občas i na nějaký zápas jedu.

Za oddíl juda při DDM Blovice byl nominován 
Jan Javůrek
Honza je přeborníkem Moravy do 30 kg. Na soutěžích v České repub-
lice během roku 2019 našel pouze 2 × přemožitele a 2 × tedy obsadil 
2. místo. Jinak na soutěžích v ČR vždy zvítězil. Proto také jezdil na 
mezinárodní turnaje do zahraničí. Bojoval v Rakousku, Lucembur-
sku, na Slovensku a Německu. Vždy s velkým úspěchem, obsazoval 
1. a 2. místa. Ve Frankfurtu nad Mohanem se zúčastnil Světového tur-
naje mládeže, kde porazil i závodníka z Egypta. 
Hodně cestuješ na zápasy do ciziny. Kde nejdál jsi zatím byl?
Nejdál to zatím bylo asi v Polsku.

Asi musíte na zápasy vyjíždět z domova velmi brzy. Nevadí ti každý 
víkend časně vstávat?
I když docela rád dlouho spím, na zápasy mi vstávání nevadí. Někdy 
vyjíždíme i v pět hodin. Ale já to pak dospávám ještě v autě.
Perete se doma se starším bratrem Šimonem?
Ano, pereme se a docela často. Většinou vyhrává Šimon.
Na jednom turnaji jsi porazil dokonce Egypťana. Jaký to byl zápas?
Zápas to byl dobrý. Egypťan byl větší, měl dokonce hnědý pásek. To 
je skoro nejvyšší. Ale stejně jsem vyhrál. Za 24 vteřin, protože jsem 
ho hodil.

Za reprezentaci města a mimořádné sportovní výkony 
byl nominován Jan Šindelář
Honzovi je 18 let. Jedná se o všestranného sportovce, který v blo-
vickém Sokole začínal s gymnastikou, vynikajících výsledků dosa-
hoval i v atletice. Jeho hlavním sportovním odvětvím je kanoistika na 
divoké vodě, kde v roce 2019 obsadil 2. místo na mistrovství České 
republiky. Svého dosud největšího úspěchu zatím dosáhl v červenci 
loňského roku, kdy na mistrovství světa juniorů ve sjezdu na divoké 
vodě v Bosně a Hercegovině obsadil v individuálním závodě krásné 
13. a 10. místo. V kajakářském sprint týmu dosáhl na čtvrté místo 
a poslední den mistrovství se jako člen hlídky juniorských kajakářů 
stal mistrem světa.
Závodíš na vodě doma i v cizině. Kde je voda rychlejší a studeněj-
ší?
To se nedá přesně říct, každá řeka má něco svého.
Jaký je to pocit, závodit na juniorském mistrovství světa?
Je to největší akce v mé kategorii. Je to pro mě velký úspěch zúčastnit 
se těchto závodů.
Jakou řeku bys chtěl určitě pokořit?
Nemám žádnou konkrétní.
Máš nějaký sport, kterému by ses věnoval, kdyby všechny řeky 
a umělé kanály vyschly?
Určitě bych se věnoval běhu a jízdě na horských kolech. V rámci tré-
ninku se tomu věnuji už několik let.

V PLZNI SE KONALY ŽUPNÍ PLAVECKÉ ZÁVODY 
V sobotu 15. února 2020 se v Plzni v prostorách plaveckého klubu 
Radbuza konalo druhé kolo župních plaveckých závodů v rámci sokol-
ské všestrannosti. Za naši tělocvičnou jednotu se zúčastnili dva plavci. 
Oba se umístili na stupních vítězů. Pavel Hrubý v kategorii mladší 
žáci II vyplaval 3. místo a Ivana Bystřická vybojovala v kategorii 
mladší žačky II vítězství, skončila na 1. místě. Oběma závodníkům 
moc gratulujeme a děkujeme za reprezentaci naší jednoty.

ČLENOVÉ SOKOLA CHYSTAJÍ PO DVOU LETECH 
OPĚT STAROČESKÉ MÁJE
Staročeské máje mají v našem městě už opravdu dlouhou tradici. 
V novodobé historii se konaly v letech 1990, 1991, 1994, 1996 (z dů-
vodu nezájmu blovické veřejnosti se potom na několik let odmlčely) 
a zatím poslední v roce 2006 a před dvěma lety, tedy v roce 2018.
Máje ovšem nejsou záležitostí polistopadové éry, právě naopak. 
V Blovicích se konaly pravidelně do roku 1948. V letech 1968 a 1969 
byla snaha tuto tradici obnovit, ale pak se opět řadu let nepořádaly. 
Letošní akce bude probíhat první májový den. 1. května brzy po ránu 
(od 9.00 hod.) se vydají po městě krojované ženy a mládež v čele 
s Kecalem a policajtem s hudebním doprovodem, aby společně po-
zvali na odpolední program všechny svobodné dívky ve věku 15 až 
25 let. Domy těchto dívek budou v předvečer Májů označeny ozdo-
benou májkou. Kecal pozve dívky na slavnost a při muzice si zatančí 
s dívkou a jejími rodiči. Otec děvčete při této příležitosti předává Ke-
calovi obálku s dobrovolně vysokým finančním obnosem. 
Po návratu skupin bude zvolena Královna májů, pro kterou si před 
průvodem dojede Král májů v kočáře. Poté (po poledni) bude násle-
dovat průvod městem, kterého se zúčastní král s královnou, selská 
jízda, Kecalové a krojované ženy s muži a mládeží. Celý průvod po-
vedou policajti z ranního zvaní s hudebním doprovodem. 
Odpolední program bude probíhat v sokolovně, kde se představí 
i Kecalové. Pak bude mít sólo král s královnou, od 16.00 do 20.00 
bude probíhat na sále taneční zábava.
A aby zkrátka nepřišla ani děvčata z okolních vesnic, budou zvána 
k prvomájovému programu naprosto stejným způsobem jako dívky 
z Blovic. Akorát jejich zvaní proběhne už o den dříve.
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Ostatní
VŠECHNO ZLÉ, JE PRO NĚCO DOBRÉ...
Je jistě zvláštní představa hledat něco dobrého na šířícím se nebezpeč-
ném viru.

Ale právě v takových situacích se projeví člověk takový, jaký sku-
tečně je. Jaká je jeho ohleduplnost, chuť dodržovat pravidla, ochota se 
uskromnit a slevit ze svých nároků. 

A to je možná to dobré. Lidé jsou donuceni se zastavit a začít pře-
mýšlet o způsobu života, který vedou.

 Je dobře, že si u nás mohou téměř všichni dovolit cestovat. Ale po-
važovat to za samozřejmost, využívat kvůli tomu půjček, létat z jedné do-
volené na druhou a přitom si téměř žádné zážitky nepřivézt, vypěstovat 
si pocit, že bez moře není dovolená a kdo nelyžoval v Alpách, jako by 
nebyl...to už dobře není.

I některé naše celebrity, muzikálové hvězdy, fotbalisté, či herci si 
možná uvědomí, že je občas nutné se uskromnit, když nás nerozpláčí 
jejich stesky. 

Mám ráda kulturu i sport, ale je to nadstavba, kterou si dopřáváme, 
když se daří dobře.

Pokud jde o základní lidskou potřebu jako je zdraví, musí vše stra-
nou. Jsem si jista, že právě tyto skupiny našich spoluobčanů mohou mít 
finanční rezervy pro situace, jako je tato.

Možná si i někteří rodiče mladších dětí uvědomí, že lze s dětmi zů-
stat o víkendu také doma, bez návštěv obchodních, dětských center, či 
bister, jít s nimi na procházku, povídat si, číst a třeba zjistit, co si myslí či 
prožívají. Nebo jim nachystat domácí jídlo a využít tenhle vynucený stop 
i k dobrému.

Zaráží mi reportáže a stesky mladých maminek, pro které je nejhorší 
můrou po uzavření škol nutnost dětem připravit jídlo nebo je „bavit“. Nej-
častější otázka, co s nimi budeme dělat?

Vím, že přerušení výuky je komplikace pro všechny, ale děti jsou 
v první řadě svých rodičů a čas s nimi trávený by pro ně měl být radostí.

Stav v našem státě, potažmo v Evropě není dobrý, všichni máme jistě 
obavy. Dokonce již i u nás ubylo těch, kteří ho zlehčovali či ignorovali, 
těch, kteří na lyžovačku do Itálie museli odjet, ač už si riziko uvědomit 
mohli, těch, kteří se víc báli karantény než nákazy.

Počty nakažených se u nás nyní zákonitě zvyšují, protože se nám 
navrátili lyžaři.

Také jistě záleží na tom, jak přistupují ke karanténě, jestliže chodí 
nakupovat, potkávají se se svými známými nebo dokonce se starými 
rodiči, asi to s jejich ohleduplností v pořádku nebude.

Vracím se teď k úvodu a hledám něco dobrého.
Třeba se vyčistí vzduch nad naší planetou, když ubyde zbytečných 

letů. Možná si uvědomíme, že trocha odříkání a pokory je nejen potřeb-
ná, ale i nutná, že v naší zemi je nádherně a že naše děti jsou to hlavní, 
co máme.

A tak sledujme a respektujme rady odborníků, není důvod nevěřit 
našim epidemiologům. Nic lepšího udělat nemůžeme. I kdyby se spletli, 
nikdo nemá zkušenost s touto situací, a oni jsou vždy o krok dál. Re-
spektujme oficiální opatření, každý sám za sebe. Je úplně jedno, kdo 
získá politické body, nezávidím je našim představitelům, hlavně, aby nás 
dokázali co nejlépe ochránit.

Je čas skončit s vtipy, ignorací, politikařením, ale také zachovat 
chladnou hlavu, chovat se racionálně a odpovědně nejen k sobě, ale 
i k ostatním.

Přeji nám všem, pevné zdraví a co nejrychlejší návrat ke klidnému 
životu.

R. Kohoutová

ZAHRÁDKÁŘI SCHŮZOVALI
Jako každým rokem před zahájením hlavní pěstitelské sezóny se 
29. února sešli blovičtí zahrádkáři na své výroční členské schůzi v hotelu 
Panský dům v Blovicích. Účast byla velice pěkná a atmosféra příjemná. 
Po úvodní řeči předsedy a zprávě tajemníka o naší činnosti v loňském 
roce nás ještě př. Hana Menclová podrobně seznámila s výsledky soutě-
že dětí „Mladý zahrádkář“ a se zájezdy v loňském roce. Zároveň nabídla 
i další zájezdy na letošní rok. Po diskuzi, ve které vystoupil i starosta 
města p. Robert Zelenka bylo občerstvení a na závěr tradiční diskuzní 
přednáška př. Milana Pilze na aktuální téma.

Za výbor ZO ČZS Blovice 
Ing. Miloš Seidl

VZPOMÍNKA NA PANA JAROSLAVA KUBERU
Nedávno, 20. 1. 2020 náhle zemřel Jaroslav Kubera, předseda Senátu PS 
ČR. Dovolte mi se s vámi podělit o obraz člověka, který mnoho rozumného 
prosadil a vykonal.

Osobně jsem pana Kuberu poznal v roce 2004 na setkání starostů 
s představiteli vlády. Zaujal projednávat problém specifickým způsobem 
žertování, který okolí pobavil. Nakonec ale touto metodou prosadil, co sám 
navrhoval. Byl mistr slova a vtipu. Pan Jaroslav Kubera před nástupem 
do politiky pracoval v obchodním oddělení Elektrosvitu Teplice. Do politiky 
vstoupil v roce 1994, kdy se stal poprvé starostou Teplic. Od roku 2001 až 
do roku 2018 byl pak primátorem města. 19. 11. 2000 se stal poprvé sená-
torem. I v dalších senátorských volbách vždy zvítězil, až 19. 11. 2018 se stal 
předsedou Senátu PS ČR. V roce 2018 odmítl kandidaturu na prezidenta 
ČR. V ODS patřil ke kritikům Lisabonské smlouvy, podle které Evropská 
unie funguje. Do posledních svých dnů byl známý euroskeptik. Ve svém 
městě byl mezi občany velice oblíbený a uznávaný, i když jeho činy měly 
často nádech populismu. JIž před patnácti lety zrušil v Teplicích poplatek 
za odpady. Veškeré náklady za svoz a likvidaci odpadů hradí od té doby  
město. Dále prosadil zákon /tzv. Kuberův chodníkový zákon/, že za úklidy 
všech chodníků a případné úrazy zodpovídá příslušné město. Z počátku to 

nebylo vůbec lehké ani v Blovicích /málo lidí a techniky/. Nakonec dobrou 
organizací a technikou se to zvládá. Je ale nutno poděkovat řadě spoluob-
čanům, kteří si před svým domem stále uklízejí sami, moc tímto pomáhají. 
Některé úkoly uměl vyřešit svým humorem rázně a rychle. Někdy kolem 
roku 2004 přišlo nařízení, že na úřadech se musí omezit kouření a vyčlenit 
prostor pro kuřáky. Kubera prohlásil: „Jako prostor pro kuřáky vyhrazuji 
celou budovu MÚ Teplice“. Ve své kuřácké vášni byl tak nenapravitelný, 
že normálně kouřil i ve své kanceláři v Teplicích nebo v Praze. Nebo jiný 
úkol shora: snížit administrativu, všelijaké výjimky, příkazy a zákazy, zjed-
nodušit život od nesmyslů. Pan Kubera tehdy prohlásil: „Máme vydáno 30 
závazných vyhlášek. Zrušte polovinu, č. 1–15. A víte co nastalo? NIC. Jako 
kdyby ty vyhlášky nikdy neexistovaly.“

Krédo Jardy Kubery bylo: Udělat vše pro to, aby se podařilo Teplice 
zbavit špatné pověsti a vrátit tomuto regionu prestiž lázeňského města, 

které bylo prá-
vem nazýváno 
„Malá Paříž“. 
Jeďte se podívat 
do Teplic. Třeba 
na fotbal Teplice 
× Plzeň. Mnoho 
z cílů je již napl-
něno.

S panem 
Jaroslavem Ku-
berou jsem mlu-
vil naposledy 
18. ledna 2020 

na Kongresu ODS v Praze. Tradičně plný života, mnoha nápadů jak dál 
v humorném podání. Jak taky jinak. Ke každému vstřícný a vždy s úsmě-
vem. Pořád samá ruka, samá noha a chůze do schodů ob jeden schod. To 
jsem obdivoval, já bych to nedokázal, i když jsem mladší o 1 rok.

Náhlá smrt Jaroslava Kubery o dva dny déle 20. 1. 2020 každého 
zaskočila. My, co jsme ho znali, budeme na jeho pracovní styl, poctivost 
a přátelství dlouho vzpomínat.

Jan Poduška
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BLOVICKÉ ŽENY BILANCOVALY
Členky Českého svazu žen se sešly na své schůzi v neděli 8. března 
v Panském domě. Popřály si všechno nejlepší k svátku MDŽ a daly se 
do schůzování. Vyslechly Zprávu o činnosti organizace, Zprávu o hos-
podaření a Zprávu revizní komise. Všechny byly zvědavé na akce, které 
se chystají. Pozvání přijal pan starosta města Robert Zelenka, a tak i on 
dostal prostor k seznámení členek s chystanými akcemi města. Pochvá-
lil činnost organizace, protože je bohatá a rozmanitá. 

Členky rády jezdí do divadla. Podařilo se nám vidět hry Zácpa ve 
Velkém divadle a hry Slaměný klobouk a Revizor v Divadle Pluto. Snad 
se na konci dubna uskuteční domluvené představení Brouk v hlavě ve 
Velkém divadle. 

Jezdíme rády na výlety po naší krásné vlasti. S osvědčeným prů-
vodcem panem Koželuhem už jsme byly ledaskde. Loni v květnu napří-
klad v Mníšku pod Brdy, Davli, Jílovém, Průhonicích, Štěchovicích a na 
Slapech. Potom v září jsme byly v Týnu nad Vltavou, zámku Hluboká, 
Římově a Holašovicích. Chystáme další výlet do okolí Nových Hradů na 
konci května. 

Praha je také naše oblíbené místo výletů. Pan Zdeněk Sviták, který 
nám dělá průvodce, to ještě krásně dotvoří. Hezké zážitky jsme měly ná-
vštěvou Václavského náměstí, pražských tržišť i prohlídkou Staroměst-
ské radnice. Letos se chystáme do pražských zahrad.

Světluškový večer s lampiony je také dílem obětavých rukou našich 
členek. Pořádáme ho vždycky na podzim již několik let a je pořád oblí-
benou zábavou malých i velkých. Blovice krásně září svíčkami v ulicích 
i nejrůznějšími lampiony a světýlky. Letos přijďte také ve středu 28. října 
v 17 hodin na náměstí. Těší nás zájem široké veřejnosti.

Spolupracujeme s blovickým muzeem. S jeho historikem panem 
Červenkou chodíme na vycházku. Začaly jsme v kostele a pokračovaly 
až do muzea, kde jsme si prohlédly výstavy a daly si malé občerstvení. 
Vidět nás lze také na velikonočním a adventní jarmarku, jak rozdáváme 
dobroty nastrojené v čepečcích a zástěrách.

Členky se rády setkávají na popovídání a zasmání. Jednu příležitost 
mají při Členské schůzi v březnu a druhou na Předvánočním posezení 
v prosinci. Každé setkání je v nějakém rázu, to letošní na schůzi bylo ve 
zvířátkovém. Každá členka se snažila nějak přispět, a tak jsme mohly 
obdivovat například celou háčkovanou ZOO nebo dva pořádné opičáky. 
To jsme se nasmály. Určitě k tomu přispěla i hra, kterou nastudovaly 

členky výboru ZO nazvanou „Jak šla zvířátka na vandr“. O dobrou zá-
bavu bylo postaráno. Předvánoční posezení v prosinci bylo ve hvězdič-
kovém rázu. Také byl hvězdiček plný Panský dům a to v nejrůznějších 
podobách – na oblečení, háčkované, paličkované, vystříhané – bylo co 
obdivovat.

Po celý rok sbíráme potravinářský hliník pro ZOO Plzeň a tím spon-
zorujeme náklady na plameňáka růžového. Je hezké si přečíst na tabuli 
kmotrů zvířat v ZOO, že jedním z nich je Český svaz žen Blovice. Sběr 
hliníku je vždy první středu v měsíci v suterénu DPS u schodů. Chtěly 
bychom od vás jen hliník umytý, bez zbytků jídla a opravdu jen hliník. 
Často si lidé pletou hliník s umělými obaly, které jen jako hliník vypadají. 
Hliník lze natrhnout a zmuchlat, podle toho se snadno pozná. Hliníkové 
plechovky nacházíme všude kolem sebe, různě se povalují, ale dob-
ře víme, že do směsného odpadu vůbec nepatří. Do sběru je nutné je 
sešlapat, jednak ušetříte práci a hlavně zmenšíte objem jen na třetinu. 
Děkujeme, že šetříte naši přírodu a zároveň pomáháte zvířatům v ZOO.

Všechno dobré přeje Drahomíra Seidlová, 
předsedkyně ČSŽ

ZIMNÍ BLUDNÍČEK
Dne 8. 2. 2020 proběhl v Blovicích 6. ročník celostátního pochodu 
„Zimní Bludníček“. Můžeme se pochlubit rekordním počtem účastníků, 
na 9 různě dlouhých tras se jich vydalo 300. Celkem 140 účastníků se 
přihlásilo na trasu 10 km a 12,5 km, 51 na trasu 18 km, 17 se zúčastnilo 
trasy 16,5 km, 11 trasy 20 km, 7 trasy 23 km, 46 trasy 25 km, 3 trasy 
4 km, ostatní si zvolili trasu vlastní. Výběr trasy nebyl pro některé účast-
níky jednoduchý, protože všechny nabízely atraktivní cíle – muzea, his-
torické objekty, rozhledny, přírodní krásy a výhledy… I vyhlídka dobrého 
občerstvení na trase může vést k rozhodnutí. Účastníci byli z 60 obcí 
a měst. Nejvíce turistů bylo z Plzně – 83, z Blovic pak 41, z Prahy – 16. 
Vzdálenější turisté byli např. z Kladna, Hořovic, Pardubic, Chomutova, 
Králova Dvora, Českého Brodu, Havlíčkova Brodu. Z přihlášených bylo 
148 členů Klubu českých turistů (KČT) z 33 odborů, včetně našeho (Bo-
levec Plzeň). Z celkového počtu účastníků i pořadatelů bylo 129 mužů, 
16 dětí a 165 žen. Pořadatelé měli co dělat – před pochodem plánovat, 
procházet a popsat trasy, zařídit organizační záležitosti a připravit ob-
čerstvení. Start byl na novém autobusovém nádraží, cíl v hotelu Panský 
dům na náměstí. Poděkování patří nejen pořadatelům, ale i všem, kteří 
byli osloveni a náš pochod nějakým způsobem podpořili. Je to Městský 
úřad Blovice s příspěvkem pro organizace; Muzeum jižního Plzeňska 
v Blovicích – rozšířená otevírací doba a letitá spolupráce; OÚ Řenče – 
zapůjčení razítka rozhledny Kožich a poskytnutí zdarma propagačních 
materiálů; Myslivecké sdružení Lesna v Chocenickém Újezdu – mimo-
řádné otevření Muzea myslivosti, rybářství a turistiky v Chocenickém 
Újezdu ve špejcharu; Myslivecká hospoda v Chocenickém Újezdu – ob-
čerstvení na trase; Informační centrum ve Spáleném Poříčí – letitá spo-
lupráce a odměna pro návštěvníky v podobě občerstvení – perník pe-
čený v historické peci a medovina; rozhledna Šťastná věž ve Spáleném 
Poříčí – novinka na trase; hotel Panský dům – letitá spolupráce, zázemí 
pro pořadatele i turisty, dobré jídlo a vzorná obsluha; country skupina 

Lazarband – tradiční (již patnáctá) zpívaná v rámci letního i zimního po-
chodu. Ze Zimního Bludníčku si účastníci odnesli plno zážitků z cest, 
diplom a samolepku pochodu, suvenýry v podobě vizitek, turistických 
známek, razítek, pohlednic apod. Vše umocnilo nádherné slunečné po-
časí, i když chyběl oproti minulým ročníkům sníh. Od druhého dne řádila 
vichřice Sabina a na trasách by nebylo bezpečno. Další pochod chys-
táme na 30. 5. 2020, kdy bude mít květnový Bludníček 10. výročí. Start 
pro turisty i cyklisty plánujeme z Blovic a ze Šťáhlav. Připravujeme různé 
novinky a zajímavosti, např. trasy do mlýna v Mešně nebo po naučné 
stezce v Srbech. Samozřejmě nebudou chybět dárky pro děti.

Miluše Plechatá a tým pořadatelů z Blovic, 
Klub českých turistů Bolevec Plzeň
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DRUHÁ LETECKÁ KATASTROFA V BLOVICÍCH.
V únorovém čísle Blovických novin bylo zajímavé vyprávění o letecké 
nehodě v Blovicích, ke které došlo v roce 1937. Já jsem si při té příle-
žitosti vzpomněl na další leteckou katastrofu z pozdější doby, která se 
stala nedaleko Blovic a ke které mě váží osobní vzpomínky.

31. 3. 1977 se vlevo od silnice z Blovic na Struhaře, několik set me-
trů nad blovickou Pohodnicí zřítilo vojenské letadlo L29. Bylo to někdy 
v odpoledních hodinách, ovšem tahle zpráva se roznesla až k večeru 
a jelikož se v březnu stmívá brzy, ani my, zvědaví devatenáctiletí kluci, 
jsme ten den nevyrazili na místo pádu stroje. Stejně jsme přesné místo 
neznali a bylo nám jasné, že celý prostor bude neprodyšně uzavřen. 
Když jsem přišel druhý den na střední školu do Plzně a oznámil jsem, že 
u nás, v Blovicích, spadlo letadlo, stal jsem se terčem posměchu. „Jo, 
to tě určitě budeme věřit, dnes je 1. dubna, tedy Apríl. Příště si vymysli 
něco jiného.“ Hned odpoledne jsme se šli podívat, a spolu s námi mnoho 
dalších zvědavých občanů, na místo dopadu, kde už bylo všechno ukli-
zené a odvezené. Přesto se mně povedlo najít několik kousků plechu, 
který jsem další den vzal nevěřícím spolužákům.

Ale co se vlastně onen poslední březnový den stalo? Posádka letou-
nu L 29 R s označením 2805 mjr. Oldřich Pyš, ppor. Josef Palla 3. letky 
47. Průzkumného leteckého pluku, odstartovala z letiště v Líních a pro-
váděla plánovaný zálet malého roz-
sahu, po převzetí letounu z generální 
opravy. Čtrnáct minut po startu ztratila 
věž v Líních s letadlem rádiové spojení 
a v zápětí letoun zmizel i z obrazovky 
radaru. Při prudkém manévru došlo 
totiž, jak zjistilo vyšetřování, k ulomení 
křídla, letoun se stal neovladatelným 
a zřítil se. Oba piloti na místě zahynuli. 
Letouny L 29 R byly jako průzkumná 
verze s vestavěným fotoaparátem na 
spodní straně trupu a aby přídavné 
nádrže nepřekáželi při fotografování, 
byly tyto stroje upraveny tak, že na-
místo standardních stopadesátilitro-
vých nádrží (baků), podvěšených pod 
křídly, měli pouze stolitrové baky, ov-
šem na konci křídel. To bylo s největší 
pravděpodobností i příčinou nehody. 
Nosník křídla nevydržel kombinaci 
zatížení hmotností paliva a přetížení 
v ostré zatáčce a odlomil se. Stroj se 
pak dostal do nekontrolované vývrtky 
a šel k zemi. Po této nešťastné události 
byly všechny letouny L 29R odstaveny 
a podrobeny přísným prohlídkám. Pár 
let poté byly staženy z výzbroje Československé armády.

Když jsem v roce 1979 narukoval na základní vojenskou službu 
k leteckému útvaru v Košicích, vídával jsem tahle Erka zaparkovaná, 
nefunkční a letu neschopná, na okraji košického letiště. I to byl důsledek 
jedné letecké havárie u Blovic. A ještě jedna zajímavost. Před pár lety 
vyšla kniha s názvem Nebe není ráj, kterou napsal můj někdejší nadří-
zený z vojny, zástupce velitele 3. výcvikové letky VÚ 9957, major Jan 

Niesner. Popisuje tam různé zážitky ze svého létání a v jedné kapitole 
se zmiňuje o svém kamarádovi, majoru Pyšovi, který zahynul při letecké 
katastrofě, kdesi u Plzně. 

Literatura: www.Letecká badatelna.cz
Jan Niesner: Nebe není ráj

Stanislav Říkovský

Trosky letadla: Foto z vyšetřovacího spisu VUA Praha.

Místo dopadu. Severně od místa dopadu tzv. Panelka, 
východně a jižně silnice do Struhař.
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BLANKA HRDINOVÁ
• výkup a likvidace kovového odpadu, 

odpadu kategorie O
• ekologická likvidace autovraků včetně potvrzení

• pneuservis, prodej pneu

Provozovna:
SEČ u BLOVIC (seník)

Provozní doba:
 Po–Čt    8.30–12.00 hodin
  13.00–16.30 hodin
 Pá–So   8.30–12.00 hodin

Při větším množství (min. 2000 kg) možný odvoz

371 520 349 • 602 414 219

www.kovoodpad.cz • www.pneusec.cz

Informace o bohoslužbách

Na základě usnesení vlády 
České republiky o omezení 

šíření nákazy virem COVID-19
rozhodl 

biskup plzeňský Tomáš Holub o
zrušení 

všech veřejných 
bohoslužeb

Toto rozhodnutí platí do odvolání 

Kostel v Blovicích bude otevřen k osobní modlitbě a k adoraci 
s možností svaté zpovědi 

   v neděli     900   -   1000

   v úterý až pátek 1815   -   1915

   v sobotu   1700   -   1800

O.K.BUS PRAHA A HOTEL  BRDY SPÁLENÉ POŘÍČÍ 
pořádají 

jednodenní autobusové poznávací výlety 
 
 
 

Termín Trasa výletu - jednodenní výlety 
Vstupné si hradí cestující samostatně 

 

Cena 
 

26.4. 
neděle 
 

Albrechtice nad Vltavou - románský kostelík a ojedinělý 
„kapličkový“ hřbitov, Písek - oběd, prohlídka města, návštěva věže a 
bytu věžníka, Lomec - poutní místo s unikátní kaplí, Plástovice - 
soubor staveb selského baroka 

 
250,- 

16.5. 
sobota 

Rašeliniště SOOS – procházka přírodní rezervací, Cheb – oběd, 
prohlídka města, Aš – prohlídka zámečku, procházka k rozhledně 
Bismarck 

 
250,- 

4.7. 
sobota 

 
Šumava – lanovkou na Pancíř, Železná Ruda – oběd, návštěvnické 
centrum, procházka k Čertovu jezeru 

 
250,- 

15.8. 
sobota 
 

 
Sklárna Annín – prohlídka provozu, Lipno, Stezka v oblacích, 
podle počasí možnost koupání 

 
250,- 

19.9. 
sobota 
 

Kounov – vycházka ke Kounovským řadám (tajemné kamenné 
útvary nejasného původu a významu), Žatec – oběd, prohlídka 
města, Chrám chmele a piva Žatec 

 
250,- 

   

 
Odjezd:  
* Spálené Poříčí, náměstí, 8,00 
* Blovice, nádraží ČD, 8,15 
Návrat: 
* v podvečerních hodinách  
Cena obsahuje:  
* dopravu a služby průvodce. 

 
Rezervace výletů a přihlášky:  
Infocentrum Spálené Poříčí  605 368 410, infocentrum@spaleneporici.cz. Výlety je nutno zaplatit při 
odevzdání vyplněné přihlášky.  
 
Dopravu zajišťuje:  Martin Zeman,  IČO: 62893009,  Michal Zeman,  IČO: 44704712  

VZPOMÍNKA NA RODIČE

Stále vzpomínáme na své rodiče Marii a Jaroslava Kašparovi 
z Hradišťského Újezda. Kdo jste je znali, vzpomeňte s námi.

Dcera Jaroslava s manželem,
strýc Václav s rodinou
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K
V A L I T U

dle ser veru rychlost.c
z  GARANTUJEME

VOUCHER na 3 měsíce internetu 
zdarma pro Blovice a okolí

Kvalitní a rychlé připojení
HD WiFi router ZDARMA

Instalace ZDARMA

INTERNET
Až 145 TV kanálů, HD kvalita
Zpětné přehrání 7 dnů
Pro TV, PC, tablety a mobily

TELEVIZE+

250 Kč
90 Kč

www.u-n.cz 373 705 705
United Networks SE, Nepomucká 1232/215, 32600 Plzeň
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Blovické noviny

Naše inzerce

KOUPÍM jakýkoliv trezor, trezorová dvoudveřo-
vá skříň, kase, sejf, pokladna, kovová truhlice, 
trezor na zazdění, vhazovací trezor, pokladnič-
ka, střádanka, starý, starožitný, použitý, poško-
zený i zamčený bez klíčů. tel. 603 554 390.
PRONAJMU hliníkové lešení, shozové tunely, 
výtah GEDA. Půjčovna nářadí a strojů. Telefon 
775 609 868, leseniblovice.webnode.cz.
KOUPÍM vrak jednosedadlového pio-
nýra JAWA 550, 555, nebo jen díly. Tel.: 
728 071 803.
KOUPÍM byt 2+1 nebo vyměním za 1+1 v Blo-
vicích. Tel.: 607 970 404.
PRODÁM 2 ks nosičů kol Hakr Speed Alu, za-
mykací za 1.500 Kč. Tel.: 604 971 714.
KOUPÍM bubnovou popřípadě lištovou sekač-
ku mf70 a koupím kovadlinu a výheň a hoblov-
ku. Tel.: 723 184 336. 
KOUPÍM lištovou sekačku mf70 nebo bubno-
vou sekačku s pojezdem a kovadlinu a výheň 
i polní. Tel.: 603 382 973.
KOUPÍM malotraktor tz4k14 či jiný či naftovou 
frézu a hoblovku s protahem stačí mi 20–30 cm 
a pilu cirkulárku s kolíbkou. Tel.: 607 702 307.
KOUPÍM sekačku na vysokou trávu a šro-
tovník kladívkový bubnový či válcový mač-
kač a nějakého pionýra babetu a ještě kdo 
by měl cirkulárku a štípačku na dřevo. Tel.: 
721 714 130.
PRODÁM šicí stroj MINERVA šlapací. Jako 
nový. Blovice, telefon: 607 179 355.
PRODÁM palivové dřevo s dopravou a slože-
ním hydraulickou rukou ve 2m kládách .
Vždy celý kamion 46 prm. Tel.: 773 279 892.
PRODÁM kufříkový psací stroj CONSUL 
2223. Tel.: 603 512 238.
ZA ODVOZ dám rozkládací gauč 1½ lůž-
kový, 2 křesla, obojí oranžové barvy + 
1 konferenční stolek, vše zachovalé. Tel.:  
606 831 338.
PODNÁJEM HLEDÁ muž 67 let (1 míst-
nost), ideálně Blovice a okolí. Tel.:  
720 146 361.
KOUPÍM Škoda 1203 valník nebo multikar. 
Tel.: 728 071 803.
PRODÁM starší boudu pro psa, rozměr  
125 × 80 × 85 cm, vchod 45 × 45 cm, zatep-
lená, sundavací střecha, vnější plášť palubky, 
vnitřní OSB deska, po 1 psu (labrador). Velmi 
dobrý stav. Cena dohodou. Tel.: 606 186 368.

BEZPLATNÁ 
ŘÁDKOVÁ INZERTNÍ RUBRIKA

Zde můžete inzerovat prodej, kou-
pi, darování, výměnu a další. Týká se 
inzerátů do velikosti 5 × 2 cm. Vaše 
nabídky můžete zaslat mailem: info@
ldblovice.cz, telefonem: 371 522 236, 
737 740 174 nebo je přijít zadat osobně. 
Řádkovou inzerci naleznete také on-
-line na našich webových stránkách 
www.lidovydumblovice.cz – vpravo 
dole na úvodní straně nebo v sekci 
Blovické noviny.

PRODEJ SLEPIČEK
Drůbež Červený Hrádek 

prodává slepičky našeho chovu 
typu Tetra hnědá, Dominant ve všech barvách a slepičky Green Shell – 

typu Arakauna a Dark Shell – typu Maranska.
Stáří 15–19 týdnů. 

Cena 169–219 Kč/ks. 
Prodej: 15. 4. a 26. 5. 2020, Blovice – u vlak. nádraží ve 12.30 hod.

Výkup králičích kožek, cena dle poptávky.
Informace: Po–Pá 9.00–16.00 hod. 

tel.: 601 576 270, 728 605 840
www.drubezcervenyhradek.cz

Prosíme občany, aby nepotřebný kovový odpad 
připravili před vrata v uvedený den.

Dále je možnost kovový odpad odvézt v tento den 
na hasičskou zbrojnici v Blovicích. 

Pokud bude zájem, pomůžeme odpad vynést 
(kontakt pro domluvu: 602 786 136).

Tímto Vám děkují blovičtí hasiči


